
فرماندار قم اعلام کرد

نیاز روزانه استان قم به  250 هزار ماسک 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: تاسال ۱۴۰۴

تعداد تخت بیمارستانی قم بالاتر از 
استانداردکشور می شود

مدیر مخابرات استان قم با بیان اینکه بحران کرونا روند دولت الکترونیک 
را سرعت بخشیدگفت: امروز به مدد امکانات گسترده زیرساختی مخابراتی 
و مطالبات مردم اقبال خوبی به بهره گیری از این زیر ساخت ها شده است 
و بحران کرونا نشان داد که ما باید گام های سریعتری برداریم. سید اسد 
الله دهناد در گفت و گو با ایمان اظهارداشت :طی دو دهه گذشته سرمایه 
گذاری قابل توجهی در زیر ساخت های فناوری اطلاعات  کشور و استان 
برای  را  اجرایی  دستگاههای  تا  کردیم  زیادی  های  تلاش  و  شده  انجام 

استفاده از این امکانات برای رفاه مردم در بخش های مختلف مجاب کنیم.

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( گفت: از نخستین لحظه شیوع 
کرونا در قم سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( در مسیر مقابله با این ویروس 
قرار گرفت و با استفاده از ظرفیت بسیج، گروه های جهادی و مردم در 
مسیر نابودی آن بی وقفه در تلاش است.  سردارمحمد تقی شاهچراغی در 
مراسم تکریم و معارفه جانشین فرماندهی سپاه قم ،ضمن عرض تبریک 
به مناسبت ولادت حضرت ولی عصر)عج( گفت: سپاه به برکت نیروهای 
مومن، انقلابی و بسیجیان مخلص نیروی محرک نظام جمهوری اسلامی 

و نماد خدمت به مردم است. وی در ادامه با اشاره به فضای عمومی سپاه

مدیر مخابرات استان قم در گفت و گو با ایمان:

بحران کرونا روند دولت الکترونیک را 
سرعت بخشید

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( مطرح کرد

تلاش بی وقفه سپاه قم در مسیر 
مقابله با کرونا 

8

معاون دادستان قم: 

اصناف متخلف در طرح فاصله گذاری
 هوشمند پلمب می شوند 
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روزنامه صبح ایران

استاندار قم خبر داد
افتتاح بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( 

تا پایان فروردین
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استاندار قم از افتتاح بیمارستان ۲۳۱ تختخوابی امیرالمؤمنین)ع( قم تا پایان فروردین ماه امسال خبر داد و گفت: تمام پرسنل این 
بیمارستان از امروز کار خود را آغاز کردند. بهرام سرمست قبل از ظهر جمعه در حاشیه بازدید از بیمارستان امیرالمؤمنین )ع( در جمع 
خبرنگاران ضمن تقدیر از تلاش های کادر درمان به عنوان مدافعان سلامت استان اظهار داشت: از همان ابتدای شیوع کرونا در استان 

با تکمیل تمام ظرفیت های تخت های بیمارستانی استان، پیگیر تکمیل و راه اندازی دو بیمارستان مادر و امیرالمومنین )ع( شدیم.
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پالایش اندیشه ها 
در سایه کرونا 

 درباره پیامدهای بحران کرونا بسیار سخن گفته و نوشته 
شده است. بسیاری انرا با بحرانهای سیاسی و اقتصادی تاریخ 

مانند جنگ جهانی و بحران های اقتصادی قرن ۲۰ مقایسه کرده و برخی بر تبعات فرهنگی 
و فلسفی و حتی دینی آن انگشت نهاده اند. تا جایی که تحت تاثیر امواج اولیه بازتابهای آن در 
جامعه دینی، آنرا عامل انتقال یا حتی پرتاب  به سکولاریزم قلمداد کردند و لابد میخواهند بگویند 
این پیش درامد پناه آوردن به لیبرال دمکراسی مود علاقه سردمداران غرب است. گفتند چون 
گروهی از  دینداران در برابر ملاحظات بهداشتی مقاومت می کنند و بر انجام مناسک اجتماعی 
اصرار میورزند پس دین به حاشیه رفته ومستاصل شده و عرصه اجتماع بدست دانش بی دین 

افتاده است.
اما با گذشت زمانی از این بلای همه گیر و جهانی شدن آن، حقایق فراوانی بیش از پیش خود 
را نشان داده که انسان را به تعجب و گاه پریشان فکری وامی دارد. غربی که خود را داعیه دار حل 
مشکلات و مدیریت علمی دنیای بشر می دانست و البته بدرستی در پی علاج این مشکل بود 
بعد از اندکی مقاومت در برابر گرایش ذاتی دینخواهانه خود ، دست از لجاجت برداشت و اولا 
به درگاه خداوندی التجا آورد که ما خطا کردیم و مغرور بودیم و حاکمیت حق را نادیده گرفته 
بودیم.ثانیا وقتی همه گیری ویروس گریبان آنها را هم فشرد دست از تفرعن تاریخی خود نسبت 
به شرق برداشته و حتی درخواست کمک از شرقیان کرد.  در کشورهای اروپایی  بسیاری  دست 
به دعا و مناجات حتی در کوچه و خیابان برای رهایی از این مهاجم پنهان پرداختند. اما جالبتر 
اینکه بی اعتنایی به توصیه های بهداشتی و پیشگیرانه مثل رعایت فاصله در جمعها و قرنطینه 
خانگی در جوامع عرفی و سکولار کمتر از جوامع دینگرا نبود ونیست. رییس جمهور کشوری 
میگوید ویروس را من ندیده ام پس خطری ندارد. کلیساهایی به رغم خطر شیوع کرونا به مراسم 
جمعی خود ادامه دادند. خاخامهای یهودی حاضر به ترک اعمال مذهبی خود در اسراییل 
نشدند و همچنین در بحبوحه گسترش بحران کنونی به موازات پایمردی و خیرخواهی مردم 
بسیاری اعم از دیندار  و غیره برای کمک به اسیب دیدگان این بحران، شاهد زیرپانهادن ضوابط 
قانونی و تعهدات اخلاقی از سوی برخی سازمانها و دولتها هستیم که محموله های بهداشتی را 

در فرودگاههای کشورهای غربی می ربایند و به یغما می برند.
از کنار هم چیدن این شواهد می توان چنین نتیجه گرفت که نه در جرگه متدینان بودن و نه 
سکولار بودن بتنهایی در نحوه برخورد با ماجرای ویروس تعیین کننده نبوده و هرفردی و  جریانی 
به تناسب منافع و انگیزه های خود به آن مواجه می شود. عده ای به انگیره عقده گشایی از بی 
توجهی مسوولان و بی اثر بودن توسل و دعا در درمان و کمبود امکانات بهداشتی که همگی را 
به اهمیت التزام جمعی و همبستگی ملی و جهانی برای حل مسایل بظاهر فردی مانند بیماری 
و مرگ خواهد ساخت و شاید به این تصمیم جهانی خواهد رساند که کشف داروهای جدید و 
پیشگیری قطعی از بیماریهای احتمالی بشر مهمتر از تقویت و ارتقای سلاحهای کشتار جمعی 

و هسته ای است.
رابعا سرنوشت بهم گره خورده بشریت در سایه این بحران  عالمگیر   بیش از پیش روشن شد 
که قدرتمندان و برج عاج نشینان ، بیماری و درماندگی و ناتوانی را ویژه فقیران نپندارند و خود را 

مصون از گردباد پاندمی و هر بحران انسانی دیگر.
اما به اعتقاد من ، از همه مهمتر اینکه باید این بحران و تبعات آنرا موجب پالایش بسیاری از افکار 
و تصوراتی بدانیم که تحت تاثیر تعصبات، جزم اندیشیها و گرایشهای یکسویه نژادی، مذهبی، 
سیاسی تقریبا ذهن همه آحاد و جوامع بشری چه مسلمان و یهودی و چه لاییک و بودایی را نه 
فقط  تحت تاثیر قرارداده بلکه تسخیر کرده است. یاد گرفتیم که در باره اثر دعا و توسل زود داوری 
نکنیم. در باره اثر علم و توان بشر غلو نکنیم. بین آسمان و زمین دوقطبی موهوم ایجاد نکنیم. ودر 
برابر هر پدیده زمینی همچون اولیاء خدا ، ابتدا به حل و فصل طبیعی و انسان بنیان آن همت 

کنیم و توکل را پس از بستن زانوی اشتر به دل که زبان آوریم.
*عضو هیئت علمی دانشگاه کاشان

سازمان پزشکی قانونی کشور اعلام کرد:

افزایش آمار مرگ ناشی از مصرف الکل
سازمان پزشکی قانونی کشور اعلام کرد: از ابتدای اسفند ماه سال ۱۳۹۸ تا ۱۹ فروردین ماه 
سال جاری ۷۲۸ نفر به دلیل مسمومیت ناشی از مصرف الکل به این سازمان ارجاع شده اند، 
این در حالی است که کل آمار تلفات ناشی از مصرف الکل در مدت مشابه سال قبل )اسفند ۹۷ 

و فروردین ۹۸( در کشور ۶۶ نفر بوده است. 
به گزارش روز چهارشنبه اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل سازمان پزشکی قانونی 
کشور، در پی شیوع ویروس کرونا و به دنبال آن افزایش مصرف ترکیبات الکلی در کشور، متاسفانه 
طی ماه های اسفند و فروردین شاهد افزایش قابل توجه تلفات ناشی از الکل )به ویژه متانول( 
بودیم به نحوی که استفاده نادرست از این ترکیبات موجب ارجاع ۷۲۸ نفر از هموطنان با علت 
مرگ بر اثر مسمومیت ناشی از مصرف ترکیبات الکلی بوده است که از این تعداد علت مرگ ۴۷۱ 
نفر پس از انجام آزمایشات لازم به طور قطعی تعیین و علت مرگ ۲۵۷ نفر دیگر تحت بررسی می 
باشد. مطابق بررسی های صورت گرفته از ۴۷۱ نفر مرگ قطعی بر اثر مصرف الکل در کشور که 
اکثریت آن در اثر مصرف متانول بوده است، ۴۲۲ نفر مرد و ۴۹ نفر زن بودند. همچنین از میان 

۲۵۷ مورد تحت بررسی، ۲۰۵ نفر مرد و ۵۲ نفر زن بوده اند.

مصطفی عباسی مقدم *

اصناف  مناسب  همکاری  به  اشاره  با  قم  دادستان  معاون 
استان در طرح فاصله گذاری اجتماعی گفت: اصنافی که در 
فاصله گذاری هوشمند تخلف کنند پلمب می شوند.  روح الله 

مسلم خانی با اشاره به آغاز طرح ملی فاصله گذاری هوشمند 
در کشور و استان قم اظهار داشت: مردم و اصناف استان قم در 

طرح فاصله گذاری اجتماعی مشارکت و همدلی بسیار مناسبی

ملت ایران در آزمون 
کرونا خوش درخشید 

استاندار قم خبر داد

افتتاح بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( تا پایان فروردین

استاندار قم از افتتاح بیمارستان ۲۳۱ تختخوابی امیرالمؤمنین)ع( قم تا پایان فروردین ماه 
امسال خبر داد و گفت: تمام پرسنل این بیمارستان از امروز کار خود را آغاز کردند.

بهرام سرمست قبل از ظهر جمعه در حاشیه بازدید از بیمارستان امیرالمؤمنین )ع( در جمع 
خبرنگاران ضمن تقدیر از تلاش های کادر درمان به عنوان مدافعان سلامت استان اظهار 
داشت: از همان ابتدای شیوع کرونا در استان با تکمیل تمام ظرفیت های تخت های بیمارستانی 

استان، پیگیر تکمیل و راه اندازی دو بیمارستان مادر و امیرالمومنین )ع( شدیم.
وی با بیان اینکه تمام پرسنل بیمارستان امیرالمومنین )ع( از امروز کار خود را آغاز کردند، 
افزود: با موافقت دولت اعتبارات لازم برای تکمیل این بیمارستان در اختیار استان قرار گرفت تا 

در کنار سایر ظرفیت ها در مدار درمان قرار گیرد.
به گفته استاندار قم، تلاش مجموعه استان بر این بود که این بیمارستان نیمه فروردین ماه 
به بهره برداری برسد، اما به دلیل تعطیلی های رخ داده اندکی به تأخیر افتاده اما بیمارستان 
امیرالمومنین )ع( تا ماه مبارک رمضان بهره برداری خواهد شد. سرمست اظهار کرد: با افتتاح 

این بیمارستان، ۲۳۱ تخت بیمارستانی به ظرفیت درمانی استان اضافه خواهد شد.

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمراستان قم خبر داد

ارائه خدمات روانشناختی توسط مشاوران داوطلب
معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم گفت: روانشناسان و مشاوران داوطلب در 

قم ضمن مشاوره تلفنی، خدمات روانشناختی نیز به مردم ارائه می دهند.
محمد مصباحی با بیان اینکه روانشناسان و مشاوران داوطلب در قم ضمن مشاوره تلفنی 
خدمات روانشناختی به مردم ارائه می دهند، افزود: در نشست مشترکی که در دفتر سازمان 
نظام روانشناسی شورای استان قم برای همکاری با تیم مداخلات روانی و اجتماعی هلال 
احمر )سحر( برگزار شد، بر اهمیت مدیریت روانشناسان و مشاوران در راستای مشاوره تلفنی 
فراخوان  اعلام  به  اشاره  با  وی  شد.  تأکید  کرونا  بحران  ستاد  در  روانشناختی  مداخلات  و 
روانشناسان داوطلب برای ارائه خدمات روان شناختی به عموم مردم، افزود: با توجه به عدم 
امکان مشاوره های روانشناختی حضوری به دلیل پیشگیری از ابتلاء به کرونا، مشاوره ها به 
صورت تلفنی انجام می شود. معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم با اشاره به ارائه 
خدمات مشاوره ای در دو حوزه کودک و نوجوان و خانواده تصریح کرد: در فراخوان اولیه تعداد 
۲۷ روانشناس و مشاوره در حوزه کودک و نوجوان و ۲۲ روانشناس و مشاور در حوزه خانواده 
اعلام همکاری کردند. وی بیان کرد: با توجه به اهمیت مباحث روانشناختی پس از شیوع 
بیماری کرونا و اطلاع رسانی در روزهای آینده امیدواریم که تعداد بیشتری از روانشناسان استان 

قم به این طرح بپیوندند.
 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اعلام کرد

پلمب۱۸۰ واحد نقض کننده طرح 
فاصله گذاری اجتماعی 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در راستای اجرای فاصله گذاری در 
استان، از ۲ هزار و ۶۵۷ واحد اقتصادی بازرسی انجام گرفت و ۱۸۰ واحد پلمب شدند. 

محمود سیجانی روز پنجشنبه در گفت وگویی اضافه کرد: بازرسی ها و دادن تذکرات لازم 
به صورت مشترک و با همکاری اتاق اصناف، اماکن و ناجا استان انجام گرفته است.

وی همچنین عنوان کرد: از روز شنبه، بیست و سوم فروردین ماه نیز طرح فاصله گذاری 
هوشمند انجام می شود.

پوش »در خانه بخریم« در قم آغاز شد
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اجرای 
پویش در خانه بخریم، گفت:  باهدف توزیع و دسترسی آسان شهروندان به محصولات بهداشتی 
ازجمله ماسک و مواد ضدعفونی کننده ها از امروز فروش اینترنتی از طریق اپلیکیشن هایپرچی 
آغاز شد. وی اضافه کرد:  این طرح با همکاری سازمان صمت، دادستانی فروشگاه اینترنتی 
هایپرچی  انجام می شود. سیجانی ابراز کرد: قیمت هر عدد ماسک سه لایه در این طرح ۷۰۰ 

تومان برای مصرف کننده و هزینه ارسال ۲۰۰۰ تومان با درج کد پستی خواهد بود.

ضعیف  طبقات  گفت:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
دنبال  به  جدیت  با  دولت  که  باشند  مطمئن  جامعه 
و  حاکمیتی  نهادهای  کمک  با  تا  است  راهکارهایی 

سازمانء های مردم نهاد از آنها حمایت کند. 
جلسه  در  چهارشنبه  عصر  جهانگیری   اسحاق 
آسیب  اقشار  برای  حمایتی  تسهیلات  جساماندهی 
دیده از کربا بیان اینکه اقشار ضعیف و گروه های آسیب 
پذیر جامعه بیشترین آسیب ها را در جریان شیوع کرونا 
متحمل شده اند گفت: طبقات ضعیف جامعه مطمئن 
باشند که دولت با جدیت به دنبال راهکارهایی است تا با 
کمک نهادهای حاکمیتی و سازمان های مردم نهاد از آنها 

حمایت کند.
معاون اول رییس جمهوری از شیوع ویروس کرونا به 
عنوان پدیده ای نوظهور و معضلی جهانی نام برد و افزود: 
این ویروس چالش بزرگی در سطح بین المللی ایجاد 
کرده است و حتی به اذعان کشورهای بزرگ صنعتی، 
پس از جنگ جهانی، این بزرگترین چالشی است که 
دنیا را تهدید می کند. جهانگیری با یادآوری اینکه در 
همه کشورها بخشی از جامعه بیش از سایرین تحت تأثیر 
شیوع ویروس کرونا و تبعات آن هستند، خاطرنشان کرد: 
اقشاری که درآمد آنها بر اساس فعالیت و کار روزانه است 
در این مقطع با مشکلات و گرفتاری هایی مواجه شده 
اند و مسئولین کشورها به این باور رسیده اند که اگر می 
خواهند طرح فاصله گذاری اجتماعی با موفقیت انجام 
شود، باید طبقات ضعیف و اقشار کم درآمد جامعه را مورد 

توجه و حمایت قرار دهند.
های  برنامه  به  اشاره  با  جمهوری  رییس  اول  معاون 
از اقشار آسیب پذیر و طبقات ضعیف  حمایتی دولت 
جامعه تصریح کرد: دولت در گام نخست اعلام کرد که 
افرادی که تحت پوشش  از  با شناسایی ۳ میلیون نفر 
نامطلوب  شرایط  از  اما  نیستند  حمایتی  نهادهای 
اقتصادی رنج می برند، از ۲۰۰ هزار تومان تا ۶۰۰ هزار 
تومان به هر یک از آنها کمک می کند. جهانگیری افزود: 
عده دیگری نیز در این طرح شناسایی شدند که اگرچه 
به اندازه گروه قبلی مشکل ندارند اما باید از نظر معیشتی 
مورد حمایت قرار گیرند. به این افراد در قالب ۴ میلیون 
خانوار یک تا دو میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه 

اعطا خواهد شد .
وی ادامه داد: برنامه دیگر دولت برای حمایت از اقشار 
آسیب پذیر جامعه این است که برای تمام خانوارهای 
یارانه بگیر، یک میلیون تومان واریز شود تا بتوانند برخی 
از نیازهای اولیه را تأمین کنند و اقساط آن نیز ظرف ۲۴ 

ماه از مبالغ یارانه آنها کسر خواهد شد.
معاون اول رییس جمهوری در ادامه با اشاره به حضور و 
مشارکت ارزشمند برخی نهادهای حاکمیتی برای کمک 
به اقشار ضعیف جامعه خاطرنشان کرد: این نهادها بر 
اساس حساسیت های خودشان نسبت به معیشت مردم و 
نیز بر اساس رهنمودها و توصیه های مقام معظم رهبری، 
وارد میدان شدند و نسبت به ارایه کمک های نقدی، بسته 

های معیشتی و اقلام بهداشتی اقدام کردند.

جهانگیری همچنین با اشاره به حضور و مشارکت جدی 
خیرین و مردم در روند پیش گیری و مقابله با کرونا و نیز 
ارایه کمک های معیشتی تصریح کرد: مردم ایران مردمی 
نوع دوست هستند و علاوه بر آنکه در آموزه های دینی ما 
کمک به افراد ناتوان و نیازمند توصیه شده، فرهنگ مردم 
ایران نیز همواره آنها را به مشارکت در امور خیر و کمک 

افراد ضعیف ترغیب کرده است.
سازماندهی  ضرورت  بر  جمهوری  رییس  اول  معاون 
برای  مردمی  و  عمومی  دولتی،  نهادهای  های  کمک 
این  اگر  افزود:  و  کرد  تأکید  نیازمند  اقشار  از  حمایت 
حمایت ها سازماندهی نشود ممکن است در این میان، 

برخی از خانوارها و گروه های خاص فراموش شوند.
جهانگیری تصریح کرد: باید در این احساس وظیفه 
مناسبی  هماهنگی  و  دقیق  کار  تقسیم  یک  مشترک 
صورت گیرد تا بتوانیم در این مقطع حساس هرچه در 
توان داریم برای کمک به اقشار آسیب پذیر به صحنه 

بیاوریم.
حمایت  از  قدردانی  با  جمهوری  رییس  اول  معاون 
های نهادهای حاکمیتی نظیر سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، ستاد اجرایی فرمان امام)ره(، بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی، کمیته امداد امام خمینی)ره(، جمعیت 
هلال احمر، سازمان بهزیستی و مجموعه ها و گروه های 
مردمی، اقدامات صورت گرفته از سوی آنها را ارزشمند 
توصیف کرد و گفت: سازمان های مردم نهاد همواره در 
مواقعی که نیاز بوده در صحنه حاضر شده اند و طبقات 
نیازمند جامعه را مورد حمایت قرار داده اند. جهانگیری 
ضرورت توجه به برخی مراکز نظیر مراکز شبانه روزی 
نگهداری از سالمندان، معلولین و شبه خانواده ها که 
متولی نگهداری از کودکان فاقد سرپرست هستند را مورد 
تأکید قرار داد و گفت: افرادی که تحت حمایت اینگونه 
مجموعه ها قرار دارند در واقع افرادی با آسیب پذیری 
بیشتر هستند که دولت و نهادهای حمایتی باید توجه 

دوچندان به آنها داشته باشند.
معاون اول رییس جمهوری همچنین با اشاره به افزایش 
مراجعات در ایام شیوع کرونا به نهادهای حمایتی نظیر 
کمیته امداد و سازمان بهزیستی خاطرنشان کرد: باید 
سازوکاری تعریف شود تا کمک هایی به این افراد که در 
نوبت و منتظر هستند که تحت پوشش قرار گیرند، ارایه 

شود.
جهانگیری تصریح کرد: اگر مردم اطمینان پیدا کنند 
که کمک های آنها به نحو مطلوب در اختیار نیازمندان و 
اقشار ضعیف جامعه قرار می گیرد، حتماً بیش از گذشته 
پای کار خواهند بود و شاهد افزایش چشمگیر کمک های 

مردمی در مقطع شیوع کرونا خواهیم بود.

معاون اول رییس جمهوری:
 طبقات ضعیف جامعه مطمئن باشند دولت از آن ها حمایت می کند

 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: تاکنون ۶۸ 
هزار و ۱۹۲ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۱۲۲ نفر 
در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد کل جان باختگان کرونا در کشور به ۴۲۳۲ نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز جمعه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا در 
کشور و موارد فوت ناشی از آن بیان کرد: از دیروز تا امروز ۲۲ فروردین ۱۳۹۹ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی ۱۹۷۲ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشور 
شناسایی شد و با احتساب موارد جدید، مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به 

۶۸۱۹۲ نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۲۲ بیمار کووید۱۹ جان 
خود را از دست دادند. تاکنون ۴۲۳۲ نفر از بیماران، جان خود را از دست داده اند 

و دیگر در بین ما نیستند.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه روند بهبود 
یافتگان سرعت بالایی گرفته و تا کنون ۳۵ هزار و ۴۶۵ نفر از بیماران، بهبود یافته 

و ترخیص شده اند.
جهانپور گفت: ۳۹۶۹ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در وضعیت شدید این 

بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
وی اظهار کرد: تاکنون ۲۴۲ هزار و ۵۶۸ آزمایش تشخیص کووید ۱۹ در کشور 

انجام شده است.
رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت گفت: روند صعودی بهبود یافتگان 
همچنان با شیب قابل قبولی ادامه دارد. روند فوت ناشی از کرونا نیز کاهش نسبی 

داشته است.
وی ادامه داد: قطعا همچنان همه نکات بهداشت فردی و عمومی و محدودیت 
ترددها و سفرها و لغو هرگونه تردد غیرضروری به جای خود باقی است و انتظار داریم 
مردم موضوع را جدی بگیرند. در ۲۴ ساعت گذشته شاهد ترددها در استان های 
ابتلا  جدید  موارد  و  شرقی  و  غربی  آذربایجان  فارس،  رضوی،  خراسان  تهران، 

بوده ایم.

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور به ۴۲۳۲ نفر رسید

رهبر معظم انقلاب در سخنرانی تلویزیونی با ملت ایران:

اوج افتخار ملی متعلق به مجموعه درمانی کشور است 

کرونا ما را از توطئه دشمنان غافل نکند

جهش تولید برای کشور حیاتی است

برنامه کمک به قشرهای ضعیف سریع تر و بیشتر اجرا شود 

تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا جدی گرفته شود 

استاندارقم با صدور دستوری فوری خواستارشد  

آماده باش همه دستگاه ها برای مقابله با سیلاب
شهروندان از سفرغیرضروربه بخش هاخودداری کنند

ازهرگونه اسکان در مسیر رودخانه ها اجتناب شود
ادامه بارش شدید باران در روزهای آینده
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جای خالی منافع ملی در 
اظهار نظرهای سیاسی!

گذشته  سال  اسفند  اوایل  و  بهمن  اواخر  آنکه  از  بعد   
اخبار مربوط به شیوع ویروس کرونا در داخل ایران منتشر 

شد، برخی از افراد و چهره های سیاسی به انتقاد از دولت پرداختند که چرا در چنین 
شرایطی اجازه انجام پروازها میان ایران و چین داده شد که اتفاقا همان زمان این سوالات 
و اظهارنظرها با توضیحات کامل مسئولین و دست اندرکاران شرکت هواپیمایی پاسخ 

داده شد.
 اگر چه در همان برهه زمانی که این انتقادات نسبت به تداوم پروازهای بین المللی میان 
تهران و پکن وجود داشت، شاهد بودیم که شرکت های هواپیمایی دیگر کشورها مانند 
 )Turkish Airlines( شرکت هواپیمایی امارات، ترکیش ،)Qatar Airways( قطر ایرویز
و غیره پروازهای خود را به مقصد چین کماکان ادامه می دادند. اما به موازات همان 
مواضع در روزهای اخیر نیز شاهد برخی هجمه ها و حملات سیاسی و رسانه ای معنادار 
به مقامات دولتی در خصوص برخی اظهار نظرهای مقامات چینی، به خصوص آقای 

چانگ هوا، سفیر این کشور در ایران بودیم. 
این در حالی است که بسیاری از دولت های اروپایی درگیر با بیماری کرونا و حتی در 
مرتبه اولی ایالات متحده آمریکا به عنوان بزرگ ترین رقیب تجاری چین که انتقادات 
پررنگ در روزهای آغازین شیوع کرونا به عملکرد چین داشتند، اکنون به سمت همکاری، 
همگرایی، تعامل و اشتراک گذاری تجربیات با چین به منظور تقابل هر چه بهتر و موثرتر با 

شیوع ویروس کرونا گام برداشته اند. 
لذا در این شرایط بدیهی است که ما نباید به سمت تقابل و اتخاذ مواضعی پیش رویم 
که خدای ناکرده به کم رنگ شدن و یا ایجاد گسل در روابط تهران و پکن بینجامد، چراکه 
اکنون فرصت انتقاد و یا خرده گیری به عملکرد چین در مسئله شیوع کرونا نیست. از 
طرف دیگر در چنین وضعیتی که فصل همکاری های بین المللی برای تقابل با کرونا 
شروع شده است و کشورها در یک تعامل و مشارکت جهانی به فکر مدیریت و کنترل 
شیوع این ویروس هستند، متاسفانه برخی از مسئولین و در رأس آن آقای کیانوش 
جهانپور، سخنگوی وزارت بهداشت در اظهار نظری پکن را در رابطه با شیوع ویروس 
کرونا زیر سوال می برد که در ادامه نیز آن را به فضای مجازی تسری می دهد که طبعا با 
اظهار نظر و پاسخ سفیر چین در ایران مواجه شد. همین سلسله کنش ها و واکنش های 
جهانپور و چانگ هوا سبب شد که اگر در گذشته دولت به واسطه تداوم پروازهای تهران و 
پکن مورد انتقاد و هجمه قرار گرفته است، اکنون به واسطه نوع تعامل با چین دوباره زیر 
سوال رفته و مورد عتاب و خطاب قرار گیرد. پیرو این مسئله متاسفانه این بار برخی پا را 
فراتر از این اظهارنظرها گذاشته و به وزارت امور خارجه و شخص آقای ظریف وزیر، رئیس 

دستگاه دیپلماسی تذکر می دهند.
در این راستا من معتقدم اگر مواضع آقای جهانپور، سخنگوی وزارت بهداشت و 
به خصوص توئیت های آقای چانگ هوا، سفیر چین در ایران به دقت مورد بررسی 
و تحلیل قرار می گرفت نیازی به اتخاذ این مواضع و واکنش های نادرست سیاسی 
نبود که یک نماینده مجلس تا جایی پیش رود که به خود اجازه دهد دولت را به 
نادیده گرفتن جان مردم کشور خود و قربانی کردن سلامت جامعه به قیمت تقویت 
روابط تهران با پکن متهم کند و در ادامه ۱۷ تن از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
که عمدتاً از جریان اصلاح طلب مجلس هم بودند با اتخاذ مواضعی تندتر از آقای 
جهانپور، سخنگوی وزارت بهداشت که در مصاحبه خبرگزاری آناتولی مطرح شد، به 
نوعی مواضع آقای سید عباس موسوی، سخنگوی وزارت امور خارجه را در واکنش به 
اظهارات به زعم خود خارج از شئون دیپلماتیک سفیر چبن در ایران را مغایر با راهبرد 
"نه شرقی، نه غربی" نظام جمهوری اسلامی ایران و همچنین مغایر با غرور ایرانیان 
قلمداد کنند. در این راستا به نظر می رسد که ذکر چند نکته و ملاحظه خالی از فایده 

نباشد:
اولًا فارغ از اینکه برای سخنگوی وزارت بهداشت وظایف و حیطه کاری خاصی تعیین 
شده و آقای جهانپور موظف است در همان حیطه وظایف خود را انجام دهند، ایشان 

مواضعی را اتخاذ می کند که هیچ گونه ارتباطی با حوزه کاریشان ندارد. 
در ثانی سوالی که رابطه با ادعای آقای جهانپور مبنی بر اینکه کشور چین با ارائه آمار و 
مدارکش نسبت به بیماری کووید-۱۹ شوخی تلخی با دنیا کرد و همه کشورهای درگیر 
این بیماری به استناد مدارک چین تصور کردند این بیماری شبیه و آسان تر از بیماری 
آنفلوآنزا است، مطرح می شود این است که مگر تصور و برداشت اولیه از ویروس کرونا غیر 
از این بود که این ویروس علائمی شبیه به آنفولانزا دارد؟! مگر سازمان بهداشت جهانی و 
حتی وزارت بهداشت کشور ایران بارها در توصیف علائم ویروس کرونا بر مشابهت علائم 
آن با ویروس آنفولانزا تاکید نکردند؟! مگر چینی ها راهکار و درمان خاصی برای معالجه 
این ویروس داشتند که بخواهند آن را از ما دریغ کنند و مهمتر از آن سوالی که اکنون 
ذهن را بیش از پیش درگیر می کند، این است که به استناد چه مدرک، سند قابل قبول 
و یا موضع مقامات چینی می توان ادعا کرد که اطلاعات مقامات و مسئولین پکن مبنی 
بر شیوع ویروس کرونا بیشتر از دیگر کشورها، سازمان ها و نهادهای بهداشتی جهانی 
و بین المللی بوده است؟! بنابراین حداقل و کف انتظار این است که سخنگوی محترم 
وزارت بهداشت زمانی خارج از حوزه تعریف شده خود، موضعی را اتخاذ می کند که 
این سخنان به حوزه های حساس دیپلماتیک و روابط با کشورهایی مانند چین مربوط 

می شود، دقت لازم را لحاظ کند.
نکته مهمتر به مواضع آقای چانگ هوا، سفیر چین در ایران باز می گردد؛ ایشان در یک 
توئیت و در واکنش به سخنان آقای جهانپور عنوان می کند که "دوستان باید به یکدیگر 
کمک کنند. ما با هم می جنگیم"؛ این کل واکنش سفیر چین به مواضع سخنگوی 
وزارت بهداشت ایران است؛ کجای این عبارت توهین آمیز است که برخی از دوستان 
اصلاح طلب را برآشفته کرده است؟ اینکه آقای موسوی، سخنگوی وزارت امور خارجه 
بر حسب وظایف ذاتی و تعریف شده خود بخواهد از تشدید مجادله بیهوده ای که شکل 
گرفته بود، جلوگیری کند، کجای این سخنان غرور ملی ایرانیان را خدشه دار کرده است؟ 
آیا اتخاذ مواضعی کاملا منطقی و منطبق با عُرف و شئون دیپلماتیک و سیاست خارجی 
کشور به منظور تشکر از کمک های پزشکی چین به ایران در زمینه تقابل با کرونا که تا به 
اکنون در ۱۰ یا ۱۵ مرحله صورت گرفته، مغایر با راهبرد نه شرقی و غربی نظام جمهوری 
اسلامی ایران است که برخی از آقایان نماینده را به اصطلاح نگران کرده و به وزیر امور 

خارجه تذکر می دهند. 
در این خصوص متاسفانه باید عنوان کرد که رویکرد و نگرش بسیاری از سیاسیون در 
داخل کشور نسبت به روابط تهران و پکن همچنان متاثر از تحولات جنگ سرد و رقابت 
های ایدئولوژیک آن دوره است، این در حالی است که دوستان باید متوجه واقعیات و 
اقتضائات سیاسی، امنیتی، دیپلماتیک و اقتصادی کنونی جهان باشند؛ چین امروز با 
چین دهه ۶۰ و ۷۰ میلادی تفاوت های بسیار زیادی دارد. در این راستا اکنون پکن 
به عنوان شریک اول تجارت خارجی تهران قلمداد می شود به گونه ای که حدود ۵۰ 
میلیارد دلار از ۸۵ میلیارد دلار حجم تجارت خارجی ایران در سال ۱۳۹۸ تنها مربوط به 

مبادلات صورت گرفته بین تهران و پکن بود.
حال سوال اینجاست که چین چه رفتار مغایر ایدئولوژیکی با ایران داشته است؟ 
پکن چه زورگویی و یا تحکم سیاسی و دیپلماتیکی را بر تهران اعمال کرده است؟! مگر 
سرایت ویروس کرونا از چین تنها مختص و منحصر به ایران بوده است؟! مگر تعمدی 
در انتقال این ویروس به ایران بوده است؟! مگر اقتصاد چین از قِبَل شیوع کرونا در این 
کشور آسیب های جدی ندیده است؟! این رفتارها، مواضع و سخنان تقریباً غیرمنطقی 
سیاسیون داخلی در کشور به واقع ناشی از چیست؟! ذیل تمام نکاتی که مطرح شد 
اکنون سوال اساسی این است که برخی با این موضع گیری ها چه اهدافی را دنبال می 
کنند؟ این سخنان، واکنش ها و  تذکر به وزارت امور خارجه و شخص آقای دکتر ظریف، 
آن هم در این برهه حساس چه منافعی را برای ایران به ارمغان خواهد آورد؟! آیا در این 
مواضع محاسبه هزینه و فایده صورت گرفته است، چون به واقع در سایه سوالات مطرح 
شده موضع گیری برخی از دوستان در خصوص روابط ایران و چین قابل درک نیست؟! 
واقعاً عجیب است در حالی که طی این سال ها و به خصوص از آغاز حیات سیاسی دولت 
یازدهم و دوازدهم برخی افراد منتسب به یک جناح سیاسی درصدد تحت الشعاع قرار 
دادن و عدم بهبود روابط ایران با غرب هستند و از هیچ فرصت و تلاشی به منظور تخریب 
این روابط دریغ نمی کنند، به موازات آن در جناح دیگر برخی به دنبال ایجاد گسل 
در روابط تهران و پکن هستند و اتفاقا هر کدام از این جناح ها در بزنگاه هایی با اتخاذ 
مواضعی، ذات و سرشت خود را که به طور آشکار خلاف منافع جمهوری اسلامی ایران 
است، عیان می کنند و دولت را به واسطه پیگیری مطالبات عموما غیرمعمولشان تحت 
فشار قرار می دهند و تمام کوشش سیاسی و رسانه ای خود را به منظور حاشیه سازی، 
حمله و هجمه علیه دولت به کار می برند. اینجا است که بیش و پیش از هر زمان دیگر 

جای خالی منافع کشور دیده می شود.

سازمان هدفمندسازی یارانه ها:

هنوز سایتی برای وام یک میلیون تومانی 
اعلام نشده است

refahi. سازمان هدفمندسازی یارانه ها در اطلاعیه ای رسمی تأکید کرد که سایت 
ir صرفا برای یارانه است و وام یک میلیون تومانی از طریق سایت دیگری انجام خواهد 

شد. 
در اطلاعیه سازمان هدفمندسازی یارانه ها آمده است: تاکید می شود بدنبال اشتباه 
که  تومانی  میلیون  وام یک  نام  ثبت  برای   refahi.ir اعلام سایت در  رسانه ها  برخی 
بلافاصله سازمان برنامه و بودجه کشور آن را تکذیب کرد، کسانی که  با مراجعه به این 
سایت سهوا گزینه اهداء یارانه را انتخاب کردند نگران نباشند. یارانه این افراد همچنان 

برقرار و پرداخت می گردد.
سازمان هدفمندسازی تأکید کرده است: بلافاصله بعد از فراهم شدن تمهیدات و 
تدوین دستورالعمل ثبت نام متقاضیان، مراتب از طریق اطلاعیه رسمی اطلاع رسانی 

خواهد شد.

رییس قوه قضاییه در گفت وگو با اسماعیل هنیه:

آزادی ۶ هزار اسیر فلسطینی در معرض
 خطر کرونا ضروری  است

 رییس قوه قضاییه در گفت وگو با »اسماعیل هنیه« با بیان اینکه آزادی نزدیک به ۶ هزار اسیر 
فسطینی در معرض خطر بیماری کرونا ضروری  است، گفت: امروز ما نگران جان مردان و زنان 
آزاده فلسطینی در اسارت صهیونیست ها هستیم؛ به ویژه آن که بیش از ۲۰۰ زن و کودک در 

این شرایط نگران کننده، در بند هستند. 
به گزارش شامگاه پنجشنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین »سید ابراهیم 
رییسی« در تماسی تلفنی با »اسماعیل هنیه« رییس دفتر سیاسی حماس که به مناسبت روز 
جهانی مستضعفین صورت گرفت، نیمه شعبان را روز امید برای مسلمان و همه بشریت خواند 
و ابراز امیدواری کرد به برکت این روز بزرگ و ایام ماه شعبان که به پیامبر اعظم )ص( تعلق دارد، 

بزودی آزادی فلسطین به دست توانای مجاهدان راه خدا رقم بخورد.
رییسی با بیان این  که آزادی قدس شریف از اشغال رژیم صهیونیستی مهم ترین آرزوی مردم 
ایران و مسلمانان جهان است، افزود: این  که امروز غزه در محاصره اشغالگران فلسطین قرار 

دارد، برای هیچ مسلمان و بلکه هیچ آزاده ای قابل قبول نیست.
وی ادامه داد: صهیونیست ها در غزه، بزرگ ترین زندان جهان را درست کرده اند که مردم 
مظلوم و مسلمان غزه در آن در شرایط سختی زندگی  می کنند و آنچه بیش از همیشه ما را 

نگران می کند، تهدید جان آنها به خاطر شیوع ویروس منحوس کروناست.
رییس ستاد حقوق بشر با ابراز نگرانی از کمبود دارو و اقلام بهداشتی و خدمات پزشکی برای 
مردم غزه و محدودیت های ایجاد شده از سوی رژیم صهیونیستی در این زمینه، اظهار کرد: 
بدون تردید اقدام رژیم صهونیستی جنایت علیه بشریت است که مردم بی دفاع مسلمان را 

محاصره و از حقوق اولیه خود محروم کرده است.
  رییس قوه قضاییه با بیان این که آزادگان جهان باید علیه ظلم به مردم فلسطین فریاد 
اعتراض سر دهند، افزود: سکوت سازمان ملل و سازمان های مدعی حقوق بشر در برابر ظلمی 
که امروز بر مردم غزه می رود، تعجب برانگیز و نشانگر آن است که آنها منافع سیاسی خود را بر 

حقوق بشر ترجیح می دهند.
رییسی همچنین از سکوت کشورهای منطقه در قبال جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم 
غزه انتقاد کرد و گفت: امروز آزادی اسرای فسطینی که مظلومانه در بند رژیم صهیونیستی 

هستند و جان آنها به  دلیل خطر ابتلا به کرونا تهدید می شود، از هر چیزی ضروری تر است.
رییس ستاد حقوق بشر تصریح کرد: سکوت سازمان ها و مجامع بین المللی و کشورهای 
عربی منطقه، رژیم صهیونیستی را به ادامه جنایاتش علیه مردم مظلوم فلسطین و غزه تشویق 
می کند. وی در بخش دیگری از تماس خود با هنیه، او را مجاهدی نستوه معرفی کرد که 
در برابر آمریکا و اسرائیل سنگری ساخته و خواب را از چشم صهیونیست ها ربوده و در ادامه 
خاطرنشان کرد: امروز بحمدالله ابتکار عمل و دست برتر با مجاهدان و نیروهای مقاومت است 

که جهاد و ایستادگی را مشی خود قرار داد ه اند.
رییس قوه قضاییه با بیان این که امروز جریان مقاومت به خاطر مجاهدت و ایستادگی در برابر 
مستکبران بیش از پیش نزد همه ملت ها عزیز و سربلند است، اظهار کرد: ترامپ با ترور سردار 
سرافزار شهید حاج قاسم سلیمانی مرتکب اشتباه بزرگی در کنار دیگر اشتباهاتش شد و تصور 

می کرد با شهادت او مقاومت و ضدیت با استکبار و آمریکا در منطقه دچار سستی می شود.
  رییسی خاطرنشان کرد: امروز شهید سلیمانی زنده است و سلیمانی ها در گوشه گوشه 
جهان اسلام نقش آفرینی می کنند و هر ایرانی، هر فلسطینی، هر لبنانی و هر عراقی به تنهایی 

رسالت بزگ شهید سلیمانی در مبارزه با استکبار جهانی را بر دوش خود احساس می کند.
رییس قوه قضاییه با تقدیر از مواضع انقلابی حماس و به ویژه اسماعیل هنیه، گفت: مواضع 
انقلابی شما و همه مجاهدان راه خدا مورد تأیید ملت بزرگ ایران و همه مسلمانان جهان است و 
ما همواره دعاگویتان هستیم؛ همچنان که امام خامنه ای پیوسته تأکید داشته و دارند که مساله 
فلسطین و آزادی قدس شریف، مسأله اول جهان اسلام است. ییس دفتر سیاسی حماس نیز 
در این گفت وگوی تلفنی با ابراز تشکر از تماس حجت الاسلام والمسلمین رئیسی و تقدیر از 
حمایت های مقام معظم رهبری و ملت ایران از مردم فلسطین و غزه، این حمایت ها را نشانه 
وجدان بیدار و آگاه ملت ایران دانست. هنیه گفت: از خدا می خواهم به برکت این روز مبارک که 

روز مستضعفین است، الطاف خود را شامل همه مسلمین به ویژه مردم غزه کند.

معاون اول قوه قضاییه :

زندان ها از شرایط مناسبی برخوردارند
معاون اول قوه قضاییه از نهایی شدن دستورالعمل فعالیت بخش های مختلف قضایی در ایام 
دورکاری به دلیل شیوع کرونا خبر داد و تأکید کرد که با اجرای این شیوه نامه، تحوّل مهمی در 

توسعه نظام قضایی الکترونیک رخ خواهد داد. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای که در اولین جلسه شورای روسای 
دادگستری  و دادستان های مراکز استان های سراسر کشور سخن می گفت، به تشریح تدابیر 
قوه قضاییه برای مقابله با گسترش ویروس کرونا پرداخت و یکی از این اقدامات را برگزاری 

مجازی جلسه با روسای دادگستری ها و دادستان ها عنوان کرد.
معاون اول قوه قضاییه همچنین با اشاره به تدابیر و اقداماتی که در اعطای مرخصی به بیش 
از یکصد هزار زندانی و حفظ بهداشت زندان ها صورت گرفته، متذکر شد که با این اقدامات 

اصولی و به موقع، امروز زندان ها از شرایط مناسبی برخوردارند.
وی در ادامه از نهایی شدن دستورالعمل ۲۲ بندی برای نحوه فعالیت بخش های ستادی 
و صف دستگاه قضایی متناسب با تصمیمات ستاد ملّی مقابله با کرونا خبر داد و با بیان 
این که این شیوه نامه پس از تأیید رئیس قوه قضاییه ابلاغ می شود، به تشریح برخی موارد 
برای آن دسته  فاصله گذاری  نیروها«، »اجرای طرح  پرداخت. »دورکاری یک سوم  آن  مهم 
از همکارانی که حضورشان در ادارات الزامی است«، »استفاده از ابزارهای نوین ارتباطی 
در تمامی فرایندهای قضایی« و »تعیین نحوه حضور طرفین دعوا در دادسراها و دادگاه ها« 
از جمله بندهای مندرج در این دستورالعمل است. در این دستورالعمل همچنین »شیوه 
محاکمه متهمانی که بازداشت موقت هستند« تعیین شده و »ایجاد پیشخوان قضایی برای 
اطلاع رسانی به طرفین دعوا وهمچنین راهنمایی مراجعان در جهت رعایت ضوابط بهداشتی« 
و »استفاده از ظرفیت های قانونی همچون تعیین مجازات جایگزین و تعلیق و تعویق مجازات و 

اجرای احکام برای کاهش جعیت کیفری« نیز مورد تأکید قرار گرفته است.
به گفته معاون اول قوه قضاییه، اجرای این شیوه نامه گام بزرگی در جهت تحوّل قضایی و 
توسعه نظام الکترونیک در دستگاه قضا و برای ارتقاء کیفی خدمات و فعالیت های آینده 

دستگاه قضایی بسیار راهگشا خواهد بود.  

رئیس سازمان بسیج مستضعفین: 

رزمایش سراسری »کمک مومنانه«
 از شنبه آغاز می شود 

رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: بسیج به عنوان تشکیلات مردمی گسترده که 
در سراسر کشور پایگاه دارد، در نظر دارد با محوریت ۵۴ هزار پایگاه در کل کشور، رزمایش 

سراسری »کمک مومنانه« را برگزار کند. 
 سردار غلامرضا سلیمانی ، صبح روز جمعه ۲۲ فروردین در نشست خبری خود با تبریک 
اعیاد شعبانیه و میلاد منجی عالم بشریت، به شیوع ویروس کرونا اشاره کرد و گفت: ملت 
ایران ظرفیت های فراوانی دارد که بخشی از آن ها در ماجرای کرونا به منصه ظهور رسید و 
جهانیان شاهد آن بودند. وی با بیان اینکه شیوع اپیدمی همه گیر، پیامدهای منفی ای هم 
دارد، خاطرنشان کرد: یکی از  این پیامدها، لطمه به معیشت خانواده های کم درآمد است که 

در فرمایشات رهبر معظم انقلاب در نیمه شعبان مورد توجه قرار گرفت.
سردار سلیمانی با یادآوری بیانات روز گذشته رهبر انقلاب مبنی بر ضرورت ایجاد رزمایش 
گسترده مواسات در ماه مبارک رمضان برای یاری رساندن به افراد کم بضاعت، گفت: بسیج 
به عنوان تشکیلات مردمی گسترده که در سراسر کشور، پایگاه دارد، در نظر دارد با محوریت 

۵۴ هزار پایگاه در کل کشور، رزمایش سراسری »کمک مومنانه« را برگزار کند.
وی با بیان اینکه فاز نخست این رزمایش از روز شنبه )۲۳ فروردین( با رمز یا صاحب الزمان 
)عج( آغاز می شود، گفت: مرحله اول این رزمایش تا پایان ماه مبارک رمضان خواهد بود و 
پس از آن، مراحل بعدی ادامه خواهد شد. رئیس سازمان بسیج مستضعفین با بیان اینکه 
ارتباط  در  امروز  گفت:  شده،  ابلاغ  کشور  سراسر  در  بسیج  نواحی  به  العمل  دستور  این 

ویدئوکنفرانسی با فرماندهان بسیج در سراسر کشور، این موضوع اعلام خواهد شد.
سردار سلیمانی با بیان اینکه این رزمایش پیوست های متنوعی دارد، گفت: در این طرح 
از ظرفیت خیرین و ائمه جمعه و جماعت استفاده خواهد شد. همچنین از همکاری سایر 
دستگاه ها استفاده خواهد شد. رئیس سازمان بسیج مستضعفین درباره نحوه گردآوری 
و توزیع کمک های مردمی در رزمایش سراسری »کمک مومنانه« گفت: کمک هایی که به 
صورت کالا خواهد بود در همان محل به افراد نیازمند اعطا می شود و کمک های نقدی نیز به 

دست نیازمندان همان منطقه خواهد رسید و کمک ها در منطقه ای دیگر هزینه نخواهد شد.

بیژن زنگنه خبرداد

بی سابقه ترین کاهش تولید نفت در تاریخ اوپک
وزیر نفت ازتوافق برسر بی سابقه ترین رقم کاهش تولید اوپک و غیراوپک خبر داد.

بیژن زنگنه بامداد جمعه )٢٢ فروردین ماه( پس از پایان مذاکرات بیش از ١٠ ساعته نشست 
فوق العاده اوپک پلاس گفت:

توافق برای کاهش روزانه ١٠ میلیون بشکه ای تولیدکنندگان عضو و غیرعضو اوپک حاصل و 
قرار شد دیگر تولیدکنندگان نفت جهان نیز به این توافق بپیوندند.

وی افزود:توافق برای کاهش روزانه ١٠ میلیون بشکه در بازه زمانی نخست )یکم ماه مه تا 
پایان ژوئن( ٢ ماهه خواهد بود، در مرحله بعد از یکم ماه ژوئیه تا پایان ٣١ دسامبر سال ۲۰۲۰ 
کاهش عرضه روزانه هشت میلیون بشکه کاهش خواهد بود، سپس از یکم ژانویه ۲۰۲۱ تا 

آوریل ٢٠٢٢ نیز کاهش عرضه روزانه ۶ میلیون بشکه می شود. 
وزیر نفت تصریح کرد:این تصمیم دوساله خواهد بود و این نخستین بار در تاریخ اوپک است 
که تصمیمی دو ساله گرفته می شود و جزو بی سابقه ترین ارقام کاهش تولید در تاریخ اوپک 
و غیراوپک است.  زنگنه با بیان اینکه دیگر کشور های تولیدکننده نفت مانند آمریکا، کانادا و 
برزیل نیز به این توافق خواهند پیوست گفت:مشکلاتی کوچک هم در طول مذاکرات ١٠ 
ساعت و ٣٠ دقیقه ای وجود داشت برخی تفاهم ها نیاز به زمان دارد قرار شد بحث ها ادامه 
یابد ٢٢ کشور توافق داشتند، اما مکزیک نگرانی هایی داشت و بررسی آن ها نیازمند زمان بود، 
قرار شد دوباره با این کشور مذاکره شود تا این قضیه به نتیجه برسد. وی درپایان گفت: ایران، 

ونزوئلا و لیبی در کنفرانس اوپک پلاس از کاهش تولید نفت معاف هستند.

 رییس جمهوری با اشاره به برنامه های دولت برای کاهش عوارض اقتصادی ناشی از 
توقف برخی کسب وکارها به دلیل شیوع کرونا و تأکید رهبری بر این موضوع در بیانات 
امروز، بر تسریع در اجرای طرح های حمایتی دولت ازجمله پرداخت وام یک میلیون 

تومانی به اقشار آسیب پذیر تأکید کرد. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در گفت وگو با رئیس سازمان برنامه و 
بودجه کشور بر تسریع روند اجرای طرح پرداخت اعتبار یک میلیون تومانی به خانواده 

های یارانه بگیر برای اردیبهشت ماه تأکید کرد.
محمدباقر نوبخت رییس سازمان برنامه و بودجه نیز در این گفت وگو، گزارشی از روند 
اجرای این طرح و همچنین طرح های عمرانی که ضرورت دارد تا پایان سال ۹۹ به اتمام 

برسند، به رییس جمهوری ارائه کرد. 
اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند اجتماعی با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی 

رئیس جمهور پس از دریافت گزارش های جداگانه ای از وزیران کشور و بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی درباره اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند از روز شنبه و آغاز 
فعالیت کسب و کارهای کم ریسک در همه استان ها به جز تهران، تاکید کرد که این 
طرح باید با نظارت دقیق و رعایت کامل پروتکل های بهداشتی اعلام شده از سوی 

وزارت بهداشت و ستاد ملی مبارزه با کرونا اجرا شود. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در این گفت وگو گزارشی را از آخرین وضعیت 
استان ها و تهران در روزهای گذشته و امروز و میزان آمادگی و ارزیابی از اجرای طرح 

فاصله گذاری هوشمند اجتماعی ارائه کرد.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی در گفت وگو با دکتر سعید نمکی، 
با سایر دستگاه ها و نظارت دقیق و جدی از سوی وزارت  ضرورت هماهنگی لازم 
بهداشت برای رعایت تمامی پروتکل های بهداشتی از سوی کسب و کارهای کم ریسک 

را در دوره اجرای این طرح، مورد تاکید قرار داد.
دکتر عبدالرضا رحمانی فضلی نیز در این گفت وگو گزارشی را از کار کمیته امنیتی و 
اجتماعی ارائه و بر آمادگی وزارت کشور برای اجرای دقیق طرح فاصله گذاری هوشمند 

اجتماعی تاکید کرد.
رئیس جمهور در این گفت وگو، هماهنگی منسجم تر وزارت کشور با وزارت بهداشت 
برای پیشبرد طرح فاصله گذاری هوشمند اجتماعی و بازفعالیت کسب و کارهای 

کم ریسک از روز شنبه را ضروری خواند و تاکید کرد: تمامی پروتکل های بهداشتی باید 
به طور دقیق در همه این کسب و کارها، اماکن عمومی و به ویژه در وسایل نقلیه عمومی 

اجرا و مراعات شود.
پروتکل های بهداشتی به دقت در همه بخش ها رعایت شود 

رئیس جمهور  همچنین در گفت وگو با وزیران نفت و نیرو، ضمن دریافت گزارشی از 
روند اجرای طرح های مرتبط با این دو وزارتخانه تاکید کرد که پروژه های زیربنایی در 
حوزه فعالیت این دو وزارتخانه در شرایط جدید، طبق برنامه باید مورد بهره برداری قرار 

بگیرد. 
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی، با توجه به نامگذاری سال جاری 
از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی به عنوان سال"جهش تولید"، نقش طرح های 
این دو وزارتخانه از جمله در حوزه آب و برق و انرژی را در توسعه بخش های مختلف 
اقتصادی کشور، محوری و بسیار با اهمیت خواند و بر بهره برداری از طرح های بزرگ در 

این حوزه ها طبق زمانبندی های تعریف شده، تاکید کرد.
دکتر روحانی همچنین به وزیر نفت دستور داد در روند اتمام پروژه لوله نفت از گوره به 

جاسک تسریع شود تا این طرح هر چه سریعتر به بهره برداری برسد.
رئیس جمهور همچنین ضمن قدردانی از تلاش بی وقفه پرسنل وزارتخانه های نفت و 
نیرو برای تامین نیازهای کشور در حوزه انرژی در روزهای مبارزه با کرونا، اظهار داشت: 
حفظ سلامت کارکنان فعال در حوزه های تولید و خدمت رسانی به مردم، اولویت 
نخست است و پروتکل های بهداشتی باید به دقت در همه بخش های این وزارتخانه ها 

رعایت شود.
مهندس بیژن زنگنه وزیر نفت در این گفت وگو، گزارشی را از وضعیت بازار جهانی و 
قیمت نفت و مباحثی که قرار است امروز به صورت ویدئو کنفرانس بین وزرای انرژی 

کشورهای صادرکننده گاز مطرح شود، ارائه کرد.
دکتر "رضا اردکانیان" وزیر نیرو نیز در این تماس تلفنی، با تاکید بر اجرای دقیق 
دستورات رئیس جمهور در خصوص بهره برداری از پروژه های زیربنایی آب و برق طبق 
برنامه و رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی در همه بخش های وزارتخانه، گزارش هایی 
را از روند اجرای طرح های صنعت آب و برق و پروژه های شبکه های آبیاری و زهکشی 

ارائه کرد.
 صندوق بین المللی پول باید به تعهدات خود عمل کند 

رئیس جمهور همچنین  درگفت وگو با رئیس کل بانک مرکزی ضمن دریافت گزارشی 
از روند درخواست وام از صندوق بین المللی پول، بار دیگر با رد هرگونه تبعیض بین 
ایران و دیگر کشورها، تصریح کرد: صندوق بین المللی پول در این شرایط سخت باید 
بدون تاثیر پذیری از شیطنت های دشمنان ملت ایران، به وظیفه خود نسبت به تعهدات 

بین المللی عمل کند.
آقای "عبدالناصر همتی" در این گفتگو اقدامات انجام گرفته را تشریح و اعلام کرد: 
درخواست، در مرحله طرح در هیأت اجرایی صندوق است و ما مصمم به پیگیری آن 

هستیم.
رئیس کل بانک مرکزی در این گفتگو گزارشی را از نحوه پیگیری استفاده از منابع 
بانک مرکزی در بانک های خارج از کشور و سایر منابع در دسترس برای تأمین نیاز های 

مردم به ویژه مواد مورد نیاز در مبارزه با کرونا، ارائه کرد.
وی همچنین در این گفتگو از موفقیت حقوقی ایران در رفع توقیف یک میلیارد و ۶۰۰ 

میلیون دلار منابع بانک مرکزی در »کلیر استریم لوکزامبورگ«، گزارش داد.

رئیس جمهور در گفت و گو با رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد؛
 تسریع روند پرداخت اعتبار یک میلیون تومانی به یارانه بگیران 

 یک عضو کانون وکلای دادگستری مرکز با بیان اینکه توان 
مردم در مقابل درخواست های حاکمیت از آنها سنجیده 
نشده است، گفت: دولت باید در مقابل تکالیف الزام آوری 
که اعمال می کند، معاش حداقلی برای مردم که بتوانند تا 
رفع این بحران زنده بمانند، در نظر بگیرد در غیر این صورت 

با نافرمانی مدنی مواجه خواهد شد. 
نعمت احمدی، عضو کانون وکلای دادگستری مرکز در 
فاصله گذاری  طرح  اجرای  خصوص  در  ایلنا  با  گفت و گو 
زمانی  را  فاصله گذاری  طرح  کرد:  اظهار  اجتماعی، 
می توانیم لازم الاجرا کنیم که همه ابزار آن را در اختیار داشته 
باشیم. در مورد تامین هزینه ها، دولت یک شرح وظایفی 

تعیین کرده است.
وی افزود: این امر شدنی نیست که بدون در نظر گرفتن 
حقوق افراد، از آنها بخواهیم که در خانه بمانند؛ ما در کشور 
یعنی  هستند؛  خویش فرما  که  داریم  عظیمی  جمعیت 
کنند  کار  باید  افراد  این  که  هستند  خودشان  کارفرمای 
به  ندارند؛  فاصله گذاری  رعایت  امکان  اساس  همین  بر 
عنوان مثال راننده تاکسی با فضای محدود اتومبیل خود، 

امکان رعایت فاصله گذاری را ندارد. همچنین زمانی که از 
یک کارگر ساده درخواست می کنید که در خانه بماند، او 
نمی تواند نیازهای خود یا خانواده اش را تأمین کند که به آن 

اصطلاحاً »تکلیف مالایطاق« می گویند.
احمدی گفت: دولت اعلام کرده است که به چند میلیون 
از اعضای جامعه وام  یک تا دو میلیون تومان اعطا می کند؛ 
فاجعه بارترین حالت این است که سود در نظر گرفته شده 
برای این وام ۱۲ درصد است؛ در کشور اسلامی که اصل 
بر این است که حکومتی الگو در دنیا باشیم، آمده ایم اعلام 
کرده ایم که به یارانه بگیران یک میلیون تومان می دهیم و 
ظرف ۲ سال از یارانه اش با سود ۱۲ درصد کسر می کنیم. به 
نظر می رسد توان مردم در مقابل درخواست های حاکمیت 

از آنها سنجیده نشده است که باید سنجیده شود.
این حقوقدان بیان کرد: به باور من رعایت نکردن مردم، 
نخستین نافرمانی مدنی است که این موضوع خطرناکی 
است. به نظر می رسد دولت نباید از بالا با مردم صحبت 
کند؛ وقتی دولت از مردم درخواست می کند به مسافرت 
نروند، آن دسته از افرادی که به درخواست حاکمیت تمکین 

کرده اند و در خانه ماندند، چه کمکی از جانب دولت به آنها 
شده است؟ وی ادامه داد: دولت اگر با همین فرمان جلو 
برود، با نافرمانی مدنی مواجه می شود که این نافرمانی در 
آینده بسیار خطرناک خواهد بود. فقط تعطیلی، نهی و 
ممنوع کردن راهکار نیست؛ در قبال هر یک از این ها اگر 

اقدامات موثری انجام دهیم، موفق عمل خواهیم کرد.
این عضو کانون وکلای دادگستری مرکز گفت: به محض 
اینکه یک حادثه یا واقعه ای اتفاق افتاد، مجلس میدان را 
ترک کرد و به جای اینکه راهکار دهد، تعطیل شد. در حالی 
که مجلس در ایام عید نیز نباید تعطیل می شد. اگر این 
ویروس ماندگار باشد و دولت نیز برنامه منظم و منضبطی 

نداشته باشد، حل این بحران پیچیده تر از این خواهد شد.
وی افزود:  دولت باید در مقابل تکالیف الزام آوری که اعمال 
می کند، معاش حداقلی برای مردم که بتوانند تا رفع این 
بحران زنده بمانند، در نظر بگیرد. بسیاری از ارگان ها مالیات 
نمی دهند و الان زمانش است که کمک رسانی کنند؛ از 
ستاد اجرایی فرمان امام، اوقاف، آستان قدس و بنیادها باید 

درخواست کمک کرد.

 نعمت احمدی حقوقدان: 

اگر با همین فرمان جلو برویم، با نافرمانی مدنی مواجه می شویم

جلال میرزایی*

 عضو هیات رییسه مجلس خبرگان رهبری، نامگذاری سال های اخیر با رویکرد اقتصادی از 
سوی رهبر انقلاب را به این دلیل عنوان کرد که دشمن قصد دارد در این حوزه به نظام اسلامی 

ضربه بزند و این نام گذاری ها مانع رسیدن آنها به هدفشان می شود. 
آیت الله سیداحمد خاتمی  با اشاره به نامگذاری سال ۹۹ به سال »جهش تولید« از سوی 
رهبر معظم انقلاب، اظهار داشت: نامگذاری سال ها از ابتکارات ستودنی مقام معظم رهبری 

و این نام گذاری ها نیز صرفا شعار نیست بلکه نقشه راه سال است.
عضو هیات رییسه مجلس خبرگان رهبری افزود: رهبر معظم انقلاب با ارزیابی نیاز کشور و 
اینکه کشور برای پیشرفت به چه نیاز دارد، نامی را انتخاب می کنند که همه اعم از مسئولان و 

مردم باید در پی  آن باشند.
آیت الله خاتمی بیان کرد: نام گذاری های سال های اخیر مقام معظم رهبری عمدتاً صبغه 
اقتصادی دارد. دلیلش این است که دشمن قصد دارد در این حوزه به نظام اسلامی ضربه بزند 

و این نام گذاری ها برای این است که نگذاریم در این عرصه دشمن به کام خود برسد.
وی با بیان اینکه رهبر انقلاب سال گذشته را »رونق تولید« و امسال را »جهش تولید« 

نامگذاری کرده اند، خاطرنشان کرد: مخاطب اصلی مسئولان هستند باید بنشینند و ببینند 
برای تحقق این شعار چه باید کرد و در عرصه صادرات و واردات چه باید کنند و موانع تحقق 
این شعار چیست. ان شاء الله به گونه ای شود که آخر سال مقام معظم رهبری از عملکرد در 

این عرصه اظهار رضایت کنند.
ایرنا تصریح کرد: مخاطب اصلی مسئولان و  با  امام جمعه موقت تهران در گفت و گو 
همچنین مردم هستند و باید در این عرصه تلاش کنند. نگرانی که من دارم این است که این 
ویروس منحوسی که به جان بشریت و به جان ایران اسلامی افتاده، سبب شود ما این شعار و 
مسائل مهم دیگر را فراموش کنیم. آیت الله خاتمی افزود: همه باید برای مقابله با این ویروس 
منحوس متمرکز شویم که در این تقدیری نیست؛ ولی تمرکز این کار و مدیریتش در وزارت 

بهداشت و ستاد است و مسئولان دیگر، باید کار خودشان را کنند.
وی با بیان اینکه مبادا مسئولان از کار باز بمانند، یادآور شد: برخی مدیریت ها را می شود 
از خانه هم انجام داد؛ مقصودم این است که نباید این ویروس منحوس ما را از مسائل مهم 

کشوری باز دارد.

آیت الله  سیداحمد خاتمی:

 رویکرد اقتصادی در نامگذاری سال، دشمن را ناکام می کند

 معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی گفت: همه اصناف و مراکز صنعتی از 
فردا باید با ثبت نام در سایت وزارت بهداشت و امضای 
تعهدنامه مجوز بازگشایی بگیرند در غیر این صورت فعالیت 

آنها غیرقانونی است. 
به  که  خبری  نشست  در  جمعه  روز  فرهادی  محسن 
شد،  برگزار  بهداشت،  وزارت  از  کنفرانس  ویدئو  صورت 
افزود: از روز شنبه ۲۳ فروردین در همه استانهای کشور 
گام دوم فاصله گذاری اجتماعی با رعایت الزامات سلامت 
محیط کار در واحدهای صنفی اجرا می شود البته در 
تهران با توجه به شرایط جمعیت از روز ۳۰ فروردین این 

برنامه اجرا می شود.
وی گفت: از فردا صبح همه مالکان، مدیران و متصدیان 
نه  نانوایی  مسئول  مثلا  صنعتی،  و  صنفی  واحدهای 
آدرس  به  بهداشت،  وزارت  سایت  به  باید  آن،  کارگران 
را  خودشان  اطلاعات  و  کنند  مراجعه   salamat.gov.ir

شامل کد ملی، آدرس و مشخصات واحد صنفی و صنعتی 
وارد کنند و تعهد دهند که مقررات بهداشتی را رعایت 
می کنند و می توانند با رعایت شرایط بهداشتی فعالیت 
خودشان را منطبق کنند. فرهادی افزود: فاصله گذاری 
اجتماعی یعنی واحد صنفی یا صنعتی در راستای ارائه 
خدمت هم باید سلامت خود و مشتریان را تامین کند و 
هم فعالیت اقتصادی خودش را انجام دهد. وی ادامه داد: 
گام دوم فاصله گذاری اجتماعی زمانی موفق می شود 
که تمام کسانی که ذی نفع هستند یعنی همه خدمت 
دهندگان و خدمت گیرندگان و آحاد مردم مشارکت داشته 
باشند. در این صورت می توانیم موفقیت این برنامه را در 
ریشه کنی کرونا محقق کنیم. فرهادی گفت: در این برنامه 
همه دستگاههای دولتی، بخش خصوصی برای تدوین 
این برنامه همکاری خوبی داشتند. امیدوارم در اجرای 
این برنامه هم این همکاری ادامه داشته باشد. وی ادامه 
داد: هیچ جای دنیا نمی توانند ۲۴ ساعته نظارت داشته 

باشیم مگر اینکه خود مردم الزامات بهداشتی را رعایت 
کنند. این طرح با مشارکت اتاق اصناف و آنها در کنار 
هماران ما در وزارت بهداشت در صف اول هستند. سازمان 
تعزیزات، نیروی انتظامی و سازمان دامپزشکی مشارکت 
واحدهای  اساسی در گروه همکاری  ولی شرایط  دارند 
صنفی و صنعتی است. وی گفت: با ثبت نام اصناف و 
مراکز صنعتی در سایت وزارت بهداشت می توانند مجوز 
فعالیت بگیرند در غیر این صورت مجوز فعالیت نخواهند 
داشت. فرهادی افزود: اگر کسی ثبت نام نکند از فعالیت 
آن جلوگیری می شود. بازرسان نیروی انتظامی، تعزیرات، 
وزارت بهداشت و بازرسان بخش خصوصی بر کار اصناف 
و واحدهای صنعتی نظارت دارند، خیلی قصد پلمب و 
تعطیل جایی را نداریم. وی درباره انتقال کرونا از طریق آب 
گفت: امکان حضور ویروس در آب هست. باید در تصفیه 
دفع  و  آب  تصفیه  بخث  فاضلاب،  و  آبّ  مراکز  پروتکل 

بهداشتی فاضلاب در نظر گرفته می شود.

معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت: 

اصناف بدون مجوز وزارت بهداشت اجازه بازگشایی ندارند

یک عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی گفت: با توجه به توطئه های دشمن باید 
پدافند زیستی به چرخه تکمیلی پدافند کشور اضافه شود. 

حمیدرضا ترقی ، با بیان اینکه بیماری کرونا یک تجربه جدید بود، اظهار کرد: این ویروس 
هم می تواند به صورت طبیعی به وجود آمده باشد و هم می تواند یک توطئه باشد و باید 
ریشه آن مشخص شود، اما باید این احتمال را داد که در آینده هم از سوی دشمن با چنین 
جنگ هایی مواجه شویم؛ بنابراین مقابله با کرونا یک رزمایش بسیار مهم برای مسئولان پدید 
آورد تا خود را برای چنین نبردهایی در آینده آماده تر کنند. وی ادامه داد: از شرایط پیش 
آمده می توان درس های زیادی گرفت و رهبری هم تاکید کردند که این بیماری تجربه ای برای 
مردم و مسئولان است تا نقاط ضعف و قوت خود را بررسی کنند. معتقدم این بیماری فقط 
یک پدیده درمانی و بهداشتی نبود؛ زیرا حوزه های اجتماعی، روانی، سیاسی، فرهنگی، 
اقتصادی و امنیتی را تحت تاثیر قرار داد. ترقی خاطرنشان کرد: بنابراین پدافند کشور باید 
بررسی کند که چگونه در شرایط مشابه می تواند آسیب های اقتصادی را به حداقل برساند. 
مردم هم باید بررسی کنند چگونه می توانند با مدیریت سبک زندگی خود آثار این نوع 
بیماری ها را به حداقل برسانند، البته بررسی آثار بیماری کرونا به کار مطالعاتی و کارشناسی 
دقیق نیاز دارد. این فعال سیاسی تاکید کرد: ما در شرایط بروز چنین بیماری هایی به یک 
فرماندهی قوی که تصمیم گیری قاطع بگیرد نیازمندیم تا تصمیمات سریع گرفته شده و با 

قاطعیت اجرا شود. نسبت به چنین بیماری هایی ما نباید نگاه خوش بینانه داشته باشیم؛ 
زیرا وجود نگاه بدبینانه و همراه با سوءظن موجب می شود اقدامات و روش های اجرایی 
هم تفاوت پیدا کند. اگر نگاه خوش بینانه داشته باشیم، مشکل را ساده می گیریم و یک 
آرایش ملایم و ضعیف اتخاذ می کنیم. ترقی با بیان اینکه صداقت مسئولان با مردم در کنترل 
چنین بیماری هایی بسیار مهم است، خاطرنشان کرد: به هر میزانی که مسئولان با مردم 
ارتباط بیشتری برقرار کنند و خواسته ها و اقدامات لازم خود را برای مردم توجیه کنند، 
مشارکت و کمک مردم هم بیشتر می شود. عدم صداقت مسئولان یا دوگانگی و تناقض در 
موضع گیری ها انسجام لازم را کاهش داده و مشکلات را بیشتر می کند. وی ادامه داد: ما 
نیازمند به توسعه و گسترش بخش مبارزه با بحران در کشور بوده و پدافند زیستی باید به 
چرخه تکمیلی پدافند کشور اضافه شود. با توجه به توطئه های دشمن ما به پدافند زیستی 
هم نیازمندیم. ستاد مبارزه با بحران هم نباید محدود به سیل و زلزله باشد بلکه دامنه فعالیت 
آن فراتر برود تا تجربیات به دست آمده متمرکز شده و از ظرفیت ها و خلاقیت ها و تجاربی که 
به دست آمده برای آینده استفاده شود. وی در پایان گفت: ملت و مسئولان ما نشان دادند 
آماده جانفشانی برای کشور هستند و هر جبهه ای در مقابل ملت ما قرار گیرد متخصصان 
آن جبهه فداکارانه حماسه سازی می کنند. در مقابله با ویروس کرونا نقش نهادهای مردمی، 

گروه های جهادی و همچنین ارتش و سپاه به خوبی به چشم آمد.

حمیدرضا ترقی:
پدافند زیستی به چرخه تکمیلی پدافند کشور اضافه شود
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یک متخصص تغذیه ؛

در روزهای کرونایی چه نوع غذاهایی بخوریم 
 متخصص تغذیه بیمارستان مسیح دانشوری با اشاره به عوامل متعددی که بر سیستم 
ایمنی بدن تاثیرگذار است، ضرورت تغذیه سالم در روزهای کرونایی را مورد تاکید قرار داد.
منصور رضایی، با بیان اینکه عوامل متعددی بر سیستم ایمنی بدن اثرگذار است، 
افزود: داشتن روحیه قوی، شادی، خواب کافی و تغذیه مناسب از مهم ترین عوامل مؤثر 

بر سیستم ایمنی افراد است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، خاطرنشان کرد: در بحث 
تغذیه مواردی وجود دارد که اگر چنانچه این توصیه ها رعایت شود سیستم ایمنی به 

میزان قابل توجهی ارتقا پیدا خواهد کرد.
رضایی با تاکید بر اینکه دریافت کافی انرژی فاکتور اساسی در تغذیه به شمار می رود، 
گفت: دریافت منابع پروتئینی خصوصاً در افرادی که مبتلا به ویروس کرونا شده اند 
ضرورت دارد، افراد لازم است برای ارتقا سیستم ایمنی بدن خود از انواع مغزها، حبوبات 

و گوشت کاملًا پخته که منابع غنی پروتئین هستند، استفاده کنند.
سوسیس،  مثل  شده  فرآوری  گوشت های  استفاده  از  پرهیز  تغذیه  متخصص  این 
کالباس و انواع کباب ها را توصیه کرد و توضیح داد: کباب انواع گوشت به دلیل نیم پز 

بودن احتمال انتقال آلودگی را افزایش خواهد داد.
وی در ادامه با تاکید بر مصرف تخم مرغ، گفت: تخم مرغ یکی از مفید ترین مواد 
غذایی است که باعث ارتقا سیستم ایمنی می شود و مهم ترین نکته ای که باید درباره این 

منبع غذایی غنی از پروتئین رعایت شود، پخته شدن کامل آن است.
استفاده از غذاهای سهل الهضم برای بالا بردن سیستم ایمنی بدن، توصیه دیگر وی 

به مردم بود.
رضایی با اشاره به شیوع ویروس کرونا، گفت: غذاهای سنتی ایرانی همانند خورش 
فسنجان غذایی سهل الهضم، منبع سرشار از پروتئین و کمک کننده به سیستم ایمنی 

بدن است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با بیان اینکه این روزها 
باورهای غلطی درباره مصرف لبنیات در کشور شایع شده توضیح داد: هیچ گروه از مواد 
غذایی جایگزین گروه های دیگر نمی تواند باشد، بنابراین باید برای ارتقا سیستم ایمنی 

بدن حتماً لبنیات نیز در سبد غذایی اضافه شود.
مصرف شیر با مکمل هایی نظیر عسل، خرما و یا موز توصیه دیگر این متخصص تغذیه 

برای کمک به سیستم ایمنی بدن در روزهای سخت کرونایی بود.
رضایی در ادامه یادآور شد: به طور کلی پروتئین ها و مصرف فراوان مایعات باید به 
باید از مصرف غذاهای  صورت روزانه استفاده شود و افراد تاجایی که ممکن است 

رستورانی پرهیز کنند.
وی، تنوع غذایی و مصرف مواد غذایی تازه را از سوی مردم مورد توجه قرار داد 
و خاطرنشان کرد: استفاده از تمام گروه های مواد غذایی اعم از میوه، سبزی، 
غلات، حبوبات، گوشت و لبنیات ضروری است. در مورد میوه جات و سبزی ها 
حتماً این نکته مورد توجه قرار گیرد که این گروه غنی از ویتامین ها باید کاملًا قابل 
شستشو و ضدعفونی کردن باشند که در این لیست مرکبات و موز از اهمیت بالایی 

برخوردارند.

یک روانپزشک عنوان کرد؛

درمان وسواس روزهای کرونایی
 یک روانپزشک، در ارتباط با اضطراب و وسواس های روزهای کرونایی، توصیه هایی 

را عنوان کرد.
سید هادی معتمدی گفت: وسواس جزو بیماری هایی است که زیر مجموعه اضطراب 
تلقی می شود و اغلب موارد با اصلاح رفتار و تمرین استفاده از حواس پنجگانه درمان 

پذیر است.
وی، ژنتیک، ترس بیش از حد، احساس مسئولیت افراطی و تربیت و سبک زندگی 
نامناسب از ریشه های وسواس برشمرد و افزود: افراد وسواسی از حواس پنجگانه شأن 
استفاده نمی کنند بلکه از ذهنشان استفاده می کنند و یک راه درمان ساده برای آنها 

تمرین استفاده از حواسشان است. 
مثلًا اشیایی را کنار هم بگذارند چشمشان را ببندند و از طریق لامسه تلاش کنند 
آنها را تشخیص دهند و یا انواع چاشنی و ترشی را در ظروفی بگذارند و آنها را بچشند و 
سعی کنند درباره مزه آنها صحبت کنند، یا با گوش دادن به موسیقی حس شنوایشان 
را به کار بگیرند و …، از این طریق می توان بخش عمده ای از وسواس ها را برطرف 

کرد.
این روانپزشک گفت: آنچه امروز در جامعه می بینیم بیش از آنکه وسواس کرونایی باشد 

ترس از کرونا است.
وی با بیان اینکه وسواس انواع مختلفی مثل وسواس تشریفاتی و یا وسواس پرهیز دارد، 
ادامه داد: اضطراب می تواند افراد را به وسواس و رفتارهایی سوق دهد که خیال می کند با 
آنها اضطرابش کاهش می یابد، اما رعایت دستورالعمل بهداشتی در حد معقول و توصیه 

شده کفایت می کند.
معتمدی با اشاره به اینکه وسواس رفتار بیهوده ای است که خود فرد نمی تواند جلوی 
آن را بگیرد، گفت: فرد نمی تواند جلوی وسواسش را بگیرد مگر اینکه ذهنش را تغییر 
دهد و به حواسش اعتماد کند، زیرا رفتار افراد وسواسی بر مبنای واقعیت نیست، بلکه 

ناشی از برداشت های ذهنی آنها از واقعیت است.
وی، یکی از راه های رهایی از وسواس را خوشبینی و تغییر سبک زندگی دانست و اظهار 
داشت: شستشوی بیش از حد دست ها و استفاده بیش از حد از مواد شیمیایی مثل 
صابون و ماده سفید کننده به ریه آسیب می زند و ریه را ضعیف می کند و آن را مستعد 

ابتلاء به بیماری می کند.
معتمدی با بیان اینکه ذهن فرد وسواسی همیشه خسته است، گفت: هر عاملی که 

مثبت اندیشی فرد را تقویت کند موجب بهبود حال عمومی او می شود.

چه کنیم تا در محل کار "کرونا" نگیریم؟
این روزها که در فاز اجرای فاصله گذاری هوشمند به سر می بریم و برخی کسب و 
کارها و ادارات فعالیت هایشان را آغاز کرده اند، باید توجه کنیم تا در محل کارمان نکات 

بهداشت فردی و اجتماعی را رعایت کنیم تا از کرونا در امان بمانیم... 
به گزارش ایسنا و بنابر اعلام انجمن علمی آموزش بهداشت و ارتقاء سلامت ایران، در 

هنگام حضور در محل کار حتما به نکات زیر توجه کنید: 
- در صورت داشتن تب و سرفه مطلقا سرکار نروید.

- در صورت امکان از دستکش لاتکس در محیط کار استفاده کنید.
- هرگز صورت خود و به خصوص چشم ها، بینی و دهان خود را لمس نکنید.

- از مواد ضدعفونی کننده و الکل ۷۰ درصد در محل کار خود استفاده کنید و در 
اختیار دیگران نیز قرار دهید.

- تمام سطوح پرتماس محل کار را هر یک ساعت یکبار با الکل ۷۰ درصد ضد عفونی 
کنید. از جمله پیشخوان، دستگاه کارتخوان و دستگیره های درها و...

- تا حد امکان رعایت فاصله دو متر را با مشتریان و همکاران خود داشته باشید.
- تا حد امکان از لمس اشیا و وسایل مشترک خودداری کنید.

- از تهویه مناسب محل کار خود اطمینان داشته باشید.
- تا حد امکان شرایط حضور مشتریان در مغازه را کاهش دهید.

- از ایجاد شرایط ازدحام در مغازه خود ممانعت به عمل آورید.
- در صورت داشتن عطسه و سرفه از ماسک استفاده کنید.

- مکررا وسایل و سطوح محیط کار را با الکل ۷۰ درصد ضد عفونی کنید.
- تا حد امکان از گرفتن اسکناس و سکه و تحویل آن به مشتری خوداری کنید.

- برای دریافت وجه، از مشتری بخواهید خودش کارت را در دستگاه کارتخوان بکشد و 
شما نیز خودتان مبلغ و رمز کارت را وارد کنید.

- مکررا دست های خود را بشویید.

نتایج تحقیقات نشان می دهد؛

رژیم غذایی گیاهی از بیماری آسم
 پیشگیری می کند

محققان دریافتند مصرف بیشتر میوه و سبزیجات و مصرف لبنیات کمتر می تواند به 
پیشگیری از بیماری آسم کمک کرده و شدت علائم آن را کاهش دهد.

به گزارش مهر، بیماری آسم یک عارضه التهابی مزمن است که بر مجاری هوا تأثیر 
گذاشته و موجب خس خس سینه و نفس کشیدن سخت می شود.

از مهم ترین محرک های علائم آسم، قرارگیری در معرض مواد آلرژی زا یا تحریک کننده 
نظیر گرده ها یا دود سیگار، ورزش شدید و استرس هیجانی است. چاقی هم فاکتور 

پرخطر این بیماری محسوب می شود.
محققان در مطالعه جدید خود دریافتند رژیم غذایی گیاهی می تواند ریسک ابتلاء به 
این بیماری را کاهش دهد و علائم آن را بهبود بخشد، درحالیکه محصولات لبنی موجب 

افزایش ریسک این بیماری و تشدید علائم آن می شود.
محققان این مطالعه، طیف وسیعی از مطالعات را که مربوط به بررسی رابطه بین 
بیماری آسم و مصرف میوه و سبزیجات، محصولات لبنی، تخم مرغ و چربی های اشباع 

شده بود، بررسی کردند.
دکتر »هانا کالووآ«، عضو تیم تحقیق از کمیته پزشکان مسئول پزشکی آمریکا، 
آنتی  نظیر  غذایی  رژیم  مؤلفه های  مصرف  دریافتیم  »ما  می گوید:  باره  این  در 
اکسیدان ها، فیبر، اسیدهای چرب پلی اشباع نشده، چربی های اشباع شده و 
ویتامین D احتمالًا بر مسیرهای ایمنی دخیل در پاتوفیزیولوژی بیماری آسم تأثیر 

می گذارند.«
محققان بر انجام تحقیقات بیشتر در این زمینه تاکید دارند.

افراد بسیاری فکر می کنند تنها فشار خون بالا یا پرفشاری خون خطری جدی برای 
سلامت انسان محسوب می شود، اما سطوح بیش از حد پایین فشار خون یا کم فشاری 

خون نیز می تواند موجب بروز مشکلات سلامت شود.
برخی افراد به طور طبیعی دارای فشار خون پایین هستند، اما برای دیگران، سطوح 

پایین فشار خون می تواند یک عارضه جانبی ناشی از یک بیماری باشد.
به گفته انجمن قلب آمریکا، فشار خون شامل دو خوانش می شود که عبارتند از 
سیستولیک )عدد بالا( که فشار خون در سرخرگ ها با هر ضربان قلب را اندازه گیری می 
کند و دیاستولیک )عدد پایین( که فشار خون در سرخرگ ها هنگام استراحت قلب بین 

دو ضربان را اندازه گیری می کند.
فشار خون عادی شامل خوانش سیستولیک زیر ۱۲۰ و خوانش دیاستولیک کمتر از 
۸۰ می شود. به عنوان مثال، فشار خون عادی برای یک بزرگسال سالم برابر با ۱۱۰ روی 

۷۰ خواهد بود.
از نظر فنی، فشار خون پایین به خوانش کمتر از ۹۰ روی ۶۰ گفته می شود. خوانش 
فشار خون پایین هر زمان که موجب بروز علائمی شود که بیش از چند ثانیه ادامه دارند، 

خطرناک در نظر گرفته می شود.
خوانش های فشار خون یک بیمار می توانند متغیر باشند و به دیگر شرایط پزشکی وی 
بستگی دارند. به عنوان مثال، برخی افراد بروز علائم را زمانی که فشار خون سیستولیک 

آنها به زیر ۱۲۰ می رسد، تجربه می کنند و برخی دیگر زمانی که به زیر ۷۰ می رسد.
دلایل فشار خون پایین چه چیزهایی هستند؟ 

به گفته موسسه ملی قلب، ریه و خون آمریکا، برخی افراد همواره دارای فشار خون 
پایین هستند. از آنجایی که این شرایط برای آنها عادی است، موجب بروز علائمی نشده 

و شرایطی خطرناک در نظر گرفته نمی شود.
افراد لاغر و آنهایی که از نظر بدنی بسیار فعال هستند به طور معمول از فشار خون 
پایین تری برخوردار هستند. به طور کلی، زنان در مرحله پیش از یائسگی و جوانان بسیار 

لاغر نیز معمولا از فشار خون پایین تری برخوردار هستند.
در موارد دیگر، فشار خون پایین عادی نیست. به عنوان مثال، کم آبی بدن یکی از 
دلایل شایع فشار خون پایین است. از دیگر دلایل بروز این شرایط می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:
- عفونت، به ویژه اگر باکتری وارد جریان خون شده باشد )شوک سپتیک(

- کم خونی
- یک واکنش آلرژیک شدید

- برخی شرایط عصبی
- آریتمی )ریتم غیرطبیعی قلب(

- نارسایی قلبی

- کاهش در حجم خون، از جمله موارد ناشی از یک تروما یا خونریزی داخلی
- اختلالات غدد درون ریز، از جمله کم کاری تیروئید و گاهی اوقات دیابت

- کاهش فشار خون عصبی با واسطه، اختلالی که به واسطه ارتباط نادرست بین قلب 
و مغز پس از ایستادن طولانی مدت شکل گرفته و به کاهش فشار خون منجر می شود  

- کم فشاری خون پس از غذا خوردن، شرایطی که بیشتر بین افراد مسن رایج است
- کم فشاری خون وضعیتی که به افت فشار خون پس از برخاستن از حالت نشسته 

گفته می شود
فشار خون پایین می تواند در نتیجه استراحت در تختخواب، بارداری، مصرف برخی 
و  افسردگی  داروهای ضد  برخی  ادرارآورها،  پرفشاری خون،  داروهای  مانند  داروها، 

داروهای اختلال نعوظ نیز رخ دهد.
نشانه ها و علائم فشار خون پایین چه چیزهایی هستند؟ 

سبکی سر و غش شایع ترین علائم فشار خون بیش از حد پایین هستند. همچنین، 
برخی افراد با احساس خستگی مواجه می شوند.

احساس سرگیجه یا غش معمولا به این دلیل شکل می گیرد که فشار خون سیستولیک 
به طور موقت به اندازه ای افت می کند که خون کافی به مغز نمی رسد. این شرایط 

معمولا زمانی رخ می دهد که فشار سیستولیک کمتر از ۸۰ باشد.
به گفته انجمن قلب آمریکا، فشار خون پایین می تواند موجب علائم زیر شود:

- حالت تهوع
- تشنگی غیرمعمول

- ناتوانی در تمرکز
- تاری دید

- سردی و رنگ پریدگی پوست
- تنفس سریع

- خستگی
- افسردگی

خطرات سلامت ناشی از فشار خون پایین 
به واسطه فشار خون پایین می تواند به شکل گیری خطرات مستقیم و غیرمستقیم 

منجر شود که در ادامه با برخی از آنها آشنا می شویم.
کمبود اکسیژن  

خطر اصلی ناشی از فشار خون پایین این است که نیروی کافی در رگ های خونی برای 
به جریان افتادن خون و در نتیجه اکسیژن، به ویژه به سمت مغز وجود ندارد.

 مشکلات قلبی 
به گفته کلینیک مایو، فشار خون به شدت پایین می تواند به واسطه کمبود اکسیژن به 

قلب آسیب برساند.

مطالعه ای که در فوریه ۲۰۱۷ در نشریه the British Medical Journal منتشر شد، 
نشان داد افراد مبتلا به بیماری عروق کرونر قلب و فشار خون پایین ناشی از درمان در 

معرض خطر بیشتری برای رویدادهای قلبی عروقی، مانند حمله قلبی قرار دارند.
 the Journal of the American مطالعه ای دیگر که در سپتامبر ۲۰۱۸ در نشریه
College of Cardiology منتشر شد، نشان داد که فشار خون بسیار پایین با افزایش 
احتمال آنژین، یا سینه درد، در افراد مبتلا به بیماری مزمن عروق کرونر قلب مرتبط بوده 

است.
آسیب دیدگی 

افت ناگهانی فشار خون خطر غش کردن را افزایش می دهد که می تواند به یک آسیب 
دیدگی ناشی از زمین خوردن منجر شود.

آسیب کلیوی 
برخی بیماران مبتلا به نارسایی کلیوی به واسطه فشار خون بسیار پایین می توانند بدتر 

شدن عمکلرد کلیوی خود را تجربه کنند.
تشدید علائم سکته مغزی 

افرادی که سکته های مغزی را در گذشته تجربه کرده اند، در صورت افت بیش از حد 
فشار خون می توانند عود علائم سکته مغزی را تجربه کنند.

خطرات سلامت دیگر 
خطرات سلامت ناشی از کم فشاری خون همچنان توسط پزشکان در حال بررسی 
 BMC Public Health هستند. به عنوان مثال، مطالعه ای در مارس ۲۰۱۸ که در نشریه

منتشر شد، نشان داد بین افکار خودکشی و فشار خون پایین پیوندی وجود دارد.
این مطالعه نتیجه گرفت که تفکر درباره خودکشی بین بزرگسالانی با فشار خون پایین 

نسبت به افرادی با فشار خون عادی، به طور قابل توجهی بیشتر بوده است.
گزینه های درمان فشار خون پایین چه چیزهایی هستند؟ 

چگونگی درمان کم فشاری خون به دلیل این شرایط بستگی خواهد داشت اما از گزینه 
های رایج درمان می توان به موارد زیر اشاره کرد:

اقدامات پیشگیرانه 
در برخی شرایط، اقدامات پیشگیرانه می توانند به اصلاح فشار خون پایین کمک 
کنند. به عنوان مثال، اگر به کاهش فشار خون عصبی با واسطه مبتلا هستید و شغلی 
دارید که به ثابت ایستادن طولانی مدت نیاز دارد، کم فشاری خون را تجربه خواهید کرد.
اقداماتی مانند حرکت دادن پاها، پیاده روی منظم، و انجام تمرینات ورزشی مخصوص 
پا می تواند به پیشگیری از افت خطرناک فشار خون که می تواند به غش منجر شود، 

پیشگیری کند.
آبرسانی به بدن 

مصرف مایعات به میزان کافی عاملی کلیدی برای حفظ سطوح سالم فشار خون است. 
تامین آب مورد نیاز بدن می تواند تنها کاری باشد که برای افزایش سطوح فشار خون 

خود به آن نیاز دارید.
تغییرات در رژیم غذایی 

در برخی شرایط، پزشک ممکن است افزایش مصرف نمک را برای افزایش فشار خون 
شما تجویز کند. پیش از هر گونه تغییر در میزان مصرف نمک با پزشک خود مشورت 
کنید زیرا در برخی شرایط خاص، مانند نارسایی قلبی، تغییر در میزان مصرف نمک می 

تواند شرایط فشار خون شما را بدتر کند.
برخی انواع کم خونی به واسطه کمبود ویتامین های B۱۲ و اسید فولیک رخ می 
دهند، از این رو، مصرف این مواد مغذی برای بهبود کم خونی ممکن است به درمان 
فشار خون پایین کمک کند. پیش از استفاده از مکمل ها ابتدا با پزشک خود مشورت 

کنید.
دارو 

اگر دارو مصرف می کنید و فشار خون پایین را تجربه می کنید، پزشک شما ممکن 
است رژیم دارویی شما را مورد بررسی قرار داده تا مقصر احتمالی را شناسایی کند.

در برخی موارد بسیار نادر، پزشک ممکن است برای افزایش فشار خون شما دارو تجویز 
کند.

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟  
در بیشتر موارد، خوانش فشار خون پایین بدون همراهی با علائم قابل توجه دیگر، 

مساله ای نگران کننده نیست، مگر این که با یک جراحت یا تروما مواجه باشید.
اگر اپیزودهای منظم خوانش های پایین فشار خون را تجربه می کنید، بررسی این که 
علائم چه زمانی رخ می دهند )به عنوان مثال، پس از مصرف یک دارو یا وعده غذایی( و 

مراجعه به پزشک برای صحبت در این زمینه ایده خوبی است.  
اگر علائم فشار خون پایین مانند احساس سبکی سر، سرگیجه و غش را به طور ناگهانی 

یا پایدار تجربه می کنید، باید در پی دریافت کمک پزشکی فوری باشید.  

فشار خون پایین چیست؟ 

کم فشاری خون و 6 خطر سلامت مرتبط با آن 

و  عوارض  با  راحتی  به  اغلب  سرطان  به  مربوط  علائم 
بیماری های نه چندان جدی دیگر اشتباه گرفته می شوند و به 
همین دلیل، افراد در مراجعه به پزشک تاخیر می کنند. سوزش 
معده یک نمونه از این موارد است اما علائم مشخصی وجود 
به  معمولتان  گوارشی  عارضه ی  آیا  می دهند  نشان  که  دارند 

سرطان مرتبط است یا خیر.
طرز  به  غیرعادی  سلول های  که  است  زمانی  سرطان 
غیرقابل کنترلی در بدن تقسیم می شوند و به بافت های سالم 
بدن نفوذ کرده و آن ها را تخریب می کنند. هرچند علائم سرطان 
بسته به محل شروع و میزان انتشار با هم فرق می کنند، اما 
مسئله ی مهمی که در مورد همه ی سرطان ها وجود دارد این 
است که تشخیص هر چه زودتر این بیماری و شروع اقدامات 
درمانی به موقع می تواند احتمال درمان آن را به میزان بسیار 
زیادی افزایش دهد؛ اما مشکل اینجاست که بیشتر افراد، علائم 
هشداردهنده ی سرطان را نادیده می گیرند زیرا این نشانه ها را 

معمولًا با بیماری های کمتر خطرناک دیگر اشتباه می گیرند.
یعنی  بسیار شایع، سوزش معده است،  نمونه های  از  یکی 
احساس سوزشی که به دلیل بالا آمدن اسید معده به سمت حلق 
)ریفلاکس( در سینه ایجاد می شود. بیشتر افراد این احساس 
دردناک و آزاردهنده را به عواملی مانند مصرف بعضی غذاها 
ربط می دهند؛ اما اگر سوزش معده تان بیشتر از سه هفته طول 

کشید، می تواند علامتی از سرطان معده باشد.
ریفلاکس اسید معده به مری به مرور زمان می تواند به مخاط 
مری آسیب زده و سلول های اسکواموس یا سنگفرشی را که 
معمولًا در مری وجود دارند با سلول های ناهنجار غده ای که 

پتانسیل سرطانی شدن دارند جایگزین نماید
سرطان معده چیست؟

سرطان معده زمانی است که سلول های سرطانی در درون 
معده یا دیواره های معده رشد می کنند. این سرطان با وجود 
این که در جایگاه اول سرطان ها در برخی استان ها قرار ندارد، 
اما همچنان کشنده ترین نوع سرطان در بین مردان و زنان ایرانی 
است و رتبه اول را در کاهش طول عمر بیماران مبتلا به سرطان 

دارد.
علائم سرطان معده علاوه بر سوزش سر دل که بیش از سه 

هفته ادامه دار شده شامل موارد زیر می شود:
. بی اشتهایی و کاهش وزن ناخواسته

. احساس ناخوشی و سوءهاضمه
. مشکل در بلع غذا

. برآمدگی یا احساس توده در شکم 

آیا من در معرض سرطان معده هستم؟
چند ریسک فاکتور وجود دارند که می تواند احتمال ابتلای 
فرد به سرطان معده را بیشتر کند. برخی از این ریسک فاکتورها 
موارد  از  نیمی  تقریباً  و جنسیت.  مثلًا سن  اجتناب ناپذیرند، 
سرطان معده در افراد ۷۵ سال به بالا روی می دهند و مردها 

بیشتر از زن ها مستعد ابتلا به این بیماری اند.
ریسک فاکتورهای دیگر نیز به سبک زندگی ربط دارند. یعنی 
شما می توانید قدم هایی بردارید که به میزان زیادی شما را از ابتلا 

به سرطان معده دور می کند.
سیگار و قلیان یکی از مهم ترین ریسک فاکتورها در سرطان 
معده هستند و خیلی از موارد این بیماری در میان افراد سیگاری 
دیده می شود. ترک سیگار یکی از اقدامات بسیار مهمی است که 
در جهت کاهش احتمال ابتلا به سرطان معده می توانید انجام 

دهید.
داشتن اضافه وزن نیز یکی دیگر از ریسک فاکتورهایی است که 

کنترل آن دست خودتان است. 
مواد  از  برخی  معرض  در  را  شما  که  جاهایی  در  کردن  کار 
دیگر  از  نیز  زغال سنگ(  معدن  )مثلًا  می دهد  قرار  شیمیایی 
ریسک فاکتورهاست.  مصرف نمک زیاد در رژیم غذایی، یکی 
از عوامل تأثیرگذار در احتمال ابتلا به سرطان معده است که باید 
به آن توجه و کنترلش کنید. نوشیدن الکل، عدم مصرف میوه 
و سبزی به اندازه کافی و مصرف زیاد غذاهای دودی، فرآوری 
شده، فست فودها و گوشت قرمزی که به صورت سرخ شده 
معده  سرطان  بروز  احتمال  در  نیز  می شود،  آماده  کبابی  یا 
نقش دارند. یکی دیگر از عوامل خطر ابتلا به سرطان معده 
هلیکوباکترپیلوری است که عامل اصلی زخم معده است و در 
ایران افراد زیادی به آن دچار هستند. این میکروب در همه ی 
افراد موجب سرطان نمی شود؛ اما اگر فردی در بستگان درجه 
اولش سابقه سرطان معده داشته باشد و این باکتری را هم داشته 
باشد باید این میکروب در وی حتماً از بین برود تا احتمال خطر 

ابتلا به سرطان در او کاهش یابد.
به هر حال حتی اگر شما در دسته ی هیچ کدام از این ریسک 
را احساس  از سرطان معده  اما علائمی  فاکتورها قرار ندارید 

می کنید باز هم باید به پزشک متخصص مراجعه نمایید.
مراحل تشخیص سرطان معده چگونه است؟

پزشک متخصص گوارش تست هایی انجام می دهد تا داخل 
معده تان را ببیند. این تست گاستروسکوپی )نوعی آندوسکوپی( 
نام دارد و به بررسی هرگونه مشکلی در معده تان از جمله سرطان 

معده می پردازد.
طی گاستروسکوپی، متخصص آندوسکوپی، مشکلات داخل 
بررسی  و  مشاهده  را  باریک  روده  اولیه  بخش  و  معده  مری، 

می کند.
سرطان  به  منجر  می تواند  چگونه  مزمن  ریفلاکس 

شود؟
سوزش معده می تواند علامت بیماری ریفلاکس اسید معده 
به مری نیز باشد؛ عارضه ای که در آن اسید معده مکرراً به سمت 
مری بالا می آید. مری لوله ای عضلانی است که غذا و مایعات را 
به معده انتقال می دهد. متأسفانه مری برای محافظت از خودش 
در برابر اسید قدرتمند معده، تجهیزاتی ندارد. ریفلاکس اسید 
معده به مری به مرور زمان می تواند به مخاط مری آسیب زده و 
سلول های اسکواموس یا سنگفرشی را که معمولًا در مری وجود 
دارند با سلول های ناهنجار غده ای که پتانسیل سرطانی شدن 

دارند جایگزین نماید.
وجود این سلول های غده ای در مری، عارضه ی مری بارت 
از  نامیده می شود. تقریباً ۱۰ درصد   )Barrett's esophagus(
افرادی که علائم ریفلاکس را دارند دچار عارضه ی مری بارت 
نیز هستند. کسانی که دچار مری بارت هستند، ۳۰ تا ۱۲۵ برابر 

بیشتر در معرض ابتلا به سرطان مری قرار دارند.
هر چه مدت زمان ابتلا به ریفلاکس بیشتر باشد، احتمال ابتلا 
به عارضه ی مری بارت نیز بیشتر خواهد بود. این تغییرات در 
مری، فرد را یک قدم به سرطان مری نزدیک تر می کنند. تقریباً 
۳۰ درصد از موارد سرطان مری را می توان به ریفلاکس اسید 
معده به مری مرتبط دانست. یکی از دلایل اصلی افزایش آمار 
ابتلا به سرطان مری، افزایش مصرف چربی و در نتیجه چاقی 
است؛ اما سرطان مری نیز مانند دیگر سرطان ها در صورتی 
که زود تشخیص داده شود، قابل درمان بوده و می توان قبل 
افرادی که دچار  به همین دلیل  برطرف کرد.  را  آن  انتشار  از 
عارضه ی پیش سرطانی مری بارت هستند باید به طور منظم 

توسط پزشک چکاپ شوند.

سوزش سر دل را جدی بگیرید

چه زمانی سوزش معده علامتی از سرطان است؟

رییس انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور معتقد است که مشاوره و 
توصیه های تخصصی تغذیه ای برای بیماران بهبود یافته از کرونا در زمان ترخیص توسط 
رژیم درمانگر ضروری است و این افراد باید مدت ۶ ماه تا یک سال تحت نظر و پیگیری 

باشند. 
جلال الدین میرزای رزاز درباره اهمیت تغذیه برای بیماران مبتلا به ویروس کرونا بیان 
کرد: به دلیل نوظهور بودن بیماری ناشی از ویروس کرونا، با استناد به مطالعات انجام 
شده در سایر بیماری های مشابه مانند سارس و مرس، دیده شده که ظرفیت سیستم 
تنفسی و سیستم ایمنی افراد حتی پس از گذشت یک سال به حالت عادی برنمی گردد. 
همچنین نقص در عملکرد کبد ممکن است مدت ها طول بکشد و مشکلات عصبی 
روانی ناشی از ابتلا به بیماری تا هفته ها پس از بهبود دیده شده که بر کیفیت زندگی 
افراد تاثیرگذار است. این استاد دانشگاه افزود: سال هاست که اهمیت و نقش تغذیه در 
افزایش و توانایی عملکرد سیستم ایمنی در برابر آلودگی ها و عفونت هایی که سلامت 

انسان را تهدید می کنند، اثبات شده است. با برخورداری از الگوی غذایی سالم، علاوه 
بر پیشگیری و بهبود روند درمان، می توان در دوران بازتوانی، به تسریع فرایند بهبود، 
ترمیم سیستم ایمنی، ترمیم بافت های آسیب دیده با بازگشت به فیزیولوژی نرمال بدن 
و جلوگیری از ابتلای دوباره کمک کرد. رییس انجمن تغذیه ایران درباره نحوه ارائه برنامه 
غذایی مناسب به بیماران، جمع آوری و ارزیابی وضعیت جسمی و تغذیه ای بیماری بر 
اساس اطلاعات فردی بیمار شامل سن، جنس، شغل، وضعیت تاهل و معیشت، بررسی 
دسترسی به مواد غذایی را ضروری دانست و گفت: باید به این داده ها، اطلاعاتی چون 
سوابق پزشکی، ارزیابی وضعیت تغذیه بیمار بهبود یافته، ارزیابی تن سنجی، ارزیابی 
بالینی و بررسی داروهای مصرفی برای جلوگیری از اثر تداخل غذا و دارو را هم اضافه 
کرد. میرزای رزاز اظهار کرد: سوء تغذیه پس از درمان، به دلیل عدم آگاهی مراقبان بیمار 
در منزل می تواند موجب تضعیف مجدد سیستم ایمنی بیمار شود. وی بیان کرد: این 
توصیه ها و دستورالعمل ها بر اساس نخستین راهنمای بالینی تغذیه ای بیماران کرونا در 

کشور تهیه شده که انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی ایران از جایگاه قانونی و 
رسالت سازمانی در خصوص تغذیه در ایام کرونا تا به امروز سه راهنمای بالینی را تدوین 
کرده و به زبان انگلیسی ترجمه و در اختیار سازمان جهانی بهداشت نیز قرار داده و 
کشورهای منطقه مدیترانه شرقی )کشورهای منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا( بر اساس 
راهنمای بالینی ارسالی ایران به سازمان جهانی بهداشت در حال فعالیت هستند. به 
گزارش ایرنا، مطالعات اخیر نشان می دهند هنوز هیچ روش اختصاصی وجود ندارد که 
با تقویت سیستم ایمنی بتوان از ابتلای افراد، به  خصوص افراد مبتلا به دیابت، به ویروس 
کرونای جدید پیشگیری کرد. به طور کلی آرامش )کنترل استرس(، خواب کافی و تغذیه 
مناسب می تواند منجر به بهبود عملکرد سیستم دفاعی بدن شوند. مهدیه مدرسی 
متخصص تغذیه در این زمینه به خبرنگار سلامت ایرنا گفته بود: از توصیه به مصرفه 
مکمل ها بدون نظر پزشک خودداری شود، زیرا مصرف دوزهای بالای ویتامین و مواد 

معدنی اثر محافظتی ثابت شده ای در پیشگیری از بیماری های عفونی ندارند.

رییس انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور :

مشاوره تغذیه برای بهبود یافتگان کرونا ضروری است
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 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

رسانه های قم ۱۱ موضوع چالش برانگیز 
کرونایی را خنثی کردند

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: رسانه های این استان از آغاز بحران 
کرونا، ۱۱ موضوع چالش برانگیز و حساس مانند تعطیلی حرم مطهر و اماکن مذهبی را 

با اطلاع رسانی و فرهنگ سازی مطلوب مدیریت کردند. 
سید موسی حسینی کاشانی روز چهارشنبه درجلسه کمیته مدیریت جو روانی مبارزه 
با کرونا، اضافه کرد: در کارگروه رسانه ای مبارزه با کرونا نیزتاکنون بیش از ۸۰۰ محتوای 

غنی توسط اصحاب رسانه تولید شده است.
وی بیان کرد: فرهنگ سازی نسبت به فاصله گذاری اجتماعی که تا ۹۵ درصد می تواند 
از ابتلای به کووید ۱۹ مؤثر باشد مهم ترین مبحثی است که باید در دستور کار رسانه های 

برخط و تصویری استان باشد.
حسینی کاشانی اضافه کرد: سیاست کلی کمیته مدیریت جو روانی ستاد مبارزه با 
کرونا دراستان قم همچنان بر محور شعار » در خانه بمانیم« است و اجرای فاصله گذاری 

هوشمند به معنای خروج غیرضروری از منازل نیست.
وی عنوان داشت: رسانه های مکتوب نیز از روز شنبه ۲۳ سوم فروردین ماه مطابق با 

پروتکل های بهداشتی تعریف شده می توانند فعالیت های خود را از سر بگیرند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: اطلاع رسانی نسبت به عدم حضور مردم در 

پیاده روی روز نیمه شعبان در دستور رسانه ها قرار بگیرد.
وی بیان کرد: یکی از سیاست های کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی کرونا در 
قم استفاده از ظرفیت تشکل های مردم نهاد در رابطه با فرهنگ سازی عمومی در بین 

مخاطبان این گروه از جامعه است.
وی اظهار داشت: متناظر با کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی ملی مبارزه با کرونا 

در سطح کشور، کمیته اطلاع رسانی در سطح استان ها نیز تشکیل  شده است.
مهم ترین  مجازی  فضای  رصد  و  محتوا  تولید  آموزش،  گفت:  کاشانی  حسینی 
کارکردهای کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی ستاد ملی مبارزه با کرونا در استان 

قم است.
وی اضافه کرد: رسانه ها رابط بین تصمیمات استانی و مردم هستند و اگر حلقه 
اطلاع رسانی رسانه کم رنگ شود مردم نسبت به برنامه های کلان اجرایی توجیه نخواهند 

شد.
حسینی کاشانی بیان داشت: همکاری رسانه ها در اطلاع رسانی نسبت به در خانه 
ماندن مردم در روز طبیعت یکی از جلوه های مهم اثربخشی رسانه ها در روزهای گذشته 
بود. وی عنوان کرد: یکی از وظایف و رسالت های اصلی کمیته اطلاع رسانی و مدیریت 
جو روانی ستاد مبارزه با کرونا، خنثی سازی برخی اخبار غلط برای تشویش اذهان 

عمومی است.

از سوی دفتر تبلیغات اسلامی؛

فراخوان پویش نذر هنری »ایوان آینه«
 منتشر شد

 رئیس انجمن هنرهای تجسمی طلاب دفتر تبلیغات اسلامی از انتشار فراخوان پویش 
نذر هنری هنرمندان در معرفی ارزش ها و زیبایی های شهر مقدس قم با عنوان »ایوان 

آینه« خبر داد.
به گزارش دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم، حجت الاسلام سید محسن آزادی 
با اشاره به پویش نذر هنری »ایوان آینه« اظهار داشت: با توجه به ورود بیماری کرونا به 
کشور و کشف بیماری در قم، در رسانه های معاند با توجه به کینه هایی که نسبت به قم 

وجود داشت، به قم هراسی پرداخته شد.
وی ویروس فرهنگی کرونا را خطرناک تر از ویروس کرونا دانست و گفت: در این راستا، 
عده ای آن قدسیتی که نسبت به قم و مراکز مذهبی وجود داشت را مورد هجمه قرار 

دادند که این ویروس فرهنگی خطرناک تر از ویروس کرونا است.
رئیس انجمن هنرهای تجسمی طلاب تصریح کرد: برهمین اساس انجمن هنری 
طلاب و انجمن خوشنویسان طلاب دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم در راه اندازی 
این پویش قدم پیش گذاشتند و فراخوانی از سوی معاونت فضای مجازی، هنر و رسانه 

این دفتر مطرح شد.
فرصت هنرمندان برای تبدیل قم هراسی به قم شناسی

حجت الاسلام آزادی با اشاره به حضور طلاب جهادی در خط مقدم مقابله با کرونا و 
خدمت به بیماران اظهار داشت: پویش »ایوان آینه« فرصتی برای تبدیل قم هراسی به 
قم شناسی است و جامعه هنری طلاب و حتی غیر طلاب در این دوران که ناخواسته 
قرنطینه شده، می توانند سهم خود را در این ماجرا به خوبی ایفا کرده و این قم هراسی 
را به قم شناسی تبدیل کنند و این از عهده هنر بر می آید که آثاری را در این عرصه تولید 
کنند. وی تصریح کرد: هنرمندان در هر کدام از رشته های هنری می توانند ارزش های 
معنوی، علمی و فرهنگی و زیبایی های قم را به تصویر بکشند و موضوعاتی برای خلق 
اثر از سوی هنرمندان پیشنهاد شده است که هنرمندان طلبه و غیرطلبه می توانند با 

مراجعه به پویش »ایوان آینه« در ایتا، واتساپ و اینستاگرام در این پویش شرکت کنند.
رئیس انجمن هنرهای تجسمی طلاب اظهار داشت: پس از دریافت آثار ارسالی، 
همزمان این آثار را در فضای مجازی منتشر خواهیم کرد و پس از رفع این بیماری، در قم 
و دیگر شهرها نتیجه این فراخوان را به نمایش خواهیم گذاشت و در کنار نمایشگاه ها، 
مراسمی برگزار می شود تا از حیثیت قم دفاع گردد و البته پس از پایان نمایشگاه، اثر 

ارسالی مرجوع خواهد شد.
پویش در سطح ملی دیده شده است

وی با بیان اینکه این پویش در سطح ملی دیده شده است، گفت: تاکنون استقبال 
خوبی صورت گرفته است و هنرمندان غیر قمی که دغدغه فرهنگی دارند نیز می توانند 

آثار هنر خود را تا پایان فروردین ارسال کنند.
حجت الاسلام آزادی با بیان اینکه رشته های هنری این فراخوان آزاد است، افزود: 
حتی اگر شاعری در این زمینه شعری بسراید، دبیرخانه این پویش و فراخوان، اشعار 
ارسالی را به تابلو نوشته هایی تبدیل خواهد کرد و در فضای مجازی و سپس در قالب 

نمایشگاه هایی به نمایش خواهد گذاشت.
وی خاطرنشان کرد: تا کنون رشته خوشنویسی، جزو اولین رشته ها از نظر تعداد آثار 

ارسالی است و در زمینه تصویر سازی، کاریکاتور و نقاشی آثاری دریافت شده است.
علاقه مندان جهت کسب اطلاعات بیشتر در خصوص این فراخوان می توانند به 
پایگاه اطلاع رسانی معاونت فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی به نشانی 

http://eshragh.ir/ مراجعه کنند.

مسئول بیمارستان حضرت علی بن ابیطالب)ع( قم:
وضعیت بیمارستان علی بن ابیطالب)ع(

 سفید شد 

مسئول بیمارستان حضرت علی بن ابیطالب)ع( سپاه قم گفت: با پایان ماموریت 
خدمت رسانی و پذیرش بیماران کرونایی، این بیمارستان به شرایط عادی بازگشته است.

دکتر حسین رضایی، مسئول بیمارستان حضرت علی بن ابیطالب علیه السلام گفت: 
این بیمارستان که از اول اسفند با اعلام دانشگاه علوم پزشکی قم به عنوان بیمارستان 
معین پذیرنده بیماران کرونایی بود با کنترل نسبی بیماری و بر اساس مصوبه ستاد بحران 

کرونا استان پس از رفع آلودگی به وضعیت عادی بازگشت.
وی افزود: این بیمارستان از تاریخ اول اسفند با یک بخش و از هشتم اسفند با تمام 
ظرفیت به پذیرش بیماران مبتلا به ویروس کرونا پرداخت و به لطف خداوند توانست در 
ارائه خدمت خالصانه و متعهدانه به مردم شریف و ولایتمدار استان قم سربلند بیرون بیاید 

و کارنامه موفقی از خدمت رسانی به مردم را در شرایط بحرانی ارائه کند.
دکتر رضایی خاطرنشان کرد: با توجه به کنترل بیماری و مصوبه ستاد بحران کرونا، 
بیمارستان حضرت علی بن ابیطالب علیه السلام پس از درمان بیماران بستری کرونایی، 
به رفع آلودگی و گندزدایی فضا های درمانی و بخش های بستری خود اقدام نمود و طی 
سه شبانه بر اساس پروتکل علمی و استاندارد که به تایید دانشگاه علوم پزشکی قم و 
معاونت بهداشت و درمان سپاه نیز رسید، اقدام نمود و در حال حاضر همانند ماه های 

قبل از بحران کرونا، پذیرای بیماران عزیز و مراجعین محترم است.
مسئول بیمارستان علی بن ابیطالب علیه السلام افزود: همچنین تمام درمانگاه های 
تخصصی و تمام بخش های بستری به جز زنان و زایمان در خدمت مردم عزیز و خانواده 

محترم نیرو های مسلح و ایثارگران عزیز هستند.
دکتر رضایی همچنین از حضور خیران نیکوکار، خیراندیشان، نیک اندیشان و همه 
عزیزانی که با حمایت از کارکنان بیمارستان و تقویت روحیه کارکنان و بیماران نقش 
به سزایی در بهبود بیماران داشتند، بخصوص نیرو های جهادی و طلبه های عزیز تشکر 

و سپاسگزاری کرد.

 پایتخت محبوب ترین سریال این سال هاست که در بین تمام قشرهای جامعه طرفدار  
دارد. اما امسال و با تغییر اجباری نویسنده و به تبع آن تغییر رفتار شخصیت ها، سروصدای 

برخی هواداران نقی معمولی و خانواده اش درآمد. 
سرانجام، انتظارها به سر رسید و پایتخت ۶ در ایام نوروز روی آنتن رفت. سریالی که 
شخصیت هایش با تغییرات بسیاری همراه بوده اند. تغییراتی که برخی به عنوان افت 
اخلاقی شخصیت ها از آن یاد می کنند. اما رضا صائمی منتقد سینما و تلویزیون درباره این 

اثر چنین می گوید: »فارغ از هر منظری این اثر را پدیده ای فرهنگی می دانم.«
صائمی درباره تغییرات نگارشی پایتخت ۶ گفت: طبیعی است وقتی نویسنده ای 
تغییر می کند، متن، روایت و شخصیت پردازی ها هم تغییر خواهد کرد. نکته ای که وجود 
دارد این است که بسیاری از مردمی که پایتخت را دوست دارند و آن را دنبال می کنند و 
جالب است که در صفحات آقای محسن تنابنده و دیگر بازیگران به جای خالی خشایار 
الوند اشاره می کنند. فارغ از مقایسه آرش عباسی؛ نویسنده این فصل با خشایار الوند 
چیزی که برای من مهم است و باید ذکر شود این است که درگذشت خشایار الوند و عدم 
حضور او ناراحت کننده است. اما جای خوشحالی دارد که مردم متوجه تأثیر متن و نقش 
فیلمنامه نویس و نویسنده در یک اثر هستند. این در حالی است که  مردم سال های سال 
حتی کارگردان را نمی شناختند و فقط بازیگران را می دیدند. ولی امروز به جایی رسیده ایم 
که تأثیر و اهمیت فیلمنامه نویس در یک سریال برای مخاطب معلوم شده است. حتی 
بسیاری از مردم عادی می گویند جای الوند خالی است و متن های او چقدر خوب بود. 

این شناخت، اتفاق مثبتی است و نشان می دهد مخاطب عام حواسش به متن هست.
 ویژگی منحصر به فرد سریال پایتخت

وی در ادامه با اشاره به این نکته که هر نویسنده ای، جهان دراماتیک خود را به متن 
تزریق می کند، اضافه کرد: در پایتخت، یک ویژگی به لحاظ ساختاری وجود دارد و آن 
هم این است که محسن تنابنده، خود سرپرست نویسندگان است. او مانند یک رهبر، 
سیاست های کلی را مشخص می کند و نویسندگان در خدمت او قرار می گیرند. به همین 
دلیل در ۶ فصلی که تهیه شده و نویسندگان متعددی در آن حضور پیدا کرده اند، با وجود 
اینکه خشایار الوند در تمام بخش ها حضور نداشته اما موضوع داستان چندان از خط 

اصلی اش خارج نمی شود.
عنصر سفر و نقش تأثیرگذارش

وی با تأکید بر اینکه چون همیشه سرپرست گروه نویسندگان تنابنده بوده، گفتمان کلی 
اثر حفظ شده است، افزود: به اعتقاد من ویژگی داستان نویسی الوند که در سری های 
قبلی پایتخت دیده می شد، در سری ۶ وجود ندارد که همین فیلمنامه را دچار پراکندگی 
و تراکنش معنایی کرده است. این ویژگی در پایتخت اهمیت زیادی داشت و آنها همواره از 
یک نقطه به نقطه دیگری می رفتند و سفر می کردند.  از ۶ فصل پایتخت، در چهار فصل، 
عنصر سفر وجود دارد و در دو سری این عنصر دیده نشد. دقیقا آن دو قسمت هم مورد نقد 
قرار گرفت. پایتخت ۴ و پایتخت ۶ از عنصر سفر خالی هستند و مهمترین ویژگی پایتخت 
یعنی سفر از آن گرفته شده است. همین ماجراهای سفر موجب تحرک و پویایی بیشتر 
قصه می شد. چالش ها و اتفاقات در سفرها فیلمنامه را جذاب می کرد. عنصر سفر خط 
اصلی داستان را شکل می داد و داستانک های بعدی به این عنصر وصل می شد و باعث 
انتقال حس انسجام می شد. اما امروز انگار نخ تسبیح کشیده شده و هر کدام به گوشه ای 

افتاده اند.
باز هم یک سر و گردن از سایر کارهای صدا و سیما بالاتر است

صائمی برای توضیح نظرش درباره تأثیر سفر در مجموعه پایتخت با قیاس فصل های ۴ 
و ۶ بیان کرد: پایتخت ۶ شخصیت محور شده است. قصه، خط داستانی مشخصی ندارد 
و مینی مال شده است. نقی راننده نماینده است و قصه های مربوط به خود را دارد. تنها 
عنصر داستانی برجسته ای که می توانست به گونه دیگری روایت شود و خط اصلی داستان 
باشد و جای سفر را پر کند، بازگشت بهبود بود که تنها به دو سه قسمت محدود شد. گویی 
مردم با شخصیت ها ارتباط برقرار کرده اند و به خاطره جمعی شان تبدیل شده اند. آنها را به 
خوبی می شناسند و خصوصیاتشان را کامل می دانند. به همین دلیل این تغییر رفتار در 

ذوقشان خورده و ذهنیت آنها را از بین برده است.
بنا بر گفته رضا صائمی، تغییر خلقیات شخصیت ها که برای مخاطب آزاردهنده است 
در پایتخت ۴ هم اتفاق افتاد، مثلا کمرنگ شدن رابطه خوب نقی با هما. وی معتقد 
است: فقدان خط داستانی مشخص و حذف عنصر مهم سفر باعث شده در این کار به 
شخصیت ها بیشتر پرداخته شود. البته پایتخت ۶ با تمام ضعف هایی که دارد جذابیت های 
بسیاری هم دارد که توانسته مخاطب را با خود همراه کند. از این منظر یک سر و گردن از 

سایر کارهای صدا و سیما بالاتر است.
عکس های ۱۰ سال پیش خودمان را ببینیم

صائمی با اعلام اینکه تغییرات در شخصیت های مجموعه پایتخت »جبری و اجتماعی 
است«، افزود: شخصیت ها تغییر کرده اند و سادگی گذشته را ندارند. حتی کسی مثل 
فهیمه حالت تهاجمی پیدا کرده و حس زرنگ بازی در این افراد دیده می شود. فراموش 
نکنیم یک دهه از آغاز پایتخت گذشته است. کافی است نگاهی به عکس های ۱۰ سال 
پیش خودمان بیندازیم و آنها را مرور کنیم. یقینا حس می کنیم ۱۰ سال پیش چقدر صاف 

و ساده تر بودیم و حالا چقدر تغییر کرده ایم. این تغییرات جبری و اجتماعی بوده است.
وقتی ساختار فرهنگی ما پر از اشکالات اخلاقی است و فرهنگ ریاکاری در این جامعه 
نهادینه شده، این افراد نیز به تدریج به این ساختار تن می دهند. اگر از منظر جامعه شناسی 
به مسئله نگاه کنیم یکی از مباحث مهم، تضاد بین ساختارها و عاملیت است. آیا ساختارها 
به رفتار ما شکل می دهند یا اراده و عاملیت انسان ها، جامعه را می سازد؟ بسیاری از 
جامعه شناسان عقیده دارند اراده فردی در مقابل ساختار اجتماعی قوی نیست و ما تحت 

تأثیر محیط قرار می گیریم و رفتارمان تغییر می کند.
پایتخت در درون خود نقد اجتماعی دارد

»پایتخت در درون خود نقد دارد. مثلا ارسطو به ریاکاری نقی در ظاهر و حتی طرز نماز 

خواندنش نقد دارد. حتی می توان گفت در مواردی با نقد، خط قرمزهای صدا و سیما 
را در می نوردد. مثلا در صحنه ای که با آب زمزم شوخی می کند و آن را با آب معمولی 
قاطی می کند نوعی تقدس زدایی رخ می دهد. این سریال نکات آسیب شناسانه و نقد 
اجتماعی زیادی دارد. به طور مثال ارجاع سریال به مسائل روز اجتماعی بیشتر از قبل بود. 
مثلا قیمت بنزین، گرانی و ... . اما زمانی این مولفه ها کمک کننده هستند که فیلمنامه 
منسجم تری داشته باشیم و تمام مولفه ها در خدمت فیلمنامه باشند. به قول اهالی 

موسیقی خارج از نت نزنند.«
چرایی تغییر شخصیت ها

صائمی در پاسخ به این پرسش که آیا افت اخلاقی شخصیت ها در پایتخت ۶ رخ داده 
است یا خیر؟ بیان کرد: به دلیل اینکه قصه به جای داستان محور بودن شخصیت محور 
شده، ما تغییرات شخصیت ها را بیشتر می بینیم. برخی از این تغییرات بیرونی است که 
شامل هویت اجتماعی و حرفه ای آنهاست. مثلا شغل ها تغییر کرده و نقی به قول خودش 
مجلسی آدم شده است. این تغییر شغل فقط تغییر حرفه نیست. او مجبور است رفتار خود، 
ظاهر و ادبیاتش را تغییر دهد. از طرفی هما یکباره گوینده خبر می شود. ارسطو از زندان 

سر درمی آورد، بیکار است و با گروهی قاچاقچی همکار می شود.
حتی می بینیم فهیمه که خانه دار بود، شاغل شده است. مشکل معیشتی وجود دارد 
و همه درگیر معیشت هستند. یعنی منفعت های فردی پررنگ شده است. این نکته در 
گفت وگوی نقی و بهبود در قسمت ماقبل آخر مورد اشاره قرار گرفت. یک نقد اجتماعی 
در درون پایتخت ۶ وجود دارد. اگر این آدم ها همان سادگی گذشته را داشتند این نقد 
به سریال وارد بود که این افراد در کدام دوره زندگی می کنند و همه اتفاقات و دیالوگ ها 
شعار است. وقتی به سمت رئالیسم اجتماعی می رویم و می خواهیم آسیب شناسی داشته 

باشیم، چنین اتفاقاتی رخ می دهد.
 آیینه ای که واقعیت های تلخ و گزنده را به نمایش می گذارد

وی در ادامه تصریح کرد: از منظر روانشناسی چون مخاطب سال ها با این شخصیت ها 
زندگی کرده،  آنها را دوست دارد و نسبت به آنها سمپات دارد به همین دلیل توقع و 
انتظار رفتارهای منفی و پرخاشگرانه از آنان ندارد. این تغییرات در همه ما و موقعیت های 
اجتماعی وجود دارد. اما وقتی به عرصه نمایش گذاشته می شود مثل آیینه ای واقعیت های 
تلخ و گزنده جامعه را به نمایش می گذارد. این، انتقاد ضمیر ناخودآگاه مخاطب به خودمان 

و وضعیت بد اخلاقی در جامعه ما است.
شخصیت های پایتخت برای ما نماد کهن الگوها و هنجارهایی بوده اند که برایمان 
کمرنگ شده بود و با دیدن آنها به حس آرامش دست پیدا می کردیم. اما الان با دیدن تنش 
بین آنها این تنش به خود ما منتقل می شود. انتظار ما از این شخصیت ها از بین می رود. 
به همین دلیل آزاردهنده است. اگر بخواهیم از منظر نمایشی نگاه کنیم و بگوییم همه 
خوب هستند و تضاد و تناقضی وجود ندارد موقعیت کمدی از بین می رود. چون بخشی از 

شکل گیری موقعیت کمیک به دلیل همین تضادها و تناقض ها است.
مشکل در شخصیت پردازی

این منتقد درباره یکی از تناقضات دیده شده در پایتخت ۶ چنین گفت: مثلا در پایتخت 
۵ بسیاری به رفتارهای بی ادبانه بهتاش انتقاد شدیدی داشتند ولی در پایان داستان و در 
هواپیما او عذرخواهی می کند و نتیجه گیری اخلاقی دارد. اما آنچه ما امروز می بینیم نقض 
همین رویکردهای اخلاقی در این سریال است. مثلا بهتاش در دستشویی گریه می کند و 
رابطه ای اخلاقی بین او و نقی شکل می گیرد. انتظار داریم شاهد تحولی از بهتاش باشیم 
ولی در قسمت های بعدی می بینیم همانطور بی ادبی می کند و چالش دارد. این مشکل 
در شخصیت پردازی است. اگر او متنبه شده و تغییر کرده چرا دوباره در صحنه های بعدی 
این تحول اخلاقی را نقض می کند. به طور مثال وقتی پدر او می آید انتظار نداریم بهتاش 
همان رفتار را که با باقی خانواده اش دارد با پدر خود داشته باشد. حداقل برای روزهای اول 
چنین انتظاری نبود. برای مثال این تغییر در فرزند کوچک یعنی بهروز دیده می شود و بعد 

از آمدن پدر زبان درازی و بی ادبی در او دیده نمی شود.
پایتخت ترکیبی از خنده و خردمندی است

صائمی با برشمردن ویژگی های مثبت پایتخت و عواملی که باعث تبدیل شدن این 
مجموعه به یک پدیده فرهنگی شده است، گفت: به نظر من پایتخت قابلیت های خوبی 
دارد و همچنان می تواند ادامه داشته باشد. این اولین تجربه آرش عباسی در این مجموعه 
بود. او باید در مورد نقدها تأمل کند که ما با داستان پخته تری روبه رو شویم. اشکالاتی که 
از پایتخت ۶ گرفته می شود به هیچ وجه به معنی نفی ارزش های آن نیست. نظر شخصی 
خود من این است که این اثر همچنان یکی از کارهای خوب تلویزیون است. این سریال 
حرف های زیادی دارد و برخلاف نظر عده ای که برخی موارد را مسخره بازی های عده ای 

می دانند، از منظر جامعه شناسی و روانشناسی اجتماعی بسیار تحلیل پذیر است.

همزمان با نیمه شعبان با حضور استاندار قم صورت گرفت؛

بهره برداری از شبکه فاضلاب بیمارستان فرقانی 
همزمان با نیمه شعبان شبکه فاضلاب بیمارستان فرقانی قم با اعتباری بالغ بر ۴۰ میلیارد 

ریال با حضور استاندار قم وارد مدار بهره برداری شد.
استاندار قم در حاشیه این مراسم ضمن تبریک ولادت با سعادت حضرت ولی عصر)عج( 
گفت: شبکه فاضلاب بیمارستان فرقانی و مجتمع میثاق به همت شرکت آب و فاضلاب 
استان، با اعتباری بالغ بر ۴۰ میلیارد زودتر از زمان بندی اجرا و به بهره برداری رسید. بهرام 
سرمست در ادامه با حضور در مرکز ۱۲۲ شرکت آب و فاضلاب، از نرم افزار یکپارچه مدیریت 
ارتباط با مشتریان این مرکز رونمایی کرد و پاسخگویی ۲۴ ساعته به شهروندان در تمام ایام 
هفته، افزایش پاسخگویی، کاهش مراجعه حضوری و تحقق دولت الکترونیک از جمله مزایای 
این نرم افزار برشمرد. سرمست شرکت آب و فاضلاب استان را زمینه ارائه خدمات غیرحضوری، 
در کشور پیشتاز دانست و اظهار داشت: آبفای استان توانسته با اجرای این طرح خدمات 
خوبی را به شهروندان عزیز ارائه دهد. وی ضمن قدردانی از خدمات شرکت آب و فاضلاب 
استان یادآور شد: این شرکت جزو دستگاه هایی به شمار می رود که همواره نسبت به تعهدات 

کاری وفادار بوده است.
 ارائه تمام خدمات آبفا ۲۴ ساعته و به صورت غیرحضوری

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در حاشیه این مراسم با اشاره به اینکه 
بیمارستان فرقانی فاقد زیرساخت های دفع بهداشتی فاضلاب بود گفت: با توجه به شیوع 
بیماری کرونا، شبکه فاضلاب این بیمارستان با بسیج تمام امکانات و تجهیزات و پیمانکاران در 
کمتر از یک ماه با اجرای بیش از ۲ هزار متر لوله گذاری به انجام رسید و وارد مدار بهره برداری 
شد. وی با اشاره به مشکلات دفع بهداشتی فاضلاب مجتمع میثاق در خیابان ۱۵ خرداد 
اظهار داشت: با توجه به اینکه ساکنان این مجتمع با چالش مواجه بودند شبکه فاضلاب آن 
با اعتباری بالغ بر ۵۰۰ میلیون تومان به اجرا رسید.  دکتر علی جان صادق پور همچنین با 
اشاره به شیوع بیماری کرونا و لزوم عدم خروج شهروندان از منازل، از توسعه مرکز ۱۲۲ آبفا و 
گسترش ارائه خدمات غیرحضوری به مشترکان تأکید کرد: تمام ساکنان استان اعم از شهری 
و روستایی می توانند به صورت ۲۴ ساعته خدمات مورد نیاز خود را از شرکت آب و فاضلاب از 
طریق این مرکز دریافت کنند. وی با بیان اینکه تمام خدمات فوریتی و غیر فوریتی شرکت آب 
و فاضلاب به صورت غیرحضوری و شبانه روزی از مرکز ۱۲۲ قابل دریافت است، از شهروندان 
خواست قبل از هرگونه مراجعه حضوری از طریق تلفن ۱۲۲ درخواست های خود را پیگیری 
کنند. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان با تأکید بر لزوم بسیج همگانی برای مقابله با 
ویروس کرونا گفت: شرکت آب و فاضلاب از ابتدای شیوع کرونا به صورت شبانه روزی در کنار 
مدافعان سلامت نسبت به تأمین آب سالم و بهداشتی با سخت گیری های بیشتر در خصوص 

رعایت استانداردها اقدام کرده است.
 

استاندار قم:

خدمات داوطلبانه مجمع خیرین سلامت
 در قم الگوسازی شود

استاندار قم با بیان اینکه خدمات داوطلبانه مجمع خیرین سلامت قم باید ارزش گذاری 
و الگوسازی شود، گفت: کمک این خیرین و نهادهای مردمی در گذر بحران های مختلف 

نقشی اثرگذار دارد.
بهرام سرمست بعد از ظهر چهارشنبه در حاشیه بازدید از دفتر مجمع خیرین سلامت استان 
قم، ضمن تبریک اعیاد شعبانیه و میلاد امام زمان )عج(، اظهار کرد: خیرین و گروه های مردمی 
در گذر از بحران ها نقشی اثرگذار دارند. وی صحنه وقوع بحران ها را فرصت به کارگیری دانش و 
تخصص مدیران دانست و افزود: در نظر گرفتن نقاط قوت و ضعف و به کار گرفتن تجربیات سایر 
بحران ها و نیز بهره مندی از آموخته های مدیریتی، راهکار مدیریت استان در مواجهه با بحران ها 
است. استاندار قم با بیان پیشتازی خیرین در کمک رسانی و مساعدت به مردم، عنوان کرد: 
در بحران شیوع بیماری کرونا مجمع خیرین سلامت به صورت داوطلبانه و با نیت کار خیر و با 
قدرت وارد میدان عمل شدند و خدمات قابل توجهی نیز ارائه می دهند. وی خدمت در شرایط 
بحرانی را توفیقی بزرگ دانست و گفت: اثر بخشی مفید در شرایط بحرانی توفیقی است که 

نصیب افراد می شود و باید از تمام توان و ظرفیت ها برای خدمت به مردم استفاده کنیم.
بهره گیری از ظرفیت ها و تقسیم کار در مدیریت بحران قم

سرمست در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به هنر مدیریت در بکارگیری ظرفیت ها، 
گفت: رویکرد مدیریت استان، تقسیم وظایف و به حداقل رساندن موازی کاری ها و افزایش 
تعامل و هم افزایی در استان است. وی افزود: استقرار فضای همدلی در استان قم ضروری 
است و بستر انجام اقدامات و خدمات گروه های مختلف در راستای مقابله با بیماری کرونا تا 
پایان بیماری باید ادامه یاید و با ساماندهی تشکل ها در قالب نهادها و بنیادهای خدمت رسان، 

این ظرفیت بعد از بحران نیز به کار گرفته شود.
خیرین سرمایه های قم هستند

استاندار قم با تأکید بر ظرفیت خیرین به عنوان سرمایه های بزرگ استان، عنوان کرد: خیرین 
در قم تا پایان کار ایستاده اند و در تمام مراحل بحرانی حضوری فعال و دلسوزانه دارند و ضمن 
حمایت از این افراد، باید با ارزش گذاری و الگوسازی خدمات صورت گرفته، این خدمات 
مستندسازی شود تا به عنوان یک الگو و شیوه خدمت رسانی نهادینه شده و به عنوان یک 
تجربه به دیگران منتقل شود. وی در پایان با تأکید بر اینکه کرونا بحرانی بین المللی است و آثار 
و تبعات آن در آینده مشخص می شود، خاطرنشان کرد: نقش آفرینی افراد، گروه های مردمی 

و خیرین در کنار مسئولان و کادر درمانی از نقاط درخشان مقابله با کرونا در استان قم است.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم خبرداد

توزیع بسته های حمایتی اهدایی مهندسان 
در بین اقشار آسیب دیده 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم از توزیع بسته های حمایتی اهدایی این 
سازمان و مهندسان در بین اقشار آسیب دیده از کرونا در قم خبر داد.

از ورود ویروس کرونا،  با تبریک فرا رسیدن نیمه شعبان، اظهار کرد: پس  امین مقومی 
اقداماتی در مجموعه سازمان نظام مهندسی ساختمان قم و جامعه مهندسی استان در 
راستای مقابله با این ویروس منحوس به همت هیئت مدیره سازمان برنامه ریزی شد. وی 
گفت: سالن ورزشی شهید حاج قاسم سلیمانی در مجموعه فرهنگی ورزشی خانه مهندسی 
سازمان از همان روزهای ابتدایی ورود ویروس کرونا، برای استقرار و برپایی بیمارستان سیار 
شهید هجرتی در اختیار نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی قرار گرفت و زیرساخت های 
لازم از سوی سازمان در این زمینه فراهم شد و این مرکز امروز به عنوان یکی از اصلی ترین مراکز 
مراجعه اهالی منطقه پردیسان جهت معاینه و غربالگری و همچنین در صورت نیاز به عنوان 
نقاهتگاه بیماران مورد استفاده قرار می گیرد. رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان 
قم تصریح کرد: طی فراخوانی که از سوی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم به 
منظور اعلام آمادگی همکاری داوطلبانه مهندسان با دانشگاه علوم پزشکی داده شد، بسیاری 
از مهندسان آمادگی خود را اعلام داشته و در طی این مدت نیز به عنوان نیروهای پشتیبان فنی 
در بیمارستان ها و سایر مراکز مورد نیاز، همچنین برای راه اندازی بیمارستان امیرالمومنین )ع( 
به صورت جهادی مشغول به فعالیت و ارائه خدمات هستند. مقومی ادامه داد: با مشارکت مالی 
مهندسان و سازمان هزینه تهیه بخشی از تجهیزات پزشکی مورد نیاز دانشگاه علوم پزشکی 
استان قم تأمین شد و در کنار آن با تصویب هیئت مدیره مقرر شد تا بسته های حمایتی شامل ۹ 
قلم کالا برای اقشار آسیب دیده با همکاری خیرین و کمک سازمان تهیه و در ایام نیمه شعبان 

با همکاری مجموعه های خیریه مختلف در بین این عزیزان توزیع شود.

رئیس سازمان صمت استان قم خبرداد

کاهش7۳ درصدی تخلفات بنگاه های اقتصادی 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: تخلفات بنگاه های اقتصادی از اول 
تا ۱۸ فروردین ۷۶۰ مورد بود که این تعداد در مدت مشابه سال قبل هزار و ۳۱۵ مورد بود که 
کاهش ۷۳ درصدی داشته است. محمود سیجانی اظهار داشت: در اجرای طرح بازرسی 
فاصله گذاری اجتماعی در قم تا ۱۸ فروردین ماه تعداد هزار و ۲۱۱ بازرسی توسط سازمان 
صنعت، معدن و تجارت انجام گرفت و ۱۷۲ واحد پلمب شد. وی گفت: در اجرای این طرح در 
تاریخ مذکور هزار و ۲۱۱ بازرسی توسط اتاق اصناف انجام گرفت و ۶۹ واحد پلمب شد. رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم عنوان کرد: تعداد بازرسی های انجام گرفته از اول 
تا ۱۸ فروردین ماه امسال تعداد ۹ هزار و ۹۸۲ مورد بوده در حالی که تعداد بازرسی های انجام 
گرفته در مدت مشابه سال قبل ۹ هزار و ۷۷۸ مورد بود و افزایش ۲ درصدی داشته است. وی 
گفت: تعداد پرونده های تشکیل شده در این مدت طی امسال ۵۱۴ مورد بود در حالی که این 
تعداد در مدت مشابه سال قبل ۹۰۶ مورد بوده است و کاهش ۷۶ درصدی را نشان می دهد. 
سیجانی ابراز کرد: تعداد تخلفات انجام گرفته از اول تا ۱۸ فروردین ماه امسال ۷۶۰ مورد بود 
در حالی که تعداد این تخلفات در مدت مشابه سال قبل هزار و ۳۱۵ مورد بوده است و کاهش 

۷۳ درصدی را نشان می دهد.

ویژه بیماران و جهادگران سلامت انجام می شود؛

تهیه روزانه بیش از هزار بطری آبمیوه در 
آستان کریمه اهل بیت)ع( 

 روزانه بیش از هزار بطری آبمیوه طبیعی با مشارکت خیرین و به همت خادمان حرم کریمه 
اهل بیت)س( تهیه و در کنار غذاهای تبرکی آستان مقدس در میان بیماران و کادر درمانی و 

بهداشتی قم توزیع می شود.
به گزارش آستان مقدس حضرت معصومه )س(، هم زمان با آغاز بحران شیوع ویروس کرونا، 
آستان مقدس اقدامات مختلفی را برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا در دستور کار خود قرار 
داده و در این مسیر با مسئولان وزارت بهداشت و کادر درمانی کشور به ویژه شهر مقدس قم 
همراه بوده است. آستان مقدس کریمه اهل بیت )س( بعد از بسته شدن درب های حرم های 
مطهر کشور، در مهمانسرای خود تهیه غذاهای تبرکی برای بیماران، نیروهای بیمارستان ها و 

سایر کادر درمانی و بهداشتی استان را دنبال کرده است.
از ۱۹ فرودین ماه نیز با مشارکت یکی از خیرین، آبمیوه طبیعی توسط خادمان حرم مطهر در 
مهمانسرای آستان مقدس با رعایت نکات بهداشتی تهیه و در کنار غذای تبرکی میان بیماران 

و جهادگران سلامت توزیع می شود.
خادمان آستان مقدس روز چهارشنبه با استفاده از ۵۰۰ کیلو هویج هزار و ۴۰۰ بطری آبمیوه 
طبیعی را تهیه کرده و در روزهای آینده از میوه های سیب و پرتقال نیز برای تهیه آبمیوه استفاده 
خواهند کرد. تهیه آبمیوه های طبیعی تا زمانی که مهمانسرای آستان مقدس کریمه اهل بیت 

)س( برای بیماران و جهادگران سلامت پخت داشته باشد ادامه خواهد داشت.

جامعه  ضعف های  تا  شده  موجب  جامعه  در  کرونا  شیوع 
گسترش  نظیر  مفیدی  و  مثبت  موارد  و  شده  شناخته 
»عقلانیت« در جامعه و به تبع آن افزایش مهارت های ارتباطی 
و به شکلی ملموس تر، گسترش »دولت الکترونیک« برجسته 

شود. 
شیوع کرونا هرچند هزینه های زیادی را برای کلیت جامعه 
به همراه داشت، اما موجب شکل گیری فضاهای جدیدی در 
جامعه هم شد. به عنوان مثال در روابط اجتماعی، افزایش 
مهارت های ارتباطی را در طول دوران قرنطینه و فاصله گذاری 
فیزیکی ایجاد کرد و یا با افزایش مهارت مردم در حوزه فضای 
مجازی، تسهیلاتی را برای گسترش »دولت الکترونیک« برای 
جامعه فراهم نمود. اصلاح بسیاری از رویه ها به ویژه در زمینه 
جذب »سرمایه اجتماعی« حاکمیت و جلب »اعتماد عمومی« 
از مهم ترین  »نظام رسانه ای«، همگی  روندهای  یا اصلاح  و 

دستاوردهایی است که در شرایط جدید ایجاد شده است.
»سید حسین سراج زاده«، جامعه شناس و استاد دانشگاه در 
این زمینه به گفتگو نشسته ایم که نظرات وی در رابطه با ابعاد 

فرهنگی و اجتماعی شیوع بیماری کرونا خواندنی است.
به نظر شما ابعاد اجتماعی شیوع کرونا چیستند؟

در مرحله نخست باید گفت که شیوع کرونا به طور مستقیم بر 
روی سلامت مردم اثر دارد. اولین اثر آن هم در رابطه با مرگ و 
میری هست که در بین مردم جامعه رواج پیدا کرده و در مرحله 
بعدی نحوه پیشگیری و تبعاتی است که این نحوه از پیشگیری 
یعنی »قرنطینه« بر روی مردم دارد. شیوع کرونا از این حیث 
می تواند مهم بوده و پیامدهای بارز فرهنگی و اجتماعی به 

همراه داشته باشد.
هرچند در رابطه با پیامدها و ابعاد دقیق اجتماعی و فرهنگی 
کرونا باید مطالعه دقیقی را صورت داد اما، می توان در این 
زمینه حدس هایی هم زد. به عنوان مثال در عرصه اقتصاد، 
این بیماری تمامی کشورهای درگیر با کرونا را با یک »رکود« 
جدی روبرو کرده است. چنانچه در نظریات جامعه شناسی هم 
با آن روبرو هستیم، این رکود اقتصادی می تواند موجب تشدید 
بسیاری از رفتارهای نابهنجار اجتماعی شود. بی تردید رکود 
اقتصادی نخستین تاثیرش را بر روی اقشار آسیب پذیر دارد. 
فقر و بیکاری پیامد رکود اقتصادی است، به ویژه اگر دولت ها 
اقشار  از  حمایت  برای  مشخصی  برنامه  شرایطی  چنین  در 
آسیب پذیر نداشته باشند و یا بنیادهای خیریه و سازمان های 
مردم نهاد در این زمینه فعالیت نداشته و یا کمتر فعال باشند، 
زندگی  بر  می تواند  رکود  از  ناشی  اقتصادی  فشارهای  این 

عمومی افراد تاثیرگذار و نگران کننده هم باشد.
افزایش اختلافات درون خانوادگی و یا افزایش نرخ جرایم و ... 
نمونه  بارز آن است. در بخش دیگر هم باید به روابط اجتماعی 
اشاره داشت. در شرایط بوجود آمده بسیاری از روابط معمول 
اجتماعی نظیر دید و بازدیدها و مناسک اجتماعی در حوزه 
تعلیق درآمده است.  به حالت  خانوادگی، فرهنگی و دینی 
البته باید اشاره داشت خود این موارد پیامدهای اقتصادی هم 
دارد. تداوم شرایط در خانه ماندن و کاهش ارتباطات اجتماعی 
و شغلی می تواند موجب افسردگی و اختلالات روانی در درون 
خانواده شود، چرا که در درون خانواده نوعاً افراد به صورت 
طولانی مدت با یکدیگر حضور دارند و از آن جایی که این حضور 
تاکنون به این حالت اتفاق نیافتاده و بیشتر افراد جامعه ما هم 
مهارت های گفتگویی و تعاملی خوبی ندارد، می تواند موجب 
ارتباطات عاطفی  و  و تنش های خانوادگی شده  درگیری ها 

درون خانواده ها را هم متاثر کند. خوشبختانه در شرایط کنونی 
فضای مجازی تا حد قابل ملاحظه ای این فضا را تعدیل کرده 
اما نمی تواند به طور کامل خلاء ناشی از ارتباطات حضوری را 

پر کند.
ارزیابی  چگونه  را  کرونا  با  ارتباط  در  مردم  رفتار   

می کنید؟
به نظر من وقتی از واژه مردم استفاده می کنیم باید توجه 
داشت که نباید آن ها را دارای الگوهای یکپارچه رفتاری درنظر 
گرفت، چرا که الگوهای رفتاری مردم با یکدیگر بسیار متفاوت 
هستند. با این ملاحظه، در جامعه الگوهای رفتاری مفاوتی 
داریم که تحت تاثیر تحصیلات، سطح نگرش های دینی، طبقه 
اجتماعی و سطح معیشت قرار دارند که می توانند در مواجه 
با کرونا هم موجب رفتارهای متفاوتی باشند. اما به نظر من 
هم اکنون یک الگوی کنش و رفتار »عقلانی« هست که نوعاً 
طبقه متوسط به بالای جامعه ایران و یا افراد تحصیلکرده تر 
دارند. آنها بر مبنای اطلاعات علمی ارائه شده از سوی جامعه 
پزشکی و سایر رشته های علمی عمل می کنند. مثلًا کاهش 
مانند  بهداشتی  قواعد  و  اصول  از  برخی  انجام  و  ارتباطات 
شستن منظم دست ها و ... برای جلوگیری از شیوع کرونا، 
توسط بسیاری از مردم رعایت شده است. کاهش سفرهای 

نوروزی همگی در این زمینه قابل توجه اند.
بی توجهی مردم هم الگوی دیگر است که خود ناشی از دو 
عامل است. یکی سهل انگاری و بی مبالاتی، که خود ناشی 
از دین  نادرست سنتی  برداشت های  از  و برخی  ناآگاهی  از 
شرایط  هم  دیگر  عامل  است.  »تقدیرگرایانه«  رویکردهای  و 
که  افرادی  که  به گونه ای  است،  معیشتی  فشار  و  اقتصادی 
زندگی اشان با درآمدهای ناشی از کار روزانه تامین می شود، اگر 

بخواهند هم نمی توانند در خانه بمانند.
وجود  و  عالی  آموزش  رشد  اخیر  در سال های  نظر من  به 
شبکه های مجازی همه موجب شده اند که سطح آگاهی مردم 
و بینش علمی در بین آنها بالاتر برود و بخش زیادی از آنها 
بسیاری از توصیه های بهداشتی را جدی بگیرند. مثلًا گفته 
می شود سفرهای نوروز امسال نزدیک به ۷۰ درصد کاهش 
چنین  هم  درصد(   ۳۰( دیگر  بخش  هرچند  است.  داشته 
اقدامی نکردند و به چشم می آیند، اما می توان گفت این بخش 
هم بیشتر شامل کسانی است که برداشت های تقدیرگرایانه به 
موضوع داشتند و یا به لحاظ اقتصادی در مضیقه جدی بودند 

یا ضرورت هایی آنها را به سفر کشانده.
علل و دلایل رفتارهایی که توصیف کردید چیست؟

رفتارهای مردم  بدان اشاره کردم علل  پیشتر هم  چنانچه 
بوده است: یکی رویکردهای عقلانی و  از چند نکته  ناشی 
علمی مردم به مسائل موجود و دیگری رویکرد تقدیرگرایانه و 
سنتی است و دیگری  ضرورت های تامین حداقل معیشت 
است که بدان پرداختم. اما باید به یک نکته دیگر هم در این 
زمینه اشاره داشت و آن هم نحوه »برخورد حکومت« است که 
بسیار تعیین کننده بوده و هست. بحران های این چنینی که 
نیاز به تصمیمات جدی در سطح ملی دارد، نیازمند حضور 

مداخله و برنامه ریزی سریع و هماهنگ حکومت است.
بنابراین تاخیر بوجود آمده در واکنش به موضوع و تردیدها و 
حرف های متفاوت مسئولان در خصوص بیماری، موجب شد 
تا مردم هم برداشت های دوگانه ای از موضوع داشته باشند. این 
مسئله به نظر من بسیار مهم است چرا که اگر حکومت برداشت 
روشن و واحدی در رابطه با کرونا داشت، و به موقع، منسجم، 

مصمم و شفاف وارد می شد، می توانست از نظر تشویق و حتی 
وادار کردن مردم به رعایت توصیه های بهداشتی لازم اثر زیادی 

داشته باشد.
 راهکارهای اجتماعی مواجهه و غلبه بر کرونا چه 

هستند؟
پزشکی  راهکارهای  نوعی  به  راهکارها  نخست  وهله  در 
باید مهار و  به هر حال کرونا یک ویروس است که  هستند. 
کنترل شده و از جامعه زدوده شود. در مرحله دوم نکته ای 
که وجود دارد همان بحث قرنطینه و فاصله فیزیکی است که 
همگی راهکارهای ارائه شده برای کنترل ویروس است. اما 
برای این که چنین مواردی اجرایی شود نیازمند بررسی زمینه ها 
و متغییرهای فرهنگی و اجتماعی هستیم. باید ببینیم که 
زمینه های اجتماعی فرهنگی اثر گذار بر توفیق برنامه های مهار 
این ویروس چه هستند. در این جا نوع برخورد حکومت بسیار 
موثر است. این که حکومت تا چه اندازه به صورت منسجم و 
با اطلاعات دقیق و شفاف اعتماد ایجاد می کند تا مردم هم با 
آن همراه باشند بسیار مهم است. اگر مردم پیام های متناقضی 

دریافت کنند، موجب بی اعتمادی می شود.
نکته دوم میزان اعتماد مردم به حکومت، سرمایه اجتماعی 
موثری  عوامل  اعتماد  قابل  رسانه ای«  »نظام  و  حکومت 
هستند، که متاسفانه از مدت ها قبل در این زمینه با مشکل 
روبرو بوده ایم. به طور مثال عملکرد رسانه ای مانند صدا و سیما 
این خود  بوده است که  روبرو  تردیدهای متفاوتی  با  همواره 
دیگر  بخش  است.  حکومت  به  جامعه  بی اعتمادی  موجب 
هم که قبلًا بدان اشاره داشتم برخی دیدگاه های تقدیرگرایانه 
نادرست از آموزه های مذهبی است. اصلاح در این زمینه ها 

می تواند بسیار موثر و مفید واقع شود.
پیامدهای شرایط پیش آمده به واسطه  شیوع کرونا، 
در کوتاه مدت و میان مدت و بلندمدت برای جامعه  ایران 

چه خواهد بود؟
گروه های  اقتصادی،  زمینه  در  مدت  کوتاه  صورت  به 
آسیب پذیر با مشکلات بیشتری در مقایسه با گذشته روبرو 
رکود  دوره  یک  در  دوران  این  در  ما  جامعه  که  چرا  هستند. 
اقتصادی به سر می برد و طی سال های متمادی با نرخ تورم و 
بیکاری دو رقمی روبرو بوده است. این شرایط فشار زندگی بر 
فرودستان را به همراه داشته است. در اقتصاد می توان انتظار 
داشت که با ورشکستگی بنگاه ها و یا تشدید بیکاری روبرو 
باشیم. اما از جنبه اجتماعی باید گفت که در کوتاه مدت شیوع 
کرونا موجب شده تا »سواد رسانه ای« به میزان زیادی افزایش 
یابد که این امر می تواند به عنوان یک فرصت مورد استفاده 
قرار بگیرد. به عنوان مثال انجام بسیاری از امور اداری در این 
مدت در فضای مجازی صورت گرفت که تداوم این امر با توجه 
به افزایش مهارت های مردم در فضای مجازی، می تواند موجب 

پی ریزی و  گسترش »دولت الکترونیک« در جامعه شود.
مضاف بر این موارد، یکسری از پیامدهای زیست محیطی هم 
در این خصوص قابل توجه است. شرایط کنونی موجب شده 
تا جامعه توجه بیشتری به محیط زیست داشته باشد که تداوم 
آن برای جامعه بسیار مفید و موثر است. در حوزه فرهنگ هم 
باید گفت نگرش های خردمندانه و عقلانی و کارشناسانه تقویت 
شده و در عرصه دین و مذهبی هم به نظر من در سنت های 
اصیل ادیان ابراهیمی، با توجه به ظرفیت های عقلانی که دارند 
نظیر اولویت داشتن »حفظ جان«،  شرایط جدید برداشت ها و 

تفسیرهای عقلانی تر از دین را تقویت می کند. 

بررسی ابعاد کرونا در گفتگو با یک جامعه شناس؛

گسترش عقلانیت در سایه شرایط کرونایی

چند نکته مهم در نظرات یک منتقد درباره محبوب ترین سریال نوروزی؛

یک دهه با »معمولی «ها؛ چرا پایتخت 6 توی ذوق مخاطب زده است؟ 
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سعید لیلاز اقتصاددان:

امسال دریافتی هیچ کارگری کمتر از
 ۲.۸ میلیون تومان نیست

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه کارگران با مصوبه دستمزد شورای عالی کار عملا 
از دو میلیون و ۸۰۰ هزار تومان کمتر نخواهند گرفت، تاکید کرد: اگر دستمزدها را بیش 
از این افزایش می دادیم با توجه به شرایط کشور، ممکن بود با اخراج کارگران و ریزش 

نیروهای کار روبه رو شویم. 
سعید لیلاز در گفت و گوی درباره مصوبه افزایش ۲۱ درصدی حداقل دستمزد کارگران 
ابراز عقیده کرد و گفت: واقعیت این است که افزایش واقعی دستمزدها آنطور که مطلع 
شدم ۳۲.۵ درصد بوده است و ما چاره دیگری جز این تصمیم در شرایط فعلی نداشتیم.

افزایش بیشتر دستمزد موجب اخراج و تشدید قراردادهای سفید
وی ادامه داد: اگر دستمزدها را بیش از این افزایش میدادیم، ممکن بود با سه پدیده 
اخراج کارگران، قراردادهای سفید و قراردادهای صوری مواجه شویم؛ البته هر سه این 
موارد الان هم هست ولی تشدید میشد، لذا باید کاری می کردیم که کمترین ضرر ممکن 
را متوجه کشور کنیم و لذا این تصور که در ایران کارگر در برابر کارفرما وجود دارد، اشتباه 

و نادرست است.
ایران، طبقه تولیدی و  اینکه طبقه سرمایهداری  با بیان  این کارشناس اقتصادی 
صنعتی نیست، خاطرنشان کرد: بخش سرمایهداری ایران، تجاری و وابسته به رانت 
خواری درآمد نفت است و اصلا کارگر ندارد که بخواهد از افزایش دستمزد متاثر شود. آن 
چیزی که به عنوان کارفرما میشناسیم یا اساسا بنگاههای دولتی و شبه دولتی هستند 
یا کارفرمایان کوچک و خرده پا در بخش شهری مثل کسبه و اصناف و رستواندارها که 
شاگردان و کارگرانی دارند و ۲۰ تا ۳۰ درصد تولید ناخالص داخلی و اشتغال ایران را 

دربرمی گیرند.
۴۰ درصد شاغلان در ایران کارگر مزدبگیرند

لیلاز افزود: از تعداد شاغلان ایران فقط ۴۰ درصد کارگر مزدبگیرند و از این ۴۰ درصد 
بیشترشان در بنگاههای دولتی یا شبه دولتی کار می کنند و تعداد کمی از آنها هم  در 
بنگاههای کوچک خدماتی مشغول هستند لذا ما سرمایه داری صنعتی نداریم و آن 
قسمتی هم که داریم، بیشتر از کارگران تحت فشارند و آدمهای شرافتمندی هستند که 
به جای آنکه پولشان را در دلالی ببرند وارد تولید کرده اند بنابر این نباید تصور کنیم که 

کارگران در برابر مشتی سرمایه دار زالو صفت قرار دارند.
دریافتی امسال هیچ کارگری کمتر از ۲.۸ میلیون تومان نیست

این تحلیلگر اقتصادی در پاسخ به این پرسش که آیا با توجه به افزایش دومرحله ای 
حقوق کارکنان دولت در مورد افزایش دستمزد کارگران تصمیمی مناسبتر از آنچه گرفته 
شد نمی توانستیم بگیریم؟ گفت: معتقدم در مورد جزییات این مساله هزار بار بهتر می 
شد کار کرد ولی واقعیت این است که الان هیچ کارگری زیر دو میلیون و۸۰۰ هزار تومان 

نخواهد گرفت و از این جنبه موضوع رعایت شده است.
وی ادامه داد: آن حداقلی که مورد نظر بود چه در بخش دولتی چه در بخش خصوصی 
و چه در حوزه بازنشستگی کشوری یا تامین اجتماعی رعایت شده و در عمل یک حداقل 
ثابت داریم،البته هنوز هم فرصت برای اجرای بهتر طرح باقی است؛ هرچند که کلیات 
اقتصادی، اجتماعی، علمی و تبعاتی این تصمیم  با توجه به شرایطی که در آن قرار 

داریم، کاملا قابل دفاع است.
به رأی گذاشته شدن دستمزد متاثر از وخامت اوضاع ایران و جهان

نظر  بدون جلب  و  اعضا  رأی گیری  در سایه  کارگران  تعیین دستمزد  درباره  لیلاز 
نمایندگان کارگری، گفت: بی سابقه بودن رأی گیری و اینکه اولین بار بود که صورت می 
گرفت، متعلق به روش کار کردن شورای عالی کار نیست بلکه وابسته به وخامت اوضاع 
جهان و ایران است و من فکر می کنم هرگز در تاریخ ایران چنین فشاری که اکنون تحمل 

می کنیم به لحاظ ملی شاهد نبودیم.
این کارشناس اقتصادی در پایان تصریح کرد: اگر  حجم اقتصاد ایران ۱۲ درصد 
کوچک شده باشد و بتوانیم سطح واقعی معیشت کارگران را بعد از سطح تورم، فقط در 

حد پارسال حفظ کنیم، خیلی کمک کرده ایم.

یک کارشناس اقتصادی:

پول پاشی برای مدیریت کروناتورم زاست
یک  کارشناس اقتصادی گفت: سیاست های پولی تولید را نگه می دارند اما هم روی 
نرخ ارز فشار وارد می کنند و هم تورم می آورنداما سیاست های مالی برخلاف سیاست 

های پولی، تاثیری بر تورم و ارز ندارند.
مجید شاکری ، در برنامه تهران ۲۰، گفت: ما در مواجهه با کرونا با یک سه وجهی 
مواجه هستیم. یک گروه قرنطینه مطلق کردند که تنها یک کشور و آن هم چین این کار 
را انجام داده است. این کشور امکانات ۱ میلیارد انسان را برای یک استان ۵۸ میلیونی 
استفاده کرد. هیچ کشور دیگری نمی تواند آن را انجام دهد حتی ایتالیا و اسپانیا نیز 
قرنطینه نظامی انجام ندادند بلکه به قرنطینه پلیسی اکتفا کردند و افراد می توانند از 

منزل بیرون آمده و خرید کنند.
وی ادامه داد: موضوع دیگر ایمنی گله ای است که یک زمانی آقای جانسون نماد آن 
بود و در حال حاضر سوئد به این سمت رفته است. موضوع سوم هم توان تست است 
که کره جنوبی به سمت آن موضوع حرکت کرد. ما در ایران به زیرساخت تست گسترده 

نزدیک هستیم.
این کارشناس اقتصادی درباره ویژگی ویروس کرونا، گفت: ویژگی کرونا این است که 
شما دقیقاً می دانید کدام مشاغل به تقاضایشان شوک وارد شده و به طرز ناگهانی با 
کاهش تقاضا مواجه شده اند در طرف مقابل هم می دانید که کدام مشاغل بر آنها بار 

تقاضا وارد شده است. 
پس می توانید بگویید این ویروس هم بازنده های قطعی مانند گردشگری، خدمات 
رستوران و.... داشته است و هم به یک طرف دیگر فشار تقاضا وارد کرده است مثلًا 

کالاهای بهداشتی، سرگرمی خانگی و...
باید از سیاست های مالی انبساطی استفاده بیشتری کنیم

این کارشناس اقتصادی ادامه داد: ما اشتباه می کنیم که از سیاست مالی استفاده 
ارز فشار وارد  اما هم روی نرخ  را نگه می دارند  تولید  پولی  نمی کنیم. سیاست های 
می کنند هم تورم می آورند. اما سیاست های مالی معکوس این هستند؛ یعنی هم تورم را 

بالا نمی برند و هم بر ارز تأثیری ندارند.
وی در پاسخ به این سوال که در صورتی که دولت با کسری بودجه مواجه است چگونه 
می تواند اوراق بفروشد، گفت: این سوال همیشه مطرح است که دولتی که ۱۶۸ هزار 
میلیارد تومان اوراق فروخته و باتوجه به کسری بودجه، امسال هم باید اوراق بفروشد، 
چگونه برای کرونا اوراق عرضه کند. در پاسخ دو بحث وجود دارد، اول اینکه چون اندازه 
تولید ناخالص داخلی ایران به نسبت بودجه جاری بزرگ شده و بدهی ثابت است، نسبت 
بدهی به تولید ناخالص داخلی کم شده و این خودش رقم جدیدی برای فروش اوراق 

است.

وزیر جهادکشاورزی:

۱۴ میلیون تن گندم امسال تولید می شود
وزیر جهاد کشاورزی پیش بینی کرد: در سال زراعی جاری حدود ۱۴ میلیون تن گندم 

تولید و ۱۰.۵ میلیون تن گندم مازاد بر نیاز کشاورزان خریداری می شود.
اظم خاوازی در گفتگویی با بیان این مطلب، افزود: بارندگی ها در سال زراعی جاری 
۲۳ درصد بیش تر از میانگین بلند مدت بوده است. وی درباره قیمت گذاری محصولات 
آقای رئیس جمهور توجه ویژه ای داشتند و  کشاورزی، گفت: خوشبختانه امسال 
قیمت گندم را از هر کیلوگرم ۲,۲۰۰ تومان به ۲,۵۰۰ تومان رساندند و ما در نظر داریم 
با نشست هایی که با تشکل های کشاورزی به ویژه بنیاد گندمکاران خواهیم داشت، 
بتوانیم قیمت گندم را هر سال نزدیک تر به قیمت های جهانی و روز دنیا تعیین کنیم و 

این موضوع می تواند به پایداری تولید در کشور کمک کند.
 وزیر جهاد کشاورزی، افزایش عملکرد در واحد سطح را از راهکارهای تثبیت پایداری 
تولید گندم برشمرد و افزود: افزایش عملکرد در واحد سطح با شعار سال یعنی جهش 

تولید نیز منطبق است. 
وی میانگین عملکرد گندم آبی و دیم در واحد سطح را به ترتیب ۴.۵ تن و ۱.۳ تن در 
هکتار اعلام و خاطرنشان کرد: برنامه های بسیار مفصلی برای افزایش عملکرد در هکتار 
گندم در کشور داریم که با تحقق این امر، درآمد کشاورزان نیز افزایش می یابد و نسبت به 

کشت این محصول در سال های آینده رغبت پیدا می کنند. 
خاوازی اضافه کرد: یکی از مهم ترین نهاده هایی که می تواند موجب افزایش عملکرد 
گندم شود، رقم مناسب است که در این زمینه برنامه های خوبی داریم. وی، در اختیار 
قرار دادن به موقع کود شیمیایی را از دیگر عوامل افزایش تولید گندم عنوان کرد و 
افزود: تجهیز و آماده سازی ناوگان مکانیزاسیون نیز در افزایش تولید گندم کشور مؤثر 

است.

همتی خبر داد: 
رفع توقیف از ۱.۶ میلیارد دلار متعلق به بانک مرکزی

عبدالناصرهمتی، رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد با رصد هوشمندانه، تلاش های 
ایالات متحده آمریکا و پیش دستی در انجام اقدامات حقوقی و همچنین در نتیجه 
پیگیری های قضایی در کشور لوکزامبورگ، با شروع سال نو، دو پیروزی حاصل کشور 

و بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران شد. 
 دکتر همتی تاکید کرد: ابتدا از قرار توقیف وجوه به مبلغ ۱.۶ میلیارد دلار متعلق 
به بانک مرکزی نزد کلیراستریم لوکزامبورگ که از تاریخ  ۱۳۹۴.۱۰.۲۵ در توقیف بود 
رفع توقیف شد و سپس با صدور دستور موقت از شعبه دیگری از دادگاه های کشور یاد 
شده از انتقال همان وجوه به آمریکا و توزیع میان مدعیان دروغین انتساب حادثه یازده 

سپتامبر به ایران پیشگیری شد.

شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی )شستا( با سرمایه ۸۰ هزار میلیارد ریال با 
نماد "شستا" در فهرست نرخ های بازار دوم بورس اوراق بهادار تهران درج شد.

 شستا یکی از شرکت های بزرگ دولتی است که در صنایع، شرکت ها و محصولات 
متنوعی حضور دارد؛ از قیر گرفته تا سیم کارت تلفن همراه و از شیر تا یخچال سازی. 
دامنه بنگاه داری این شرکت آنقدر وسیع است که عرضه سهام آن در بورس می تواند 
روزنه امیدی برای خروج سازمان تأمین اجتماعی به عنوان یک نهاد دولتی از امور 

تصدی گیری و بازگشت به نقش حاکمیتی خود باشد. 
شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی یا شستا در حال گذراندن مراحل پذیرش 
در بورس اوراق بهادار است. شرکتی که پیش از این بارها به دلیل پاداش های بعضاً 
نامتعارف مدیران، انتصابات و نیز دو تجربه تحقیق و تفحص توسط مجلس خبرساز 
شده بود، این بار با خبر عرضه اولیه یکی از زیرمجموعه های خود یعنی شرکت صبا 
تأمین، دوباره مورد توجه قرار گرفته است. مدیر عامل این شرکت گفته است عرضه 
سهام شستا نیز به زودی انجام می شود. محمد رضوانی فر، مدیرعامل شستا درباره 
مراحل پذیرش این شرکت در بورس گفت: با انجام مراحل اداری و همکاری سازمان 
بورس در نظر داریم حداکثر تا هفته اول اردیبهشت ماه سال جاری نماد معاملاتی 

شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی با نماد شستا در بورس عرضه شود.
به گفته رضوانی فر، عرضه سهام شرکت های سرمایه گذاری تأمین اجتماعی نیز 
ادامه خواهد یافت و امسال، شرکت های سیمان تأمین، ذغال سنگ پرورده طبس، 
تأمین سرمایه امین، ملارد شیر، لطیف، چوب و خزر کاسپین و همچنین صنایع 

عمومی تأمین وارد بورس خواهند شد.
شستا چیست؟

این مسئله را که شستا چیست و چرا تعداد زیادی هلدینگ و شرکت های مختلف 
بازنشستگی کشور جست وجو کرد.  باید در نظام  در زیر مجموعه آن قرار دارند، 

بیمه شدگان تأمین اجتماعی، تا زمان بازنشستگی به صورت ماهانه مبالغی را به عنون 
حق بیمه به این سازمان پرداخت می کنند تا پس از بازنشستگی بتوانند از حقوق 
و مزایایی برخوردار باشند. سازمان تأمین اجتماعی نیز برای حفظ ارزش این حق 
بیمه ها و افزایش سودآوری، شرکت های زیادی را در قالب شرکت سرمایه گذاری تأمین 
اجتماعی خریداری کرده است. این موضوع موجب شد ۹ هلدینگ بزرگ شامل 
»سرمایه گذاری نفت، گاز و پتروشیمی تأمین«، »سرمایه گذاری دارویی تأمین«، 
»سرمایه گذاری سیمان تأمین«، »سرمایه گذاری صدر تأمین«، »سرمایه گذاری صبا 
تأمین«، »سرمایه گذاری صنایع عمومی تأمین«، »رایتل«، »سرمایه گذاری توسعه 
انرژی تأمین« و »کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران« به عنوان هلدینگ های تابعه آن 

قرار گیرند.
در واقع شستا که با هدف تأمین بازنشستگان تأسیس شده بود، با ورود به صنایع 
مختلفی مانند نفت و گاز و پتروشیمی، دارو، معدن و کانی ها، بخش مالی، فناوری 
اطلاعات، حمل ونقل دریایی، دامپروری و لوازم خانگی به شرکتی بزرگ تبدیل شد که 

از اهداف اولیه خود فاصله می گرفت.
در شستا چه می گذرد؟

اقدام می کنند، لازم است  بهادار  اوراق  بورس  پذیرش در  برای  شرکت هایی که 
سندی به نام »امیدنامه« را که حاوی اطلاعاتی درباره معرفی شرکت، نحوه فعالیت، 
سهامداران و نیروی انسانی است، منتشر کنند. امیدنامه شستا که روز سه شنبه در 
سایت کدال قرار گرفت، نشان می دهد شستا علاوه بر این که بنگاه دار بزرگی است، 
به نوعی کارفرمای بزرگی نیز هست. تعداد کارکنان گروه شستا بر اساس صورت های 
ملی منتهی به خرداد ۱۳۹۸،  ۴۴ هزار و ۶۹۰ نفر و کارکنان شرکت نیز ۸۶ نفر است.
سرمایه ثبت شده شستا، ۸۰۰۰ میلیارد تومان و سهامدار عمده آن، سازمان تأمین 
اجتماعی است. »مؤسسه خدمات بهداشتی درمانی میلاد سلامت«، »شرکت مشاور 

مدیریت و خدمات ماشینی تأمین«، »مؤسسه املاک و مستغلات تأمین اجتماعی«، 
»شرکت سرمایه گذاری خانه سازی ایران«، »شرکت رفاه گستر تأمین اجتماعی« و 
»مؤسسه حسابرسی تأمین اجتماعی« در مجموع ۶۰۰۰ سهم از ۸۰ میلیارد سهم 

شستا را در اختیار دارند.
شرکت های زیرمجموعه شستا

شرکت های زیرمجموعه شستا در قالب هلدینگ هایی ۹گانه آن، در صنایع مختلفی 
در حال فعالیت هستند. گروه تاپیکو یا شرکت  سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی 
تأمین با در اختیار داشتن بیش از ۳۰ شرکت مدیریتی و وابسته، در صنایع نفت و 
گاز، پتروشیمی، تایر خودرو، سلولزی و سایر صنایع در حال فعالیت است. حدود ۳۴ 
درصد از ظرفیت تولید قیر و نیز ۲۰ درصد از تایر ایران در اختیار شرکت های گروه 

تاپیکو قرار دارد.
گروه تیپیکو، هلدینگ سرمایه گذاری دارویی تأمین است که در بخش های مختلف 
زنجیره ارزش صنعت دارو از قبیل مدیریتی، مدیریت داروخانه، توزیع محصولات، 
تولید محصول نهایی، تولید مواد اولیه، تحقیقات دانش بنیان و نیز بازرگانی در حال 
فعالیت است. تیپیکو در سال ۱۳۹۷ سهمی بیش از ۱۷ درصدی از کل بازار دارویی 
کشور داشته است. شرکت سرمایه گذاری صدر تأمین یا تاصیکو در زمینه صنایع 
فلزی، کانی های فلزی و غیرفلزی و نیز صنایع کاشی و سرامیک فعالیت می کند 
و  سهم قابل توجهی از ظرفیت تولید محصولات این گروه ها را به خود اختصاص 
داده است.  حدود ۸۸ درصد از ظرفیت تولید سولفات سدیم، ۷۱ درصد از کائولن 
فرآوری شده یا خاک چینی که در صنایع مختلفی از جمله کاغذسازی، رنگ سازی، 
لاستیک سازی، پلاستیک، تولید کودهای شیمیایی، فایبرگلاس و ساخت لوازم 
از  تاصیکو  هلدینگ  اختیار  در  می گیرد  قرار  استفاده  مورد  بهداشتی  و  آرایشی 

هلدینگ های تابعه شستا است.
شرکت سرمایه گذاری صبا تأمین که با عرضه اولیه امروز به بورس آمد، به عنوان یک 
هلدینگ سرمایه گذاری از طریق شرکت کارگزاری صبا تأمین و شرکت کارگزاری باهنر، 
در بورس اوراق بهادار، بورس کالا و بورس انرژی فعالیت دارد. علاوه بر این، شرکت 
بیمه تأمین آینده، شرکت سرمایه گذاری هامون شمال نیز از دیگر زیرمجموعه های 
صبا تأمین هستند که در زمینه کارگزاری بیمه و توسعه کسب وکار فعالیت می کنند. 
۴۳.۳ درصد از سهام بانک کارآفرین، ۹.۱ درصد از سهام بانک تجارت و ۶.۶ درصد از 

سهام بانک ملت متعلق به شرکت سرمایه گذاری صبا تأمین است.
گستردگی بنگاه ها؛ از تولید شیر تا تولید یخچال

سیمان،  زمینه های  در  می شود  انجام  شستا  توسط  که  فعالیت هایی  دیگر 
سرمایه گذاری در صنایع عمومی و نیز مدیریت صنایع نوین است. به طور مثال، ۳۰ 
درصد از تولید و ۳۳ درصد از فروش سیمان کشور در سال ۱۳۹۷ توسط هلدینگ های 
شستا انجام شده است. همچنین در زمینه صنایع عمومی، بخش عمده فعالیت ها 
شستا از طریق صنایع لوازم خانگی پارس خزر، پارس الکترونیک و ارج انجام می شود 
و در کنار آن، تولید شیر در قالب فعالیت عای دامپروری دنبال می شود. هلدینگ 
شمص یا شرکت مدیریت صنایع نوین تأمین نیز سهامدار عمده شرکت های فعال در 

زمینه ارتباطات و فناوری اطلاعات مانند رایتل، داتک و شبکه گستر پادرا است.
شستا به عنوان یک شرکت دولتی با مجموعه گسترده و پر تعدادی از صنایع، 
شرکت ها و محصولات در دوره فعالیت خود به بنگاه داری دولتی دامن زده است و 
عرضه آن در بورس می تواند علاوه بر افزایش شفافیت در عملکرد این شرکت، به 
ارتقای بهره وری و سودآوری آن بینجامد و سازمان تأمین اجتماعی را از نقش بنگاه دار 
بزرگی که مدیریت شرکت ها متنوعی را بر عهده دارد، به ناظری که در راستای ارتقای 

سطح رفاه بیمه شدگان و بازنشستگان تلاش می کند، تغییر دهد.

نماد شستا در بورس درج شد

چرا پذیرش شستا در بورس مهم است؟

 یک استاد اقتصاد معتقد است اگر راه حلی برای پایش تردد 
را  هوشمند  قرنطینه  ایده  می توان  باشد،  داشته  وجود  افراد 
به گونه ای اجرایی کرد که بدون تعطیلی فعالیت های اقتصادی، 

نرخ ابتلا به ویروس کرونا را به حداقل رساند. 
علی سرزعیم، اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانشگاه علامه 
به  کرونا  ویروس  شیوع  کنترل  راهکارهای  درباره  طباطبایی 
ایرناپلاس گفت: یک راهکار این است که افراد در خانه بمانند 
تا نرخ مرگ و میر کاهش یابد. این شدنی نیست، چرا که افراد 
تا حدی می توانند از پس انداز خود استفاده کنند ولی اقشاری 
هستند که پس اندازی ندارند تا از آن مصرف کنند. برای تأمین 
مایحتاج روزانه هم نیاز است تا یک زنجیره تأمینی مشغول فعالیت 
باشد. پس ایده قرنطینه کامل برای کنترل بیماری، امکان پذیر 
نیست. وی در  ادامه گفت: راه حلی که داریم مبتنی بر یکی از 
این دو منطق است؛ حداقل کردن تلفات با قید سطح تولید 
مشخص یا حداکثر کردن تولید با قید حفظ سطح ابتلا تا میزانی 
از ظرفیت بخش درمان. در هر صورت، موضوع بسیار  کمتر 
مهم این است که نمی توانیم مسئله را به صورت صفر و یک در 
نظر بگیریم. یعنی نمی توانیم توصیه کنیم همه در خانه بمانند 
یا همه به فعالیت خود ادامه بدهند. این موضوع زمانی اهمیت 
بیشتری پیدا می کند که اقتصاد ضعیف شده باشد. عده ای زیر 
خط فقر و عده ای نیز در آستانه قرارگیری در زیر خط فقر هستند. 
برای این گروه ها، امکان ماندن در خانه و عدم حضور در محل 

کار وجود ندارد.
هزینه زندگی افراد در قرنطینه چگونه تأمین شود؟

سرزعیم افزود: پرسش این است که چگونه می توانیم به مسئله 
نگاهی غیر از نگاه صفر و یک داشته باشیم. باید به نحوی شرایط 
را مدیریت کرد که عده ای به فعالیت خود ادامه دهند و عده ای 
این است که برحسب  ایده  اما چگونه؟ یک  در خانه بمانند. 

رسته های فعالیت، گروه بندی هایی انجام شود و تعیین شود 
چه کسانی در خانه بمانند و چه کسانی در محل کار خود حاضر 
شوند. وی ادامه داد: در اصنافی که خطر بیشتری وجود دارد، 
می توان افراد را برای تعطیلی کسب وکار خود، توجیه کرد، اما این 
شیوه تنها می تواند در بخش رسمی پاسخگو باشد. بخشی از 
اقتصاد کشور، غیررسمی است و عمده فعالیت بخش غیررسمی 
اقتصاد ایران، معطوف به فعالیت های خدماتی است که بیشتر 
در بحث ابتلا و انتقال بیماری قرار دارد. در نتیجه راه حل دیگر 
این است که حق تردد برای افراد در نظر گرفته شود. این راه حل 
نیز، مسئله دیگری به وجود می آورد، چراکه برخی افراد نیاز دارند 

بیشتر از میزان تعیین شده، تردد داشته باشند یا عموماً در صنایع 
با بهره وری و ارزش افزوده بالاتری فعالیت می کنند. در مقابل 
افرادی هستند که در صنایع با بهره وری پایین تر و ارزش افزوده 
موقتاً  خواست  دوم  گروه  از  می توان  هستند.  شاغل  کمتری 
فعالیت اقتصادی خود را تعطیل کنند و هزینه هایشان نیز در این 
دوره تعطیلی موقت توسط دولت تأمین شود. چرا که این گروه 
حتی اگر فعالیت اقتصادی خود را ادامه دهند، در شرایط فعلی 

درآمد چندانی نیز نخواهند داشت.
پایش تردد، چالش اصلی اجرای قرنطینه هوشمند

وی یکی از راهکارهایی را که می تواند برای دسترسی به این 

هدف مورد توجه باشد، افزایش هزینه تردد دانست و توضیح داد: 
با این شیوه می توان از گروهی که فعالیت اقتصادی شان ارزش 
افزوده بیشتری ایجاد می کند، مبالغ بیشتری دریافت کرد و آن را 
به گروه هایی داد که به دلیل ارزش افزوده پایین فعالیت اقتصادی 
خود، در خانه مانده اند. این راهکار، یک مسئله اجرایی دارد و آن 
سازوکار پایش ترددهاست. اگر  همه افراد از خودروی شخصی 
استفاده می کردند یا همه افراد از وسایل حمل و نقل عمومی 
مانند مترو استفاده می کردند، اجرای این شیوه آسان تر بود، اما 
در شرایطی که افراد از سایر روش ها برای تردد استفاده می کنند، 

با این چالش اجرایی مواجه هستیم.
تغییر انگیزه های اقتصادی برای هوشمندسازی قرنطینه

سرزعیم افزود: با وجود این چالش، ایده اصلی، یعنی تغییر 
انگیزه های اقتصادی برای خروج از منزل یا ادامه فعالیت 
همچنان پابرجاست و کمک می کند گروهی با در نظر گرفتن 
اینکه خروج از منزل و قرار گرفتن در معرض ویروس، همان 
به صورت  ایجاد خواهد کرد که  برایشان  را  میزان درآمدی 
کمک هزینه دریافت می کنند، تصمیم می گیرند قرنطینه 
خانگی را انتخاب کنند. وی در ادامه گفت: اگر به عنوان 
می کردند،  استفاده  هوشمند  گوشی های  از  همه  مثال، 
شاید می توانستیم استفاده از موقعیت مکانی را برای پایش 
و محل  اگر اطلاعات محل سکونت  یا  تردد مطرح کنیم 
قابل دسترس  پایگاه ها اطلاعاتی  در  افراد،  فعالیت همه 
بود، می توانستیم تردد افراد را پایش کنیم. اینها می تواند 
وجود  تقلب  راه های  همواره  اما  باشد،  خوبی  ایده هایی 
دارد و معمولًا انگیزه های اقتصادی، قوی تر از راه حل های 
فنی عمل می کنند. از طرف دیگر، این موارد در شرایطی 
کارایی دارد که نسبت بخش غیر رسمی در کل فعالیت های 

اقتصادی قابل توجه نباشد.

 پیشنهاد یک اقتصاددان درباره قرنطینه هوشمند؛ 

ایجاد انگیزه اقتصادی برای در خانه ماندن

 معاون اقتصادی رییس جمهوری گفت:  ۷۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی به شرط 
روز  نهاوندیان«  قرار می گیرد.  »محمد  بنگاه ها  اختیار  و کارکنان در  نکردن کارگران  بیکار 
چهارشنبه پس از نشست هیات وزیران در جمع خبرنگاران دو بال برخورد با ویروس کرونا و 
مقابله با این بیماری را اجرای عملی یک رویکرد جامع نگر و متعادل عنوان کرد و افزود: همزمان 
با مقابله با کرونا، تبعات و آثار اقتصادی آن را هم داریم و در همه قدم هایمان، هم جان و سلامت 
جسمی مردم و هم حیات اقتصادی مردم باید مورد توجه قرار بگیرد. به همین دلیل از همان 
روز نخست به آثار و تبعات اقتصادی توجه و کارگروه تبعات اقتصادی کرونا تشکیل شد. وی 
با اشاره به برگزاری جلسات متعدد در این کارگروه گفت: بسته ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی با 
مشورت متخصصان و کارشناسان اقتصادی اجتماعی تدوین و به تصویب ستاد ملی مقابله 
با کرونا رسیده است. معاون اقتصادی رییس جمهور با تاکید بر اینکه هر دو جهت کمک به 
بنگاه ها و کسب و کارها و هم کمک به خانوارها مورد توجه است، خاطرنشان کرد: هدف جدی 
این است کارگری به این دلیل بیکار نشود؛   بنگاهی فرو ننشیند و خانوارها که ممکن است درآمد 
و قدرت خریدشان کم شده باشد، بتوانند این دوره را سپری کنند. نهاوندیان با ارائه توضیحات 
بیشتر درباره بسته ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی اظهار کرد: در این بسته ۲۵ هزار میلیارد تومان 
به پرداخت های بلاعوض اختصاص دارد که باید از منابع دولت انجام می شد؛ به همین دلیل 
درخواست شد معادل ریالی یک میلیارد یورو از صندوق توسعه ملی در اختیار قرار بگیرد.  وی 
اضافه کرد:  ۷۵ هزار میلیارد تومان هم تسهیلات بانکی است که بانک مرکزی اعتبار برای آن 
تعیین کرده تا ذخیره بانکی بانک ها را از ۱۰ تا ۱۳ درصد در اختیار داشته باشد و بتواند از این 
منابع استفاده کند. با کمک منابع خود بانک ها ۷۵ هزار میلیارد تومان هم برای بنگاه ها و هم 

برای خانوارها اختصاص دهد.

  اختصاص ۴۵ هزار میلیارد تومان به ۱۰ رسته شغلی 
معاون اقتصادی رییس جمهوری ادامه داد: جزییات این بسته در سه طرح مورد بحث قرار 
گرفت و دوشنبه گذشته در جلسه ستاد اقتصادی  مصوب شد رقمی حدود ۴۵ هزار میلیارد 
تومان به بنگاه ها در  ۱۰ رسته ای که بیشترین آسیب را می بینند، پرداخت شود. البته این لیست 
بسته هم نشده و موارد دیگری می تواند اضافه شود. نهاوندیان گفت: میزان کارکنان این بنگاه ها 
دقیق حساب شده است هتل ها، شرکت های هواپیمایی، مسافربری، مراکز آموزشی و ورزشی 
از بنگاه هایی هستند که با تشخیص دولت و حاکمیت به دلیل رعایت سلامت مردم، تعطیل 
شدند؛ برخی از این بنگاه ها مانند پوشاک و کیف و کفش به دلیل شرایط پیش آمده کسب 
و کار شب عید خود از دست داده اند. وی با متفاوت خواندن حکم این بنگاه ها ادامه داد: 
همچنان که در مرحله سوم طرح یعنی مرحله فاصله گذاری هوشمند، حکم کسب و کارها 
براساس کم ریسک و پر ریسک بودن متفاوت است. معاون اقتصادی رییس جمهور با بیان اینکه 
شرط استفاده از این تسهیلات برای این بنگاه ها این است که کارگران خود را بیکار نکنند. ، 
افزود: بنگاه ها برای سه ماهه دی، بهمن و اسفند که براساس الزام دولت تعطیل شده اند هر 
کارگر معادل ۱۶ میلیون تومان و بنگاه هایی که به سبب آثار طبیعی شرایط بهداشتی بازار خود 
را از دست داده اند به ازای هر کارگر ۱۲ ملیون تومان دریافت می کنند. البته در کنار آن مصالح 
بنگاه داری هم دیده شده است. مثلا کسی که ۱۰ کارگر دارد می تواند ۱۶۰ میلیون تومان 

دریافت کند که جزییات آن هنگام مراجعه به بانک ها به اطلاع بنگاه ها خواهد رسید.
 بنا نیست در این تسهیلات رانتی توزیع شود

وی شفافیت را نکته بسیار مهمی عنوان و اضافه کرد: بنا نیست در این تسهیلات رانتی توزیع 
شود. همه به طور اطلاع رسانی شفاف در سایت مربوطه و سایت بانک مراجعه کنند و این کار 

ملی است. بنگاه ها،  کارکنان و بانک در مجموعه اقتصادی وارد میدان می شوند تا به مرحله رونق 
مجدد برسند. نهاوندیان درباره مرحله دوم گفت:  اگر از این مرحله به خوبی گذر کردیم و به 
مرحله ای رسیدیم که کسب و کارها راه بیفتد باید تقاضا ایجاد کنیم چون سه چهار ماه مشتری 
نداشته و مردم هم قدرت خرید نداشتند، برای همین در نظر گرفته شد به خانوارها قدرت 
خریدی یعنی به هر خانوار یک میلیون تومان پرداخت شود که این مبلغ ضرب در تعداد یارانه 
بگیران و در مجموع حدود ۲۲ هزار میلیارد تومان می شود. معاون اقتصادی رییس جمهوری 
افزود: در قسمت پرداخت مستقیم و بلاعوض تصمیماتی از قبل درباره کم درآمدترین گرفته 
شد و همچنین رقمی برای مواردی درنظر گرفته شد که به ناچار بیکار شدند برخی به دلیل 
شرایط خاص منطقه ای و برخی به دلیل این که آن بنگاه امکان ادامه آن کار را نداشته است. 
وی خاطرنشان کرد: لذا کمک ویژه ای برای پرداخت بیکار شدگان در اثر کرونا داریم که از ساز 
و کار صندوق بیمه بیکاری استفاده می شود اما این مجزای از روش و ساز و کار معمول صندوق 
بیمه بیکاری است. برای بیکارشدگان به سبب کرونا ۵ میلیارد تومان درنظر گرفته شده است.  
نهاوندیان ابراز امیدواری کرد با همین حالت همبستگی و همکاری مسیر را ادامه دهیم و افزود: 
اتاق های اقتصادی در سراسر کشور فعال شده و به امور درمانی هم کمک کردند که دولت گفت 
این کمک هزینه قابل قبول مالیاتی محاسبه خواهد شد. معاون اقتصادی رییس جمهور گفت: 
دلسوزی خود صاحبان بنگاه ها و کسب و کارها برای کارکنان بیشتر از دستگاه های دولتی است. 
اکنون باید حالت همه ما مانند زلزله و یک بلای طبیعی باشد که جوشش عاطفی مردم در سراسر 
کشور را شاهد بودیم. نهاوندیان گفت: در کنار  ملاحظات جنبه منفی کرونا، در برخی حوزه ها 
می توان تهدید را به فرصت تبدیل کرد. مثلا فروش مجازی تشویق شده و کسب و کارهای 

مجازی بیش از گذشته می تواند فعال شود و می توان برای افزایش تولیدات ملی استفاده کرد.

معاون اقتصادی رییس جمهوری تاکید کرد
شرط استفاده از تسهیلات برای بنگاه ها، بیکار نکردن کارگران 

عضای شورای عالی کار پس از اعمال رأی گیری با افزایش ۲۱ 
درصدی حداقل دستمزد کارگران در سال ۹۹ موافقت کرده و پایه 
حقوق کارگران را ۳۱۸ هزار تومان افزایش دادند.  نشست نهایی 
دستمزد بامداد پنجشنبه پس از ۸ ساعت چانه زنی و مذاکره فشرده 
به پایان رسید و اعضای شورای عالی کار به دلیل اختلاف نظر گروه 
کارگری و کارفرمایی درخصوص درصد افزایش حداقل مزد ناچار به 
رأی گیری شده و در نهایت حداقل دستمزد کارگران برای سال ۹۹ 
را ۲۱ درصد افزایش دادند. بر این اساس پایه حقوق کارگران از یک 
میلیون و ۵۱۷ هزار تومان در سال ۹۸ به یک میلیون و ۸۳۵ هزار 
و ۵۰۰ تومان در سال ۹۹ افزایش یافت. افزایش مبلغ بن خواربار 
مصوبه دیگر شورای عالی کار در این جلسه بود که از ۱۹۰ هزار تومان 
سال گذشته به ۴۰۰ هزار تومان رسید. حداقل مزد روزانه نیز از ۵۰ 

هزار و ۵۶۶ تومان سال ۹۸ به ۶۱ هزار و ۱۸۰ تومان در سال جاری 
افزایش یافت. شورای عالی کار درخصوص حق مسکن کارگران 
هیچ مصوبه ای نداشت و بر این اساس کمک هزینه مسکن کارگران 
همچون سال گذشته ۱۰۰ هزار تومان باقی ماند. در ادامه مذاکرات 
برای تعیین دستمزد سایر سطوح مزدی، اعضای شورای عالی کار 
درصد سایر سطوح مزدی را ۱۵ درصد معادل ۹۱ هزار تومان رقم 
ثابت در ماه تصویب کردند و پایه سنوات کارگران قرارداد موقت و دائم 
مشمول قانون کار با بیش از یک سال سابقه کار به ۱۷۵ هزار تومان 
رسید.  مجموع دریافتی کارگران حداقل بگیر و مجرد در سال ۹۹ با 
احتساب افزایش ۳۱۸ هزار تومانی حداقل مزد، حق مسکن ۱۰۰ 
هزار تومانی، بن خواربار ۴۰۰ هزار تومانی و سایر مزایای جانبی 
مزد، به دو میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و کارگران متاهل با احتساب 

موارد فوق و حق اولاد به حدود سه میلیون تومان نزدیک شد. گفتنی 
است، شورای عالی کار اسفند ماه سال گذشته با افزایش ۳۶.۵ 
درصدی مزد و اعمال مصوبه افزایش ۴۰۰ هزار تومانی مجلس، پایه 

حقوق کارگران را یک میلیون و ۵۱۷ هزار تومان تعیین کرده بود.
وزیر کار پس از جلسه تعیین دستمزد:

حداقل دستمزد، ۵۵ درصد هزینه معیشت یک خانوار 
کارگری را پوشش می دهد

 وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی  همچنین  پس از پایان نشست 
افزایش دستمزد امسال  شورای عالی کار و قطعی شدن میزان 
کارگران گفت: با افزایش۲۱ درصد حداقل دستمزد سال جاری 
پرداختی، حداقل دستمزد،  احتساب سایرآیتم های  با  کارگران، 
۵۵ درصد هزینه معیشت یک خانوار کارگری ۳.۳نفری را پوشش 

حداقل  کار  عالی  شورای  گفت:  شریعتمداری  محمد  می دهد. 
دستمزد کارگران در سال ۹۹ را با ۲۱ درصد افزایش نسبت به سال 
قبل، به غیر از سایر مزایای مستمر، یک میلیون و ۸۳۵ هزار و ۴۲۶ 
تومان تعیین کرد. برای سایر سطوح مزدی نیز این افزایش به میزان 
۱۵ درصد به اضافه ۹۱ هزار تومان تعیین شد. شریعتمداری یادآور 
شد: با این تصمیم شورای عالی کار سهم دریافتی کارگران با توجه 
به سایر آیتم های پرداختی به آنان نسبت به سال قبل و در مقایسه 
با حداقل سبد معیشت یک خانوار کارگری ۳.۳ نفری که در سال 
گذشته ۵۵.۲ درصد آن را پوشش می داد امسال این رقم به ۵۵.۶ 
درصد افزایش یافت. وی تصریح کرد: امسال این رقم نسبت به 
سال قبل روند مثبتی طی کرد که امیدواریم تصمیم مناسبی برای 

فعالیت های تولیدی کشور و هم مجموعه کارگران باشد.

با تصویب شورای عالی کار؛

حداقل دستمزد کارگران ۲۱ درصد افزایش یافت
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برگزاری بازی ها در کیش و بوشهر شایعه است 

نبی: نمی شود مسابقات لیگ را ناتمام بگذاریم
دبیرکل فدراسیون فوتبال با تأکید براینکه فیفا با ارسال نامه به کنفدراسیون ها خواستار 

ادامه مسابقات لیگ ها شده است، گفت: نمی شود مسابقات را نیمه تمام رها کنیم. 
مهدی محمدنبی  در گفت وگو با شبکه ورزش در خصوص احتمال ادامه مسابقات 
لیگ برتر اظهار داشت: در جریان هستید که با وجود شوکی که ویروس کرونا به سراسر 
جهان وارد کرد سازمان لیگ فوتبال ایران یک هفته مسابقات را ادامه داد اما از آنجا که 
ستاد ملی مبارزه با کرونا و فدراسیون پزشکی ورزشی جمع بندی کردند که مسابقات 

ادامه پیدا نکند دیدارهای لیگ متوقف شد.
وی افزود: مسابقات به جهت حفظ سلامت بازیکنان و همه عوامل برگزاری لیگ ها در 
دنیا به حالت تعلیق درآمد ولی باید در نظر داشته باشیم برنامه ریزی سازمان لیگ ایران 

هم به شکلی که به نهاد بالادستی خود نگاه می کند. 
نبی تأکید کرد: فیفا مکاتبه ایی را با کنفدراسیون های فوتبال انجام داده و خواسته 
مسابقات ادامه پیدا کند. اگرچه هنوز ابلاغیه ای به فدراسیون فوتبال نرسیده است اما 

قطعاً جمع بندی با کنفدراسیون های فوتبال خواهد بود.
دبیرکل فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد:  طبیعتاً  سازمان لیگ با باشگاه ها در ارتباط 
است و نظرات آنها را نیز جویا خواهد شد ولی از نظر من جمع بندی در سه بخش خواهد 
بود. طبیعتاً اگر از این فضا خارج شویم باید به باشگاه ها فرصت تمرین بدهیم تا در ۹ 
هفته آخر هفته لیگ را برگزار کنیم. ضمن آنکه مسابقات لیگ قهرمانان آسیا نیز یک 

معضلی شده است.
وی با اشاره به اینکه هنوز ابلاغیه ای به فدراسیون نرسیده است، گفت: در گزارشی که 
سهیل مهدی به من ارائه کرده مدعی شده تاکنون فیفا نامه ای به کنفدراسیون ارسال 
نکرده اما آنها در جریان این موضوع قرار گرفته اند. هر شروعی پایانی دارد و نمی شود 
مسابقات را ناتمام گذاشت اما این موضوع در گرو تصمیم ستاد مبارزه با کرونا و فدراسیون 

پزشکی ورزشی است.
دبیرکل فدراسیون فوتبال ادامه داد: طبیعتاً نظرات مختلف به سازمان لیگ و هیأت 

رئیسه اش ارائه می شود و ما امیدوار هستیم هرچه زودتر از این فضا خارج شویم. 
نبی در پاسخ به این سؤال که آیا صحت دارد مسابقات لیگ برتر در کیش یا جم بوشهر 
برگزار می شود، گفت: تا جایی که من در جریان هستم و سازمان لیگ به ما گزارش داده 
این موضوع شایعه است و اصلًا چنین مسائلی مطرح نیست. طبیعتاً مسابقات لیگ برتر 
رفت و برگشت است و نمی شود که به صورت متمرکز برگزار شود. هر تیمی شرایط خاص 
خودش را دارد و تماشاگران دوست دارند از تیم های محبوب شان در شهر خودشان 

میزبانی کنند و نباید آنها را از تماشای بازی ها در استادیوم های شهرشان محروم کرد.

علیرضا منصوریان :

 کدورتی با رحمتی و فردوسی پور ندارم 
 علیرضا منصوریان، بازیکن و سرمربی سابق تیم فوتبال استقلال تهران در جریان هفته 
جاری پدرش را از دست داد و روزپنجشنبه  در گفتگوی تلفنی با برنامه نوروز فوتبالی در 

این باره صحبت کرد.
منصوریان در ابتدا اظهار داشت: عرض سلام و خسته نباشید دارم خدمت همگی و 
بینندگان خوب شما. از تمام دوستان، همبازیان سابق در تمامی سال های مختلف از 
تمامی ورزشکاران در رشته های مختلف و مسئولین و تمام کسانی که خاندان منصوریان 
را در این مراسم سوگواری همراهی کردند و با پیام هایی که داشتند یا ما ابراز همدردی 
کردند. از کسانی که در بهشت زهرا حضور پیدا نکردند و به سلامت اجتماعی دیگران فکر 
کردند هم تشکر می کنم و اعیاد شعبانیه را هم به تمامی ملت عزیز ایران تبریک می گویم.
منصوریان در پاسخ به این سوال که ظاهراً سیدمهدی رحمتی برای عرض تسلیت به 
مناسبت درگذشت پدرش گل ارسال کرده است گفت: باید عرض کنم که از همه تشکر 
میکنم و ممنون هستم. امروز نیمه شعبان و ولادت امام زمان )عج( است و به تمامی 
اهالی فوتبال اعلام می کنم که بعد از اتفاقی که براین افتاد به این نتیجه رسیدم که دنیا 
اینقدر ارزش ندارد که خدایی ناکرده کدورتی از کسی به دل بگیریم و یا کدورتی را در دل 
کسی بگذاریم. به من اعلام می کنم که با سید مهدی رحمتی به صورت تلفنی صحبت 
کردیم و یک تاج گل هم به منزل پدرم ارسال کرد. از او تشکر می کنم و بعد از جدایی 
استقلال یکسری مسائل پیش آمده بود که با برخی از افراد دچار کدورت شده بودم. من 

با عادل فردوسی پور عزیز هم اگر کدورتی داشتم تمام شده و رفته.
منصوریان ادامه داد: عادل به من زنگ زد و در روزهای سخت خداوند به ما یاد می دهد 
که این احساس به ذهن آدم بیاید که فوتبال تنها بخشی از زندگی ماست و هیچ چیز 
اضافه بر سازمانی نیست ولی دوستی و آرامش و محبت تمام زندگی ماست. ازطریق این 
برنامه اعلام می کنم که از هیچ عزیزی کدورتی به دل ندارم. فوتبال تمام زندگی ما نیست 

و این ورزش فقط یک وسیله برای پیدا کردن دوست های بیشتر است.

کارگرجم:  آینده استقلال را روشن می بینم 

اختلاف بین مجیدی و سعادتمند شایعه است 
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید وزرات ورزش در پیش برد اهداف استقلال، 

باید به آبی پوشان پایتخت کمک کند. 
اکبر کارگرجم   درباره تغییرات جدید آبی پوشان پایتخت و انتخاب احمد سعادتمند 
به عنوان مدیرعامل جدید این باشگاه گفت: ایشان تازه تشریف آورده اند و باید ببینیم 
چه کاری انجام می دهند. کادر مدیریتی جدید با برنامه ای که ریختند، باید مشکلات 

استقلال و بدهی های موجود را برطرف کنند.
او ادامه داد: این مساله بستگی به مدیریت باشگاه دارد که چطور بدهی ها را مورد 
بررسی قرار دهد. به نظر من باید یک کارشناس مالی وجود داشته باشد تا بدهی های 

استقلال به طور کامل مورد ارزیابی قرار بگیرد تا مشکلی از این بابت پیش نیاید.
کارگرجم افزود: سعادتمند باید خودش سعی کند با اسپانسرهایی که دارد هزینه های 
موجود را تامین کند و مشکلات باشگاه را برطرف کند. وزارت ورزش هم باید به استقلال 

کمک کند اما باید حساب و کتاب روشن باشد که بدهی بالا نیاید.
او درباره اخبار مبنی اختلاف میان فرهاد مجیدی و کادر مدیریتی جدید باشگاه 
استقلال، خاطرنشان کرد: این ها حاشیه های تیم است و شایعه سازی است. فکر 
نمی کنم اختلافی وجود داشته باشد. مجیدی مربی جوان و خوبی است و بازیکن خوبی 

بوده است  و این مساله فکر نمی کنم در باشگاه وجود داشته باشد.
این پیشکسوت تیم فوتبال استقلال تاکید کرد: هر چیز باید در چارچوب خودش پیش 
برود و هر کس کار خودش را انجام دهد. اگر دخالتی بخواهد انجام گیرد همان آش و 
همان کاسه  است همه باید وظایف خودشان را انجام دهد تا همه چیز سرجای خودش 

قرار بگیرد.
اکبر کارگرجم در پایان گفت: استقلال تیم جوان و خوبی است و می تواند در آینده 
پیشرفت داشته باشد. تیم باید با جذب بازیکن خود را تقویت کند و در این صورت من 

آینده استقلال خیلی خوب و موفق می بینم.

 روزنامه قطری :

لیگ قهرمانان آسیا در ماه آگوست از 
سرگرفته می شود

روزنامه قطری تاکید کرد که ادامه لیگ قهرمانان آسیا در ماه آگوست برگزار خواهد شد. 
به گزارش ایسنا و به نقل از الوطن، مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا بعد از برگزاری 

دو بازی به خاطر ویروس کرونا تعطیل شد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا هنوز زمان دقیقی را برای ادامه مرحله گروهی اعلام نکرده 

است با این حال اصرار دارد که این بازی ها ادامه خواهد داشت.
  AFC  روزنامه الوطن قطر نوشت: لیگ قهرمانان آسیا قطعا ادامه پیدا خواهد کرد و
به هیچ وجه به دنبال لغو این رقابت ها نیست چرا که در این صورت متحمل زیان زیادی 
خواهد شد. آنچه که قطعی است این است که ادامه بازی های مرحله گروهی در ماه 

آگوست)اواسط مرداد( خواهد بود.
این روزنامه قطری درباره شیوه برگزاری ادامه لیگ قهرمانان آسیا نوشت: فعلا چیزی 
که کنفدراسیون فوتبال آسیا به آن رسیده است این است که بازی های به صورت تک 
بازی و در یک کشور برگزار شود. قطر، ازبکستان، عمان و کویت چهار کشوری هستند 
که کنفدراسیون فوتبال آسیا برای میزبانی در نظر گرفته است اما هنوز به جمع بندی 

لازم نرسیده است.

آتیلا حجازی: 

استقلال به ساختار جدید نیاز دارد
پیشکسوت استقلال گفت: مهم ترین هدف و خواسته مدیران باشگاه استقلال باید 
فراهم کردن ساختاری مناسب برای این تیم است تا به آینده باشگاهی که میلیون ها 

هوادار دارد کمک کند. 
و  روبرو است  زیادی  با مشکلات  استقلال  باشگاه  اظهار داشت:  »آتیلا حجازی« 

امیدوارم مدیریت جدید بتواند راهکاری برای غلبه بر این مشکلات پیدا کند.
کردن  فراهم  باید  استقلال  باشگاه  مدیران  خواسته  و  هدف  مهم ترین  افزود:  وی 
ساختاری مناسب برای این تیم باشد تا در آینده دیگر شاهد مشکلات اینچنینی نباشیم.
پیشکسوت استقلال با اشاره به لغو مسابقات فوتبال به خاطر شیوع ویروس کرونا، 
خاطرنشان کرد: ویروس کرونا تمام دنیا را تحت تاثیر قرار داده و همه کشورها درگیر آن 

هستند و امیدوارم هرچه سریعتر این موضوع تمام شود تا جهان به آرامش برسد.
حجازی تصریح کرد: مسابقات لیگ برتر تا پایان ویروس کرونا باید تعطیل باشد چرا که 

چیزی بیشتر از جان انسان ها اهمیت ندارد.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: مدیریت جدید استقلال باید بستر لازم را برای 
مربیان و بازیکنان این تیم فراهم کند تا آنها بدون فراغ بال به فکر افتخار آفرینی برای 

تیمشان  باشند.

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: به هیچ عنوان با تقدیم قهرمانی به هیچ تیمی موافق 
نیستم و مقابل این ایده بسیار غلط خواهم ایستاد. 

احمد سعادتمند با اشاره به اتفاقات رخ داده در روزهای اخیر و شایعه اهدای قهرمانی 
به پرسپولیس صحبت های زیر را انجام داد.

 وی در خصوص شایعه معرفی یک تیم دیگر به عنوان قهرمان گفت:به هیچ عنوان با 
تقدیم قهرمانی به هیچ تیمی موافق نیستم و مقابل این ایده بسیار غلط خواهم ایستاد.

بنا به درخواست هواداران واکنش نشان می دهم
مدیرعامل استقلال افزود: وضعیت لیگ امسال نامشخص است و شیوع بیماری 
کرونا نه تنها ادامه مسابقات را در وضعیت فعلی ناممکن کرده است بلکه امکان به پایان 
رساندن این مسابقات در ماه های آینده را نیز زیر سوال برده است. هر چند همه مدیران، 

سرپرستان، سرمربیان و بازیکنان تیم های حاضر در لیگ این حق را دارند که نظر خود 
پیرامون وضعیت لیگ نیمه کاره ای که داریم را بیان کنند اما کسی اجازه ندارد نظر خود 
را نظر قطعی و تنها راه درست بداند.  بنده بنا به درخواست هواداران عزیز استقلال در 

این مورد قطعا واکنش نشان خواهم داد.
 با پایان لیگ و قهرمانی یک تیم مخالفت می کنم

سعادتمند عنوان کرد:به عنوان مدیرعامل باشگاه استقلال تاکید می کنم مطلقا با 
اعلام پایان لیگ و قهرمانی تیم دیگر موافقت نخواهم کرد چرا که فاصله امتیازی و میزان 

بازی های مانده به نوعی است که قهرمانی هیچ تیمی مسجل نیست. 
نیازی به تصمیم عجولانه نیست

وی تصریح کرد:در مورد سرنوشت لیگ نظرات بسیار صریحی دارم. اول اینکه برای 

اعلام نظر نهایی تصمیمات و نقطه نظرات مشترک از سوی FIFA و AFC و سازمان 
بهداشت جهانی برای کل جهان متصور خواهد بود سپس مصوبات ستاد کرونا کشور 
نیز در این زمینه برای ادامه مسابقات و حتی تمرینات لازم الاجراست. در حال حاضر 
تمام لیگ های دنیا تعطیل شده اند و هیچ نیازی به تصمیم عجولانه نیست. شاید بتوان 
کرونا را مهار و مسابقات را دوباره برگزار کرد؛ اگرچه باور این موضوع سخت به نظر می 
رسد.نکته دیگری که باید به آن توجه داشت این است که در مورد تعیین سرنوشت لیگ 
با احترام به اهداف و تلاش تمامی باشگاه ها و هزینه های مرتبط و نگاه هواداران؛ تنها 

نمایندگان تیم های حاضر در مسابقات می توانند و باید تصمیم بگیرند. 
 هر ۱6 مدیرعامل باشگاه های لیگ برتری حق رای دارند

سعادتمند خاطر نشان کرد: بر این باورم که بهترین تصمیم آن است که ابتدا چند راه 
حل را به عنوان راه های احتمالی برطرف کردن این مشکل و معضل در نظر بگیریم و بعد 
در مجمعی که تنها ۱۶ مدیرعامل تیم های لیگ برتری در آن حق رای دارند، در مورد 

بهترین راه ممکن رای گیری شود. 
 فدراسیون برای لیگ رای گیری کند

وی ادامه داد:با در نظر گرفتن اینکه فدراسیون فوتبال فعلا رئیس ندارد و اینکه هر 
تصمیمی که خارج از رای گیری مدیران باشگاهی اتخاذ شود سبب ایجاد حرف و 

حدیث های فراوانی خواهد شد، توصیه می کنم از رای گیری استفاده شود.
مسئولان باشگاه ها در زمینه لیگ سکوت کنند

قهرمانی هیچ تیمی در لیگ ایران مسجل نشده و من از منافع باشگاه استقلال دفاع 
می کنم. پیش از این نیز فرصت بود تا در چنین موردی صحبت کنم اما بر این باورم که 
بهتر است مسئولان محترم باشگاه های حاضر در مسابقات تا زمانی که تکلیف برگزاری 
ادامه مسابقات، مشخص نشده چه به لحاظ بین المللی و چه ملی سکوت کنند و با 
صحبت های غیرضروری و بعضا غیرمسئولانه خود سبب ساز ایجاد آشفتگی در خاطر 
هواداران تیم های دیگر نشوند. به اعتقاد من بهتر است سازمان لیگ یا فدراسیون از 
باشگاه ها و همچنین صاحب نظران فوتبال بخواهند تا نظرات و پیشنهادهای خود در 
مورد بحران به وجود آمده و راه های برطرف کردن آن را آماده و تقدیم کنند تا بتوان به 

مدل های تصمیم گیری مشخصی رسید که قابلیت رای گیری را داشته باشند.
قهرمان لیگ باید در زمین مشخص شود

سعادتمند تاکید کرد:ضمن تبریک فرا رسیدن پنجاهمین سالگرد نخستین قهرمانی 
استقلال و اولین قهرمانی نماینده ای از کشورمان در مسابقات قاره ای به هواداران 
استقلال و خانواده بزرگ فوتبال ایران، بر این باورم که تصمیم گیری در مورد موضوعی 
به این اهمیت، باید دور از سیاست های تبلیغاتی و هوادارپسند اتخاذ شود و از مسئولان 
باشگاه های مختلف می خواهم که از گفتن سخنان غیر ضروری خودداری کنند و ضمن 
رعایت و الزام به تصمیمات ستاد کرونا براساس منطق و حق قانونی باشگاه ها اقدام 
نمایند. زیبایی فوتبال به بازی های هیجان انگیز آن و شور هواداران بوده و قهرمانی در 

آن نیز می بایست در زمین فوتبال مشخص شود.

مدیرعامل باشگاه استقلال:

مقابل ایده معرفی قهرمان لیگ می ایستم 

 سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان گفت: این روزها به 
خانوادگی  تنش های  خانگی،  قرنطینه  شدن  طولانی  دلیل 
افزایش یافته است و با شروع دوباره لیگ می توانیم به سلامت 

روانی جامعه بیشتر کمک کنیم. 
خانگی  قرنطینه  در  که  فعالیت هایی  درباره  جلالی  مجید 
انجام می دهد به ایرنا، افزود: کار زیادی نمی شود کرد. درحال 
حاضر گزارش های مربوط به تیم را هر روز دریافت کرده و از دور 
مدیریت می کنم. همچنین برای ادامه احتمالی کار سناریوهای 
مختلف را طراحی و برنامه ریزی لازم را انجام داده ایم تا برای هر 

برنامه ای آمادگی لازم را داشته باشیم.
وی افزود: هم اکنون نیز تصور می کنم با رعایت تمامی نکات 
بهداشتی می توانیم تمرینات را از اول اردیبهشت ماه دوباره آغاز 
کنیم و از بیستم همان ماه لیگ را پشت درهای بسته برگزارکرده 
با انجام فشرده رقابت ها آن را در پایان خردادماه به پایان  و 

برسانیم.
به گفته جلالی نیمه تمام گذاشتن لیگ تبعات زیادی خوهد 

داشت و برنامه های آینده را نیز مختل خواهد کرد.
تیم  چه  شود  اینگونه  اگر  مثال  عنوان  به  کرد:  اضافه  وی 
هایی را برای شرکت در فصل بعد لیگ قهرمانان آسیا باید به 
کنفدراسیون فوتبال آسیا معرفی کنیم؟ آیا تضمین می دهند 
مشکلی پیش نیاید و حق به حق دار برسد؟ همچنین تکلیف 
تیم های لیگ یک که شرایط خوبی برای صعود به لیگ برتر 

دارند، چه خواهد شد؟
سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان ادامه داد: بنابراین و 

برای جلوگیری از هرگونه قضاوت یا اتهام، اواخر فروردین ماه 
بحث غربالگری در تمامی تیم های حاضر در لیگ برتر را آغاز 
کنیم و هنگامی که از سلامتی همه ارکان فوتبال اطمینان 

حاصل کردیم لیگ را پشت درهای بسته برگزار کنیم.
وی ادامه داد:  همانطور که اشاره کردم در شرایط کرونایی آمار 

خشونت های خانگی این روزها افزایش یافته و این سلامت 
با  است  ممکن  البته  و  است  انداخته  خطر  به  را  اجتماعی 
ادامه قرنطینه خانگی سلامت جامعه را حفظ کنیم اما سووال 
اینجاست برای مشکلات روانی و تبعات آن چه برنامه ای داریم. 
در این ارتباط معتقدم وظیفه رسانه ها به ویژه سازمان صدا و 

سیما بیش از گذشته است و باید فعال تر از قبل باشد.
مسوولان این سازمان هنوز هم می توانند در کنار برنامه های 
سرگرم کننده از ورزش به ویژه فوتبال کمک بگیرند. این روزها 
بهتر است برنامه های جدی کمتر شده و با افزایش برنامه های 
تولیدی و سرگرم کننده شاد استفاده شود. علاوه بر این از برنامه 
های آرشیوی همانند بازی های خاطره انگیز فوتبال که می 

تواند به سلامت روانی جامعه کمک بیشتر استفاده شود.
و دشوار که کادر درمانی  ایام سخت  این  اعتقاد وی در  به 
کشور با تلاش بی وقفه خود قهرمانانه برای سلامت جسم و 
روح جامعه تلاش می کنند، اهالی فوتبال می توانند به عنوان 
سربازان کادر درمانی کشور به آنان کمک کنند. البته این حرف 
زمانی درست است که اهمال کاری در طرح غربال گیری اهالی 

فوتبال صورت نگیرد و مرتب این برنامه ادامه پیدا کند.
البته که من متخصص حوزه  وی درعین حال تاکید کرد:  
سلامت نیستم و این ها تنها نظر شخصی من است اما مطئمن 
هستم با نیمه کاره رها کردن لیگ بی اعتمادی و اعتراض به 
تصمیم مسوولان بیش از بیش خواهد شد. پس از قبل از هر 
تصمیمی بهتر است درباره آن ایده پردازی کرد و بعد از آن با 

رعایت تمامی جوانب دست به اقدام زد.
جلالی در پاسخ به این سووال که اگر لیگ همین جا تمام 
شود، این موضوع به سود یا ضرر تیم گل گهر است، عنوان کرد:  
ما جزو تیم های سقوط کننده نیستیم و از آنجا که لیگ برتر ایران 
به لحاظ مالی سود آنچنانی ندارد، این موضوع به سود یا ضرر 

تیم ما تمام نمی شود.

مجید جلالی: 

شروع دوباره فوتبال به سلامت روانی جامعه کمک می کند 

تعطیلی فوتبال به دلیل شیوع بیماری کرونا باعث شده که همه 
ایرانی هم روزهای  تیم های دنیا در قرنطینه باشند و ورزشکاران 

قرنطینه را با سرگرمی های جالبی پشت سر می گذارند.
همه  در  فوتبال  های  رقابت  تعطیلی  و  کرونا  بیماری  شیوع 
کشورهای مطرح دنیا باعث شد روزهای قرنطینه برای بازیکنان 
تیم های مختلف متفاوت پشت سر گذاشته شود. فوتبالیست های 
مطرح دنیا و حتی بازیکنان تیم های لیگ برتر خودمان روزهای 
عجیبی را پشت سر می گذارند. روزهایی که به قول خودشان پیش 
از این تجربه نکرده بوند. ستاره های تیم ملی و لیگ برتر ایران این 
روزها در وضعیت قرنطینه سرگرمی های جالبی دارند که خیلی 

های آنها الگوگرفته از چالش های خارجی است.
با دستمال کاغذی و دعوت از مردم به  برای مثال روپایی زدن 
چالش ماندن در خانه یکی از اولین کارهایی بود که بین فوتبالیست 
های ایرانی دیده شد. از شجاع خلیل زاده پرسپولیسی ها تا ستاره 

با  زدن  روپایی  چالش  به  همه  استقلال،  یعنی  حریف  تیم  های 
دستمال کاغذی پیوستند و از این طریق مردم را به ماندن در خانه 

دعوت کردند.
از دیگر چالش هایی که بین ورزشکاران ایرانی رواج پیدا کرد، 
چالش کتاب خوانی بود. در این روزها یکی از اصلی ترین کارهای 
مردم برای گذراندن اوقات قرنطینه می تواند خواندن کتاب باشد 
و ورزشکاران ایرانی با دعوت از همدیگر این چالش را نیز مرسوم 
کردند. مهدی طارمی ستاره ایرانی تیم ریوآوه پرتغال یکی از کسانی 
بود که در صفحه اینستاگرام خودش از بازیکنان زیادی برای انجام 

این چالش دعوت کرد.
برگزاری تمرینات تیمی به صورت آنلاین نیز دیگر کاری بود که 
بازیکنان لیگ برتری در این مدت انجام دادند. کاری که هومن 
افاضلی چند شب پیش در برنامه فوتبال برتر درباره اش گفت که 
در همه دنیا ابتدا از سوی او برای تیم پارس جم مرسوم شده و 

سپس چند باشگاه دیگر ایرانی و خارجی به این چالش پیوستند 
و تمرینات بازیکنان شان را از طریق فضای مجازی دنبال کردند. 
سایپا و نساجی هم دیگر تیم هایی بودند که مثل پارس جم به این 

چالش پیوستند.
در این بین ستاره های ایرانی سرگرمی های عجیب تری هم 
داشتند. شاید در این روزهای قرنطینه بیشتر از هر ورزشکار دیگری 
خیلی ها با چهره شوخ و آن روی متفاوت کاپیتان تیم ملی بسکتبال 
آشنا شدند. صمد نیکخواه بهرامی طی این روزهای قرنطینه تصاویر 
جالبی از خودش و فرزندش در صفحه اینستاگرامش منتشر کرد و 
حسابی باعث سرگرمی هوادارانش شده بود. در این میان سرگرمی 
دوران قرنطینه باعث شد خیلی ها دست به کارهایی بزنند که الان 
خودشان هم پشیمان هستند! مثلا علیرضا جهانبخش ستاره 
ایرانی باشگاه برایتون که بعد از مدت ها ریش خود را تراشید و در 
صفحه اینستاگرامش اصلا با واکنش مثبتی از سوی هوادارانش 

روبرو نشد.
علیرضا بیرانوند و دیگر ستاره های تیم ملی هم عضوی از چالش 
به  را  یکبار هوادارانش  که  بیرانوند  بودند.  روزها  این  های جالب 
آن جایزه هم گذاشت. درباره  برای  و  چالش جالبی دعوت کرد 
سایر بازیکنان تیم ملی هم باید گفت که سرگرمی اصلی آنها در این 
روزهای قرنطینه شوخی با بیرانوند بود! برگزاری لایوهای شبانه در 
اینستاگرام یکی از اصلی ترین سرگرمی های این روزهای ستاره 
های تیم ملی است. ستاره هایی که معمولا در لایو خودشان شوخی 

های جالبی با دروازه بان تیم ملی انجام می دهند.
این روزهای قرنطینه برای لژیونرهای ایرانی هم با تفاوت زیادی 
سپری نمی شود. لژیونرهایی مثل میلاد و مهرداد محمدی و علی 
قلی زاده که اخیرا از انجام بازی های کامپیوتری و تمرینات خانگی 
گفتند. کارهایی ستاره های فوتبال این روزها به آنها پناه بردند تا از 

شر کلافگی مربوط به قرنطینه خانگی رها شوند.

از دست انداختن بیرانوند تا تغییر چهره جهانبخش؛

سرگرمی فوتبالیست های ایرانی در قرنطینه چیست؟

یک مدیر برنامه ایتالیایی از سردار آزمون به عنوان خریدی قابل 
اعتماد برای باشگاه ناپولی ایتالیا یاد کرد و گفت: آزمون راهی 
طولانی در پیش دارد.  باوجود تعطیلی فوتبال در سراسر دنیا رسانه 
های کشور ایتالیا از مذاکرات باشگاه ناپولی با سردار آزمون مهاجم 
ایرانی تیم زنیت سنت پترزبورگ خبر داده اند. هرچند آزمون از 
این پیشنهاد ایتالیایی اظهار بی اطلاعی کرده اما شواهد گویای 
این است که مذاکره مهاجم ایران با باشگاه ایتالیایی در مراحل 
پیشرفته ای قرار دارد. در تازه ترین اظهارنظر درباره آزمون، »جولیو 
دینی« مدیربرنامه و وکیل ورزشی ایتالیا خرید این مهاجم ایرانی را 
به باشگاه ناپولی توصیه کرده است. دینی در این خصوص به رادیو 
»ناپولی« گفت: من تیم زنیت و سردار آزمون را خوب می شناسم. آزمون به محض حضور در تیم سنت پترزبورگ تاثیر زیادی در این تیم 
داشت و گل هایی به ثمر رساند که به او اجازه می داد قهرمان شود. وی افزود: به صورت کلی آزمون در خط حمله نزدیک به یک مهاجم 
دیگر بازی می کند و مهاجم دوم به حساب نمی آید. می توانم این بازیکن را با نیکولا کالینیچ )مهاجم تیم ملی کرواسی که در تیم آ.اس رم 
ایتالیا بازی می کند( مقایسه کنم. آزمون را می توانید همواره در یک منطقه کوچک - درمحوطه جریمه حریف- پیدا کنید. این مدیر برنامه 
ایتالیایی ادامه داد: آزمون بازیکن سرعتی است؛ تکنیک دارد و از قدرت سرزنی خود به خوبی استفاده می کند. این بازیکن هنوز راهی 

طولانی در پیش دارد. لیگ روسیه برای ما قابل اعتماد است.

مهاجم تیم فوتبال ایران و ریو آوه پرتغال درباره انتخابش 
به عنوان بهترین لژیونر کشور در یک برنامه تلویزیونی سخن 

گفت. 
به گزارش ایسنا به نقل از سایت ریو آوه، مهدی طارمی در 
تابستان به عضویت تیم ریو آوه پرتغال درآمد و موفق شد در این 

تیم عملکرد خوبی از خود ارائه دهد.
این مهاجم در ۲۷ بازی در این فصل برای تیم ریو آوه پرتغال 

موفق شد ۱۱ گل به ثمر برساند.
طارمی که در یک برنامه تلویزیونی به عنوان بهترین لژیونر 
ایرانی انتخاب شده است گفت: افتخار می کنم که به این مهم 

توانستم دست یابم. من خیلی تلاش کردم تا بتوانم به این جایی برسم که الان به آن تعلق دارم و اینجور اتفاقات کوچک هستند که 
به ما در این مسیر انگیزه می دهند. مهدی طارمی بعد از حضور در پرسپولیس راهی الغرافه قطر شد و از این تیم تصمیم به حضور در 

فوتبال اروپا و تیم ریو آوه پرتغال را گرفت.
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران در بخش دیگری از سخنانش گفت: نمی توانم هم بازی های خودم را فراموش کنم و از تمام مربیان و 
بازیکنان ریو آوه پرتغال که به من کمک کردند تا خیلی زود به شیوه خاص فوتبالی در این کشور عادت کنم تشکر می کنم. آمدن به 

فوتبال اروپا خیلی به سود من بود و از این بابت خوشحالم.

مدیربرنامه ایتالیایی:

آزمون خرید قابل اعتمادی برای ناپولی است
مهدی طارمی:

 برای رسیدن به این جایگاه خیلی تلاش کردم

 کارشناس والیبال درباره فسخ قرارداد کولاکوویچ گفت: امیدوارم بدون دادن خسارت 
این قرارداد را فسخ کنیم.

جبار قوچان نژاد فسخ قرارداد با کولاکوویچ گفت: فسخ قرارداد با ایگورکولاکوویچ به 
نفع والیبال ایران است. امیدوارم بتوانیم بدون دادن خسارت این قرارداد را فسخ کنیم. 
کولاکوویچ نیز به اندازه کافی از والیبال ایران اعتبار گرفته است. امیدوارم که برای فسخ 
قرارداد محبت کند. کارشناس والیبال در پاسخ به این سوال که گزینه های داخلی و 
خارجی برای نیمکت تیم ملی مطرح است، نظر شما چیست؟ گفت: مربیان مطرح 
خارجی می توانند به والیبال ایران کمک کنند. ما در داخل نیز مربیان خوب و ارزنده ای 

داریم اما چون این مربیان همدوره و هم نسل برخی از بازیکنان تیم ملی هستند ممکن 
است به مشکل برخورد کنند. یک قاعده ای وجود دارد، بازیکنان با ظرفیت و توانمندی 
داریم و شرایط ایجاب می کند که از مربی خارجی فوق العاده توانمند برای المپیک استفاده 
کنیم. وی در ادامه تاکید کرد: توان مربی ایرانی به تنهایی کافی نیست. ممکن است ما به 
شرایطی بربخوریم که دیگر برای تصمیم گیری دیر باشد. باید از یک مربی خارجی خوب 
و خیلی فراتر از کولاکوویچ برای تیم ملی استفاده کنیم. یک تعداد مربی وجود دارند که در 
سطح ولاسکو و حتی توانمندتر از او هستند. والیبال ایران مربی ای را می خواهد که علاوه 
بر تسلط بر علم روز دنیا از مدیریت و روانشناسی خوبی نیز بهره مند باشد. ولاسکو از جمله 

مربیانی بود که علاوه بر توان فنی خوب، یک روانشناس ایده آل بود، او معجزه گر نبود. 
قوچان نژاد اظهار کرد: مربی ای موفق خواهد بود که علاوه بر دانش روز دنیا، مدیریت 
و روانشناسی قوی ای نیز داشته باشد. وی در پایان در پاسخ به این سوال که با گذشت 
۵ ماه از حضور داورزنی در فدراسیون والیبال هنوز تکلیف هیئت رئیسه و برخی از ارکان 
فدراسیون مشخص نیست. نظر شما چیست؟ گفت: همانطور که می دانید چند ماهی 
است که کشور درگیر ویروس کرونا است و در این شرایط تصمیم گیری و مذاکره سخت 
می باشد. باید زمان بدهیم داورزنی به کار اشراف دارد. اما فعلًا شرایط کشور با توجه به 

وجود شیوع کرونا کمی سخت شده است. زمان همه چیز را درست خواهد کرد. 

 قوچان نژاد کارشناس والیبال:

فسخ قرارداد با کولاکوویچ به نفع والیبال ایران بود
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رهبر معظم انقلاب اسلامی گفت :ملت ایران در آزمون کرونا خوش درخشید و رفتار 
و نظم عمومی آن در به کار بستن توصیه ها خوب است البته زندگی برای برخی اقشار 
ضعیف با سختی در حال گذران است که مسئولان باید برنامه های کمک به آنها را هرچه 

سریع تر و بهتر اجرا کنند.
به گزارش روز پنج شنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله 
العظمی خامنه ای، رهبر انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت نیمه شعبان 
فرمودند: عید سعید نیمه  شعبان بر همه  شما برادران و خواهران عزیز، بر همه  ملّت ایران، 

بر همه  مسلمانان جهان و همه  آزادی خواهانِ سطحِ دنیا مبارک باد. 
آیت الله خامنه ای افزودند: بنده متأسّفانه توفیق دیدار نزدیک شما را ندارم و ناچار از 

دور با شما حرف می زنم، لکن این هم تجربه ای است.
ایشان فرمودند: امروز چند جمله درباره  حضرت بقیّة اللّه )ارواحنا فداه( عرض می 
کنیم؛ چند جمله هم درباره  این مسئله  جاری کشور با ملّت عزیزمان صحبت می کنیم. 

اوّل سلامی عرض بکنیم خدمت حضرت بقیة اللّه )ارواحنا فداه(.
ةَ اللّهِ فی ارضه، السلام علیک یا  میثاق  لامُ عَلَیکَ یا  بَقیَّ رهبری انقلاب ادامه دادند: اَلسَّ
اللّه الّذی اخذه و وکّده، السّلام علیک یا  وعد اللّه الّذی ضمنه السّلام علیک ایها العلم 
المنصوب و العلم المسبوب و الغوث و الرّحمة الواسعة بعدغیر مکذوب؛ سلام بر تو ای 
ذخیره  الهی در زمین، بقیّةاللّه؛ سلام بر تو ای عهد و میثاق استوار خداوندی؛ سلام بر تو 
ای وعده  تضمین شده  پروردگار، ای پرچم برافراشته، ای دانشِ از آسمان فروبریده. دنباله  
این زیارت شریف آل یاسین، عاشقانه است: »السّلام علیک حین تقوم السّلام علیک 

حین تقعد السّلام علیک حین تقرأ و تبیّن« تا آخر. 
بشریت هیچ زمانی به اندازه امروز نیازمند منجی نبوده است

آیت الله خامنه ای فرمودند: شاید در تاریخ بشر کمتر دوره ای اتّفاق افتاده باشد که 
آحاد بشری در همه جای عالم جامعه  بشری به قدر امروز احساس نیاز به یک منجی 
داشته باشند؛ چه نخبگان که آگاهانه این نیاز را احساس می کنند، چه بسیاری از مردم 
که احساس نیاز می کنند ولی در ناخودآگاهِ خودشان؛ احساس نیاز به یک منجی، 
احساس نیاز به مهدی، احساس نیاز به یک دست قدرت الهی، احساس نیاز به یک 

امامت معصوم، احساس نیاز به عصمت، به هدایت الهی.
رهبری افزودند: کمتر دوره ای در تاریخ این همه احساس نیاز به این حقیقت والا انسان 
سراغ دارد. امروز بعد از آنی که بشریّت مکاتب گوناگون و نحله های فکری گوناگون و 
مسلک های گوناگون را تجربه کرده از کمونیسم تا دموکراسی غربی تا لیبرال  دموکراسیِ 
رایج در دنیا با این همه ادّعایی که اینها دارند، بشر بعد از اینکه اینها را تجربه کرده 

احساس آسایش نمی کند.
رهبر معظم انقلاب بیان کردند: بشر با این همه پیشرفت های علمیِ حیرت آور که 
بکلّی وضع زندگی را در جهان تغییر داده، احساس خوشبختی نمی کند. بشریّت دچار 
فقر است، دچار بیماری است، دچار فحشا و گناه است، دچار بی عدالتی است، دچار 
نابرابری است، دچار شکاف طبقاتی بسیار وسیع است. بشر دچار سوءاستفاده  قدرت ها 
است از علم؛ قدرت ها از علم سوءاستفاده می کنند؛ از کشفیّات طبیعت سوءاستفاده 
می کنند؛ از توانایی های استخراج  شده  از طبیعت سوءاستفاده می کنند؛ بشر با اینها 
مواجه است. اینها موجب شده است که انسان ها احساس خستگی کنند در همه جای 

دنیا؛ احساس نیاز به یک دست نجات بخش کنند.
رهبری با بیان اینکه مردم، میلیاردها انسان در دنیا گرفتارند، افزودند: بعضی ممکن 
است آسایش داشته باشند، لکن همان ها هم آرامش ندارند؛ بشر دچار نگرانی است، 
بشر  به  است  نتوانسته  گوناگون  تحوّلات  و  ها  پیشرفت  این  و  است  اضطراب  دچار 
خوشبختی ببخشد. البتّه خرد انسانی نعمت بزرگی است، تجربه نعمت بزرگی است، 
]اینها[ نعمت های خدا است و می تواند بسیاری از مشکلات حیات را حل کند؛ لکن 

برخی از گره ها هست که با اینها باز نمی شود.
جامعه مهدوی جامعه قسط،معنویت، علم و عزت است

آیت الله خامنه ای بیان کردند: فرض کنید همین مسئله  عدالت؛ عدالت به وسیله  علمِ 
پیشرفته  امروز و فنّاوریِ پیشرفته  امروز قابل حل شدن نیست، گرهش بازشدنی نیست. 
امروز بی عدالتی در دنیا از علم تغذیه می کند؛ یعنی علم پیشرفته در خدمت بی عدالتی 
است، در خدمت جنگ افروزی است، در خدمت تصرّف سرزمین های دیگران است، در 

خدمت سلطه  بر ملّت ها است.
ایشان ادامه دادند: این گره ها را دیگر پس علم نمی تواند حل بکند؛ اینها احتیاج 
دارد به یک قدرت معنوی، قدرت الهی، دست پُرقدرت امام معصوم، او بتواند این 
چیزها را انجام بدهد؛ لذا مأموریّت بزرگ حضرت بقیّة اللّه )ارواحنا فداه( عبارت است 
از »یملأ اللّه به الارض قسطا و عدلا«؛ مأموریّت بزرگ آن بزرگوار قسط و عدل است. در 
بسیاری از روایات، در دعاها، در زیارت ها به این معنا اشاره شده است: معنای ایجاد 
قسط و عدل؛ این، آن چیزی است که جز از دست قدرت الهی که از آستین حضرت 
بقیّةاللّه بیرون می آید، امکان پذیر نیست. و این عدلی هم که انتظار هست حضرت به 

وجود بیاورند.
رهبری افزودند: عدل در یک بخشِ خاص نیست؛ عدل در همه  شئون زندگی است. 
عدالت در قدرت، عدالت در ثروت، عدالت در سلامت، عدالت در کرامت انسانی، در 
منزلت اجتماعی، در همه  ابعاد زندگی، عدالت در معنویّت و امکان رشد؛ اینها چیزهایی 
است که انتظار هست که به وسیله  حضرت بقیّة اللّه )ارواحنا فداه( در عالم وجود، در دنیا 

به وجود بیاید و ان شاءاللّه به لطف الهی خواهد شد.
آیت الله خامنه ای فرمودند: آحاد بشر، چه آنهایی که نخبه هستند و حوادث را می 
توانند تشخیص بدهند، چه توده  مردم که بعضی ها ممکن  است گرفتار زندگی اند، 
غافلند در سطح دنیا، در کشورهای مختلف، همه این احساس نیاز را دارند؛ منتها بعضی 

آگاهانه، بعضی غیرآگاهانه؛ و البتّه در همه  ادیان هم این وعده داده شده است. 
ایشان گفتند: در همه  ادیان وعده  یک فرج و یک حرکت عظیم الهی در انتهای تاریخ، 
که البتّه این هم پایان تاریخ نیست؛ از زمان حضرت ولیّ عصر، دنیای واقعی و زندگی 
واقعی بشر از آن وقت شروع می شود؛ لکن در انتهای این وضع زندگی ای که امروز ما 

داریم، همه وعده  آن چنان عاقبتی را داده اند. خب، پس این نیاز هست.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در ادامه بیانات خود فرمودند: برای اینکه این نیاز جهت 
پیدا کند و مفیدِ فایده ای باشد، در اسلام خواسته شده است از ما که انتظار داشته باشیم. 
»انتظار« فراتر از نیازمندی است، فراتر از احساس نیاز است. گفته اند منتظر باشید؛ 

انتظار یعنی امید؛ انتظار یعنی اعتقاد به اینکه یک آینده  قطعی ای وجود دارد.
ایشان افزودند: صِرف نیاز نیست، انتظار سازنده است، لذا در روایات ما، معارف ما، 
انتظار فرج جایگاه بسیار مهمّی دارد که من حالا  یک توضیحی در مورد انتظار فرج بعداً 
 ـعلیّ بن  عرض می کنم. در توقیع شریف حضرت ولیّ عصر )ارواحنا فداه( به ابن بابویه ـ
 ـاز قول پیغمبر )صلّی اللّه علیه و آله و سلّم( نقل شده که فرمود: اَفضَلُ اَعمالِ  بابویه ـ
اُمّتی انِتِظارُ الفَرَج؛ یعنی برترینِ اعمال امّت من این است که منتظر فرج باشند؛ این 
امید. در یک روایتی از موسی بن جعفر )علیه السّلام(: اَفضَلُ العِبادَةِ بَعدَ المَعرِفَةِ اِنتِظارُ 

الفَرَج.
آیت الله خامنه ای در ادامه با بیان اینکه معرفت یعنی توحید و معرفت حقایق الهی، 
بعد از او انتظار فرج است، فرمودند: از امیرالمؤمنین )علیه السّلام(: اِنتَظِرُوا الفَرَجَ وَ لا 
سوا مِن رَوحِ اللّه؛ انتظار فرج داشته باشید، از روح و رحمت و گشایش الهی مأیوس 

َ
تَیأ

نشوید. پس در انتظار فرج امید هست، تحرّک هست، اقدام وجود دارد، که البتّه حالا در 
مورد انتظار فرج گفته شده است و مسلّم است که انتظار فرج یعنی انتظار فرج حضرت 

ولیّ عصر؛ این یک مصداق از انتظار فرج است.
تی اِنتِظارُ  رهبر معظم انقلاب بیان کردند: اینکه پیغمبر می فرماید »اَفضَلُ اَعمالِ اُمَّ
الفَرَج«، ناظر به همه  مشکلاتی است که برای زندگی انسان پیش می آید؛ مشکلات 
گوناگونی در زندگی پیش می آید، انسان در مواجهه  با این مشکلات نبایستی مأیوس 

بشود؛ باید انتظار فرج داشته باشد؛ باید بداند که فرج خواهد آمد. 
ایشان افزودند: خود انتظار فرج، یک نوع فرج است که این روایتی است از حضرت 

موسی بن جعفر: لَست تَعلَمُ اَنَّ اِنتِظارَ الفَرَجِ مِنَ الفَرَج؛ خود انتظار فرج انتظار گشایش، 
خودش یک گشایشی است برای انسان؛ انسان را از آن حالت یأس، از حال درماندگی 
که به کارهای عجیب و غریبی انسان را وادار می کند، نجات می دهد. خب این معنایش 

این است.
آیت الله خامنه ای تصریح کردند: اینکه پیغمبر این  جور فرمود و ائمّه، یعنی امّت  
محمّدی )صلّی اللّه علیه و آله و سلّم( در هیچ حادثه ای از حوادث زندگی دچار یأس و 
ناامیدی نمی شوند و همیشه در همه حال انتظار فرج دارند. خب انتظار به معنای فقط 

نشستن و دست روی دست گذاشتن و چشم به در دوختن هم نیست.
رهبری افزودند: انتظار به معنای آماده شدن است، به معنای اقدام کردن است؛ به 
معنای این است که انسان احساس کند عاقبتی وجود دارد که می شود به او دست یافت، 
برای رسیدن به آن عاقبت بایستی تلاش کند. ما که انتظار فرج داریم، انتظار ظهور 
حضرت بقیّةاللّه )ارواحنا فداه( را داریم، باید در این راه تلاش کنیم؛ باید تلاش کنیم در 

راه ایجاد جامعه  مهدوی؛ جامعه  مهدوی.
ایشان فرمودند: خود را به هر اندازه ای که در وسع و قدرت ما است بتوانیم به جامعه  
مهدوی نزدیک کنیم که جامعه  مهدوی جامعه  قسط است، جامعه  معنویّت است، جامعه  

معرفت است، جامعه  برادری و اخوّت است، جامعه  علم است، جامعه  عزّت است.
رهبر معظم انقلاب بیان کردند: یک نکته در باب انتظار فرج این است که انتظار فرج 
غیر از بی صبری و مدّت معیّن کردن است که انسان یک زمانی را در نظر بگیرد که در 
فلان تاریخ مثلًا بایستی این حادثه تمام بشود یا این شدّت به پایان برسد یا حضرت ظهور 
کنند که بی صبری کند انسان، پا به زمین بکوبد، بی صبری کند؛ این انتظار فرج، این 

نیست.
آیت الله خامنه ای فرمودند: انتظار فرج یعنی آماده سازی خود. بی صبری کردن، عجله 
کردن، جزو چیزهایی است که ممنوع است. در یک روایتی دارد که »اِنَّ اللّهَ لا یَعجَلُ 
لِعَجَلَةِ العِباد«؛ اگر شما عجله می کنی، شتاب زدگی به خرج می دهی، معنایش این 
نیست که حالا خدا هم تابع عجله  شما تصمیم بگیرد و عجله کند؛ نه، هر چیزی قراری 

دارد، وقت معیّنی دارد، حکمتی دارد، بر اساس آن حکمت انجام می گیرد.
ایشان افزودند: یک نکته  دیگر هم عرض کردیم که ]از[ انتظار فرج، هم مراد فرج نهایی 
است که ظهور حضرت است، هم فرج بعدالشّدّة است؛ یعنی فرج بعد از حوادث دشوار 
و حوادث همه گیر، مثل همین حوادثی که امروز در دنیا وجود دارد که خیلی ها را مأیوس 
می کند، خیلی ها را وادار به خودکشی می کند، لکن وقتی که انتظار فرج وجود دارد، نه، 

انسان می داند که این حادثه بلاشک تمام خواهد شد.
رهبری در ادامه بیان کردند: یک نکته  دیگر هم اینجا وجود دارد و اینکه این آرامشِ 
روانیِ ناشی از انتظار فرج، این اطمینان نفسی که انسان دارد، که تلاطم ندارد نفس 
انسان و دل انسان، این را می شود افزایش داد به وسیله  دعا، به وسیله  استغاثه، به وسیله  

مناجات با پروردگار. اَلا بِذِکرِ اللّهِ تَطمَئِنُّ القُلوب. این دعاهایی که وارد شده است، 
آیت الله خامنه ای با بیان اینکه حالا ما الان در ماه شریف شعبان هستیم، بعد هم در 
ماه رمضان، ادامه دادند: دعاهای فراوان، مناجات های گوناگون، و تکلّم با خدای متعال 
بدون واسطه، این خیلی ]ارزش دارد[. یا با راز و نیاز کردن با ائمّه  هدی )علیهم السّلام( 
که نزدیک ترین آحاد عالم وجود به پروردگار متعال هستند، اینها به انسان آرامش و امکان 

اطمینان و آرامش می دهد.
ایشان افزودند: یاد خدای متعال گشایش به انسان می دهد، بهجت می دهد به انسان 
و رحمت الهی را هم جلب می کند که دیشب قطعاً میلیون ها دستِ به دعا برداشته شده 
آثار و برکاتی خواهد داشت. دیشب میلیون ها نفر موفّق شدند که دلهایشان را با خدا آشنا 
کنند، متّصل کنند و دست به دعا بردارند و با خدا حرف بزنند؛ بلاشک این آثارِ خوبِ 
خودش را، هم در خود آنها و هم در کلّ جامعه نشان خواهد داد و برکات زیادی خواهد 
بود؛ این چند جمله ای که درباره  مسئله  ظهور و فرج و قیام حضرت بقیّة اللّه خواستیم 
عرض کنیم. حرف در این زمینه ها البتّه خیلی زیاد است و همین مقدار را من بسنده 

می کنیم.
شیوع ویروس کرونا یک آزمون الهی است

 رهبر معظم انقلاب با اشاره به حادثه جاری در کشور بیان کردند: در مورد این حادثه  
رایج کشور که حادثه  ]ویروس[ کرونا است؛ خب این یک ابتلای عمومی است، یک آزمون 
است؛ آزمون برای دنیا است؛ هم برای دولت ها، هم برای ملّت ها؛ دولت ها هم در این 
حادثه امتحان می شوند، ملّت ها هم در این حادثه امتحان می شوند. آزمون عجیبی 

است. 
آیت الله خامنه ای گفتند: البته در مورد آمارها و اقدام های بسیار خوبی که انجام 
گرفته است و توصیه هایی که مسئولین می کنند، حرف زیاد زده شده است و به قدر 
کافی مطالبی را گفته اند؛ صدا و سیما هم انصافاً در این زمینه بسیار خوب عمل کرده 
و خوب کار کرده است در این مورد؛ من در این زمینه ها عرضی ندارم، لکن چند نکته را 

می خواهم عرض بکنم.
ایشان در ادامه افزودند: یک نکته این است که ملّت ایران در این آزمون درخشید، 
خوش درخشید؛ ملّت ایران در آزمون کرونا، در این بیماری عمومی، این وبای مدرن 
در واقع باید گفت، ملّت ایران خوب درخشیدند. اوّلًا اوج این افتخار ملّی متعلّق است به 

مجموعه  درمانی کشور که من بارها گفته ام.
اوج افتخار ملی متعلق به مجموعه درمانی کشور است 

رهبر معظم انقلاب ادامه دادند: باز هم تکرار باید بکنم، عظمت کار اینها و ارزش 
فداکاری  اینها را؛ چه پزشکان، چه پرستاران، چه متخصّصین علوم آزمایشگاهی، چه 
بهداشت، چه بخش های خدمات، چه بخش های  ورزاتخانه های  به   رادیولوژی، چه 
تحقیقات، چه مدیریّت ها در خود وزارتخانه و حول وحوش وزارت بهداشت، مدیریّت هایی 

که در این زمینه فعّالند؛ این اوج افتخار متعلّق به اینها است.
ایشان افزودند: اینها جان خودشان را و سلامت خودشان را در خدمت مردم قرار 
داده اند؛ این خیلی با اهمّیّت و با عظمت است. رنج دوری از خانواده را تحمّل کردند؛ 

حتّی در نوروز و تعطیلات نوروزی هم خیلی از اینها به خانواده هایشان سر نزدند؛ دچار 
بی خوابی، دچار فشارهای عصبی ناشی از برخورد با بیمار بدحال؛ اینها همه را به جان 
خریدند و یک خاطره  خوشی از دستگاه و مجموعه های درمانی کشور در ذهن این ملّت 

خواهد ماند.
آیت الله خامنه ای گفتند: این یک خاطره  خوشی است که در این دوره، جامعه  
پزشکی و پرستاری و جامعه  درمانی کشور از خودش یادگار خوبی و خاطره  خوبی را به جا 
گذاشت. در کنار اینها، داوطلبان؛ ]یعنی[ آن کسانی که جزو مجموعه های درمانی هم 
نبودند، امّا داوطلبانه آمدند وارد این میدان شدند. طلّاب جهادی، دانشجویان جهادی، 
هزاران بسیجی پُرتلاش، هزاران بسیجی در بخش های مختلف کشور و آحاد مردم، 
خدمات باارزشی که واقعاً از توصیف بالاتر است، اینها ارائه کردند که انسان را حقیقتاً 

خرسند می کند از سویی و ممنون و متشکّر می کند از سوی دیگری. 
رهبری بیان کردند: در کنار اینها نیروهای مسلّح؛ انصافاً نیروهای مسلّح از همه  توان 
سازندگی خود و ابتکار خود استفاده کردند؛ حتّی در زمینه  علمی، حتّی در زمینه  
مسائل کشفیّات و ساخت و ساز و تولید امکانات بهداشتی و درمانی از بیمارستان ها تا 
نقاهتگاه ها تا بقیّه  وسایلی که در اختیار نیروهای مسلّح بود، بهترین بخش های خود را در 
خدمت این کار گذاشتند؛ توان سازندگی شان، توان ابتکارشان را در عرصه  علم و عمل. 

معلوم  شد،  پیدا  شد،  کشف  جدیدی  ظرفیّت های  فرمودند:  ای  خامنه  الله  آیت 
شد ظرفیّت های بسیار زیادی در داخل نیروهای مسلّح و همچنین بیرون نیروهای 
مسلّح وجود دارد که این ظرفیّت ها را ما نمی شناختیم. این جوان هایی که می آیند در 
تلویزیون توضیح می دهند، کارهایی که کرده اند، چیزهایی که ساخته اند، اینها را غالباً ما 

نمی شناختیم؛ این ظرفیتّ های کشف شده  جدید است.
رهبر معظم انقلاب با اشاره به نمونه هایی از خدمات داوطلبانه در مقابله با کرونا 
افزودند: مردم هم انصافاً مشارکت های مردمی مشارکت های بسیار زیبا و صحنه های 
جالب و شگفت انگیزی را به وجود آورده؛ در همه جا هست. من چند مورد را بخصوص 
اسم می آورم؛ این به معنای این نیست که این چند مورد اختصاص دارند؛ نه، حالا اینها 
گزارش به بنده شده، اینها را من عرض می کنم. مثلًا در سبزوار طرح هر محلّه یک قربانی 
شروع شده؛ اهل محل جمع می شوند یک گوسفند قربانی می کنند، به نیازمندان همان 
محل گوشت می دهند؛ این خیلی چیز لازم و مهم و کار جالبی است که اینها انجام 

می دهند برای اطعام نیازمندان. 
ایشان در ادامه گفتند: در یزد، مادر شهیدی با همکاری جمعی از بانوان که همراه کرده 
با خود عدّه ای از بانوان را، خانه های خودشان را تبدیل کرده اند به خیّاط خانه، که در 
این خیّاط خانه ها ماسک تولید می کنند و مجّانی در اختیار مردم می گذارند؛ یا در نهاوند 
گروهی از بانوان که در زمان دفاع مقدّس نان می پختند و برای جبهه می فرستادند، اینها 
فعّال شدند برای مهار بیماری و کمک می کنند؛ در خوزستان، طلّاب قرارگاه تشکیل 

داده اند و حتّی داخل خانه های مردم را هم ضدّ عفونی می کنند.
 ـصاحبان  رهبری در ادامه افزودند: در شیراز معتمدین محلّی با صاحبان املاک ـ
 ـصحبت می کنند که اجاره نگیرند، یا تخفیف بدهند، یا مهلت بدهند  خانه ها و مغازه ها ـ
و کمک بشود به کاسب؛ در تبریز، رئیس حوزه ی علمیّه خودش وارد شده و به شکل 
میدانی مشغول فعّالیّت است؛ در یکی از شهرها نماینده  نامزد حزب اللّهی ای که در 
انتخابات رأی نیاورده ستاد خودش را تعطیل نکرده و نگه داشته و فعّالان را در خدمت 

حرکت جهادی و مبارزه  با کرونا سازمان دهی کرده.
آیت الله خامنه ای بیان کردند: اینها البتّه گزارش های محدودی است که بنده حالا 
علی العجاله در اختیار داشتم ولیکن صدها مورد شبیه این بلکه هزارها مورد شبیه این 
در سرتاسر کشور به شکل های گوناگون وجود دارد که من به بعضی از اینها هم قبلًا در 
صحبت قبلی اشاره کردم. اینها این مهم است که توجّه کنیم اینها نشانه  عمق فرهنگ 

اسلامی و رسوخ فرهنگ اسلامی در مردم ما است در دل مردم ما است.
رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند: خب، متقابلًا فرهنگ و تمدّن غربی هم محصول 
خودش را نشان داد، آنچه که در غرب در کشورهای غربی، در اروپا و آمریکا اتّفاق افتاد که 
خب بعضی از آنها را تلویزیون ما گفت لکن بعضی از آنها را هم در تلویزیون گفته نمی شود؛ 
اطّلاعاتی است که به ما می رسد و ما می دانیم. نشان دادند محصول تربیت خود را؛ غرب 

نشان داد.
ایشان افزودند: اینکه یک دولتی ماسک متعلّق به یک دولت دیگر را، دستکش متعلّق 
 ـکه این اتّفاق در مورد  به یک دولت دیگر را، سر راه مصادره کند و به طرف خودش ببرد ـ
 ـیا مردم، هر روز در ظرف مدّت کوتاهی، در  چند دولت در اروپا و در آمریکا اتّفاق افتاد ـ
ظرف یک ساعت یا دو ساعت، فروشگاه ها را تخلیه کنند، حرص بزنند برای خرید بیشتر 
 ـکه  که بروند یخچال ها و فریزرهای خانه  خودشان را پر کنند و دکّان ها خالی بشود ـ
نشان دادند قفسه های خالی را، توی تلویزیون ها به دنیا نشان دادند؛ تلویزیون ما هم 
نقل کرد از آنها. آیت الله خامنه ای در ادامه فرمودند: کسانی برای چند دستمال توالت 
به جان هم بیفتند، یا کسانی برای خرید اسلحه صف بکشند؛ نشان داد که مردم صف 
کشیده اند بروند اسلحه بخرند، چون احساس خطر می کنند در این ایّام که باید اسلحه 
داشته باشند؛ یا اولویّت برای بیمارها قائل بشوند؛ بیمار پیر را معالجه نکنند؛ می گوید 
بیمار پیر و از کارافتاده و دچار مشکلات اساسی اینها لزومی ندارد ما زحمت بکشیم با این 

محدودیّت، اینها را معالجه کنیم.
رهبری گفتند: این چیزهایی است که در آنجا اتّفاق افتاده؛ بعضی های خودکشی 
کرده اند از ترس کرونا، از ترس مرگ خودکشی کردند؛ اینها رفتارهایی است که برخی از 
ملّت های غربی از خودشان نشان دادند. این البتّه نتیجه  منطقی و طبیعی فلسفه  حاکم 
بر تمدّن غربی است: فلسفه  فردگرایی، فلسفه  مادّی گری ، فلسفه های غالباً بی خدایی؛ 
که اگر اعتقادی هم به خدا هست آن اعتقاد توحیدی صحیحِ عمیقِ معرفت زا نیست. 

این هم این مسئله است.
ایشان فرمودند: من اینجا این را هم عرض بکنم: یکی از سناتورهای غربی همین چند 
روز گفته بود که غرب وحشی زنده شده؛ این حرف آنها است. ما وقتی که می گوییم در 

غرب یک روح وحشیگری وجود دارد که با ظاهر آراسته و ادکلن زده و کراوات بسته اش 
منافاتی ندارد، بعضی ها تعجّب می کنند و انکار می کنند، این را حالا خودشان می 

گویند؛ می گویند این نماد زنده شدن غرب وحشی است.
تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا جدی گرفته شود 

رهبری افزودند: یک بُعد دیگری که در مورد این حادثه وجود دارد، رفتار عمومی ملّت 
عزیز ما است در به کار بستن توصیه ها؛ که انسان مشاهده می کند واقعاً مردم آنچه را که 
ستاد ملّی مبارزه به صورت قاطع بیان می کند، مردم عمل می کنند. بله، ممکن است 
یک وقتی یک چیزی را به صورت مردّد بیان کنند، مردم به این نتیجه نرسند که باید این 
کار را کرد امّا آنجایی که به صورت قاطع مطلبی گفته می شود و احساس می کنند که این 

کار باید انجام بگیرد.
آیت الله خامنه ای در ادامه بیان کردند: مردم همراهی می کنند با مصوّبات مسئولین؛ 
یک نمونه اش روز سیزدهم فروردینِ امسال بود؛ انسان باور نمی کرد که مردم سیزده بدر 
را تعطیل کنند امّا کردند؛ مردم سیزده بدر نرفتند. این نشان دهنده این است که مردم به 
معنای واقعی کلمه یک نظم عمومی را پذیرفته اند در مواجهه  با این حادثه که البتّه این 
باید ادامه پیدا کند؛ این نظم عمومی بایستی وجود داشته باشد، باید تصمیم های ستاد 
 ـجدّی   ـکه در این زمینه مسئول درجه ی اوّل ستاد ملّی است ـ ملّی ]مبارزه با کرونا[ ـ

گرفته بشود، بر طبق آنها  عمل بشود.
رهبر معظم انقلاب افزودند: یک بُعد دیگر در این قضیه این است که البتّه کرونا خب 
یک مشکل بزرگ است برای بشریّت امروز، یک ابتلای بزرگ و خطرناکی است که به 
بشریّت رو آورده؛ لکن این مشکل در مقایسه  با بسیاری از مشکلات، چیز کوچکی به 

حساب می آید.
ایشان گفتند: ما مشکلات فراوانی را در دنیا و در کشور خودمان مشاهده کردیم و 
داشتیم که از این حادثه کمتر نبود، بلکه بیشتر بود. از جمله، درست در همین ایّامی 
که کرونا به منطقه  ما وارد شد، در ۳۲ سال قبل از این، در همین ایّام، هواپیماهای صدّام 
موادّ شیمیایی را ریختند در یک بخش هایی، از مردمِ ما و مردمِ خودشان هزاران نفر را 
کشتند با گاز خردل و مانند اینها. این اتّفاق، افتاد و البتّه همه قدرت های دنیا هم آن روز 

از صدّام حمایت می کردند، به او کمک می کردند.
ـ   ـدر ادّعا ـ آیت الله خامنه ای فرمودند: بعضی از همین کشورهای متمدّن و مترقّی ـ
بعضی از همین ها موادّ شیمیایی را به او دادند، سلاح شیمیایی را در اختیار او گذاشتند 
و تا امروز هم اَحدی از آنها حساب پس نداده؛ جواب نگفته که چرا این جنایت را اینها 
 ـبا مردمِ ما این جور عمل کرد، با مردمِ خودش در   ـصدّام ـ انجام دادند و آن جنایت کار ـ
حلبچه هم همین جور عمل کرد؛ آنجا هم به خاطر اینکه احساس کرده بود که ممکن 
است حلبچه، مردم حلبچه با رزمندگان جمهوری اسلامی همکاری داشته باشند، آنجا 

هم ریخت مردم را توی کوچه خیابان به کام مرگ کشاند.
رهبری افزودند:  اینها خب هست و در جنگ های بزرگ دنیا، در دو جنگ جهانی 
میلیون ها نفر کشته شدند. حالا در قضیّه  کرونا مثلًا گفته می شود که مثلًا تا حالا یک 
میلیون )۱( و چه قدر در دنیا، در سطح دنیا کشته شده اند. در جنگ اوّل و دوّم که در 
اروپا اتّفاق افتاد با فاصله  حدود بیست سال، در این دو جنگ چندین میلیون، حالا الان 
دقیق من یادم نیست، امّا می دانم بیش از ده میلیون جمعیّت در این جنگ ها به قتل 

رسیدند و اینها.
ایشان در ادامه گفتند: در جنگ ویتنام همین جور که آمریکا به ویتنام حمله کرد؛ در 
جنگ های گوناگون دیگر. در همین اواخر در حمله  به عراق عدّه  زیادی کشته شدند، به 
شهادت رسیدند به وسیله  آمریکا و امثال اینها، اینها فراوان اتّفاق افتاده. پس ما وقتی که 
این راجع به این قضیّه فکر می کنیم از بقیّه  حوادث مهمّی که در دنیا همواره وجود داشته 

نبایستی غفلت بکنیم.
کرونا ما را از توطئه دشمنان غافل نکند

رهبر معظم انقلاب تصریح کردند: بدانیم که همین حالا هم میلیون ها انسان در زیر 
فشار ظلم و ستم دشمن و دشمنی های دشمنان قدرتمندان الان رنج می برند؛ مردم در 
یمن در فلسطین و در بسیاری از نقاط دیگر جهان زیر فشار هستند. پس مسئله  کرونا ما 
را از توطئه  دشمن ها غافل نکند، از توطئه  استکبار غافل نکند که دشمنی استکبار هم با 

اصل نظام جمهوری اسلامی است.
ایشان افزودند: اینکه کسی خیال کند که ما دشمنی نکنیم تا با ما دشمنی نکنند، این 
نیست؛ اصل نظام جمهوری اسلامی، اصل مردم سالاری اسلامی است؛ از نظر آنها قابل 

قبول نیست، قابل فهم نیست و قابل تحمّل نیست؛ این هم یک نکته.
رهبری با بیان اینکه ما عرض می کنیم که مسئولان در ستاد ملّی مشغولند، به طور 
جدّی مشغول کارند و گزارش هایش به ما داده می شود، اطّلاع پیدا می کنیم، تاکید 
کردند: برای برخی از قشرهای ضعیف هم فکرهایی کرده اند که من توصیه می کنم، 
تأکید می کنم که این برنامه هایی که مسئولین دولتی برای برخی از قشرهای ضعیف 
در نظر گرفته اند، اینها را هر چه سریع تر، هر چه بیشتر، هر چه بهتر ان شاء اللّه به اجرا در 

بیاورند؛ لکن در کنار این، مردم هم وظیفه دارند. 
آیت الله خامنه ای افزودند: عدّه ای هستند که در این شرایط و در این اوضاع حقیقتاً 
زندگی شان به سختی قابل گذران است و نمی توانند زندگی معمولیِ عادیِ خودشان را 
اداره کنند؛ مردمی که دستشان باز است و توانایی دارند بایستی در این زمینه فعّالیّت 
ة« می خوانیم که »وَ ارزُقنی مُواساةَ  بُوَّ وسیعی را شروع کنند؛ در دعای شریف »شَجَرَةُ النُّ
ک؛ یعنی  عتَ عَلَیَّ مِن فَضلِکَ ... وَ اَحیَیتَنی  تَحتَ  ظِلِّ رتَ عَلَیهِ مِن رِزقِکَ بِمَا وَسَّ مَن قَتَّ
این یکی از کارهای لازمی است که بایستی انجام بگیرد؛ به خصوص که ماه رمضان در 

پیش است. 
یک رزمایش گسترده ای برای کمک به نیازمندان به وجود آید

ایشان بیان کردند: ماه رمضان ماه انفاق است، ماه ایثار است، ماه کمک به مستمندان 
است. چه خوب است که یک رزمایش گسترده ای در کشور به وجود بیاید برای مواسات 
و همدلی و کمک مؤمنانه به نیازمندان و فقرا؛ که این اگر اتّفاق بیفتد، خاطره ی خوشی 
را در ذهن ها از امسال خواهد گذاشت. ما برای اینکه ارادتمان به امام زمان ثابت بشود، 
بایستی صحنه ها و جلوه هایی از جامعه  مهدوی را خودمان به وجود بیاوریم. که عرض 
کردیم جامعه  مهدوی، جامعه  قسط است، عدل است و جامعه  عزّت است، جامعه  علم 
است، جامعه  مواسات. اینها را بایستی ما در زندگی خودمان تحقّق ببخشیم؛ به قدر 

امکان خودمان؛ این ما را نزدیک می کند.
رهبری گفتند: نکته  آخری که عرض میکنم این است که در غیاب جلسات عمومی 
 ـکه این جلسات عمومی جلسات دعا، جلسات سخنرانی، جلسات توسّل،  ماه رمضان ـ
 ـدر غیاب این جلسات  بسیار مغتنم بود که امسال علی القاعده محرومیم از این جلسات ـ
از عبادت و تضرّع و خشوع در تنهایی غفلت نشود؛ ما می توانیم در اتاق خودمان، در 
خلوت خودمان، در خانواده  خودمان، در میان خانواده و فرزندان خودمان، می توانیم 
همین معنا را، همین توجّه را، همین خشوع و خضوع را به وجود بیاوریم و البتّه خب 
در برنامه های تلویزیون مواردی هم پخش می شود که از آن هم می شود استفاده کرد و 

بایستی این کار را انجام بدهیم.
جهش تولید برای کشور حیاتی است

رهبر معظم انقلاب خطاب به مسئولان فرمودند: یک توصیه هم به مسئولین عرض 
می کنیم؛ هم مسئولین و هم فعّالان جوان در عرصه  علم و فنّاوری؛ که دو چیز فراموش 
نشود: یکی مسئله  جهش تولید است، که این حیاتی است برای کشور؛ ما بایستی به هر 
قیمتی هست مسئله  تولید را دنبال کنیم و به معنای واقعی کلمه جهش برای تولید به 
وجود بیاوریم؛ یکی هم مسئله  ساخت و ساز و کار آزمایشگاهی و تولید نیازهای فراوانی 

است که جوان ها در بخش های آزمایشگاهی این را ان شاءاللّه دنبال می کنند.
آیت الله خامنه ای افزودند: از خداوند متعال سعادت ملّت ایران را مسئلت می کنیم. 
خداوند روح مطهّر امام بزرگوار را شاد کند، ارواح طیّبه  شهیدان عزیز را با پیغمبر محشور 
کند و ان شاءاللّه آنچه را که آرزوهای بزرگ ملّت ایران است تحقّق ببخشد و فرج ولیّ عصر 

)ارواحنا فداه( را ان شاء اللّه نزدیک کند.

رهبر معظم انقلاب در سخنرانی تلویزیونی با ملت ایران:

ملت ایران در آزمون کرونا خوش درخشید 
برنامه کمک به قشرهای ضعیف سریع تر و بیشتر اجرا شود 

 نظارت از جمله سرفصل های مناقشه برانگیز در برگزاری انتخابات است. برای رفع مشکلات مربوط به نظارت، در 
سیاست های کلی انتخابات و لایحه جامع انتخابات تکالیفی بر عهده شورای نگهبان گذاشته شده است. شفاف سازی فرایند 

نظارت و استناد به دلایل متقن در رد صلاحیت ها از جمله این تکالیف به شمارمی آید. 
بررسی تجربه بیش از چهل سال برگزاری انتخابات بعد از پیروزی انقلاب اسلامی نشان می دهد که مسئله نظارت بر 
انتخابات همواره محل چالش بین طیف های مختلف سیاسی در کشور بوده است. از سوی دیگر شیوه، نحوه و چارچوب 
نظارت بر انتخابات هم منجر به بروز اختلافاتی بین نهادهای متولی امر انتخابات در کشور شده است. اختلافات پیرامون 
این مسئله در سال های اخیر تشدید هم شده است. به عنوان مثال می توان به اتفاقات بعد از انتخابات سال ۸۸ اشاره کرد که 

یکی از عوامل اصلی آن همین مسئله اختلافات پیرامون نظارت شورای نگهبان بود.
تجربیات به دست آمده در طول چهل سال گذشته و همچنین توجه به نقدهایی که در زمینه عملکرد شورای نگهبان 
در مسئله نظارت بر انتخابات و تایید صلاحیت ها وجود داشت باعث شد نهادهای مسئول به سمت اصلاح این مسئله در 
متون قانونی و حقوقی کشور حرکت کنند. در همین زمینه یکی از متن های مهم، »سیاست های کلی انتخابات« ابلاغی 
سال ۹۵ رهبر معظم انقلاب اسلامی است. رهبری در سیاست های کلی انتخابات وظایفی را برای شورای نگهبان در 
حوزه بررسی صلاحیت ها و افزایش مشارکت انتخاباتی مشخص کرده اند. در بند ۱۱ این سیاست ها، وظایف مزبور چنین 
تشریح شده است: نظارت شورای نگهبان بر فرایندها، ابعاد و مراحل انتخابات ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی 
و مجلس خبرگان رهبری از جمله تایید نهایی صلاحیت داوطلبان، رسیدگی به شکایات و تایید یا ابطال انتخابات به منظور 
تامین سلامت انتخابات، جلب مشارکت حداکثری و تامین حقوق داوطلبان و رای دهندگان با تعیین سازوکارهای شفاف، 
زمان بندی شده و اطمینان بخش و فراهم کردن حضور داوطلبان یا نمایندگان آن ها در تمام مراحل و همچنین پاسخگویی 

مکتوب در خصوص دلایل ابطال انتخابات و رد صلاحیت داوطلبان در صورت درخواست آنان.
در این سیاست ها مشخص شده که شورای نگهبان برای بررسی صلاحیت ها و نظارت بر سلامت انتخابات باید سازوکارهای 

شفاف و اطمینان بخش طراحی کند و دلایل رد صلاحیت ها را به صورت مکتوب به داوطلبین ارائه دهد. همچنین راهبرد 
کلی شورای نگهبان در مسئله نظارت، باید افزایش مشارکت در انتخابات باشد. به باور ناظران سیاسی اهداف طراحی شده 

در سیاست های کلی انتخابات که باید شورای نگهبان به آن ها عمل می کرد تحقق پیدا نکرده است.
عدم تحقق اهداف اشاره شده در سیاست های کلی انتخابات و همچنین نیاز به قوانین عادی مشخص در این زمینه، باعث 
شد دولت »لایحه جامع انتخابات« را آماده کند. یکی از مواد مهم این لایحه مسئله نظارت شورای نگهبان بر امر انتخابات 
است. لایحه جامع انتخابات در ۳ بهمن سال ۹۷ در هیات دولت تصویب شد. اما این لایحه با ارائه طرح استانی شدن 
انتخابات مجلس شورای اسلامی از سوی تعدادی از نمایندگان همزمان شد و و عملا این لایحه از فرایند بررسی مجلس 

خارج شد و تا به امروز مورد بررسی و تصویب قرار نگرفته و نمایندگان مجلس ترجیح دادند به سراغ طرح های موازی بروند.
در این لایحه موارد مهمی که امروزه در حوزه انتخابات مطرح است مورد توجه قرار گرفته است. مسئله شفافیت هزینه های 
انتخاباتی، برگزاری انتخابات به صورت الکترونیک، حضور جامعه مدنی و نماینده گروه های مرجع در هیات اجرایی و 
همچنین توجه به احزاب و تقویت نظام حزبی از جمله این موارد است. در این لایحه همچنین سعی شده با اصلاحاتی 

پاسخی به نقدهای مطرح شده در حوزه نظارت شورای نگهبان بر انتخابات و ردصلاحیت ها داده شود.
در این لایحه تاکید شده که هرگونه اظهارنظر از سوی شورای نگهبان در مقام نظارت تنها بر نحوه اعمال قانون حاضر از 
سوی مجری انتخابات است و باید مستند به عدول یا تخطی مجری از فرایندها، ابعاد و مراحل قانونی پس از استماع نظر و 
مشاهده مستندات وزارت کشور باشد. در واقع شورای نگهبان ناظر بر وزارت کشور است که لایحه جامع انتخابات را که در 
صورت تصویب به قانون تبدیل خواهد شد، درست اجرا کند و این شورا بیش از این نمی تواند نظارتی اعمال کند. مسئله ای 

که شکل کنونی آن محل مورد اعتراض برخی مسئولان نظام از جمله رئیس جمهور قراری گرفته است.
»حسن روحانی« در همایش استانداران در آستانه انتخابات مجلس با اشاره به تداخل وظایف وزارت کشور و شورای 
نگهبان گفت: استانداران و فرمانداران مجری قانون و مجری انتخابات هستند.  قانون اساسی ما احتیاط کرده و گفته که 

یک دستگاهی بیاید و از کنار، نظارت کند. یعنی یک عده ای گفته اند که شما این بالا بایستید و نگاه کنید و ببینید که خلافی 
صورت نگیرد. یادمان نرود که یک دستگاهی در کشور مجری انتخابات است و بار انتخابات بر دوش او است، مردم باید به این 
گروه اعتماد کنند و یک گروه هم آن بالا نظارت می کنند که خلافی صورت نگیرد و اگر در جایی خلافی صورت گرفت اعلام 
کنند.  حالا برعکس شد، ناظر شد مجری، و مجری شد لجستیک )تدارکات(. مسلما کشور و نتیجه انتخابات برای همه ما 

مهم است. بیاییم پاسدار جمهوریت هم باشیم. 
نکته مهم دیگر این است که در لایحه جامع انتخابات، خوداظهاری داوطلبان درباره اعتقاد به اسلام و نظام، جایگزین 
کشف التزام عملی آنها شده است. این مسئله مهمی است چرا که در وضعیت فعلی و شیوه ای که امروزه شورای نگهبان به 
کار می گیرد علاوه بر استعلام از مراجع چهارگانه، بررسی و تحقیقات محلی برای کشف الترام عملی هم مورد استفاده قرار 
می گیرد که منجر به بروز مشکلات بسیاری در این زمینه شده است. دخالت سلایق و اغراض شخصی در تحقیقات محلی 
و گزارشات از جمله این مشکلات است. رئیس جمهور یدر همایش استانداران در بهمن سال گذشته از رد صلاحیت برخی 

افراد در دوره های پیشن بخاطر گزارشی که از شوخی فردی ارسال شده بود، خبر داد.
روحانی با اشاره به استناد به برخی گزارش های نادرست در ردصلاحیت ها گفت: امیدواریم این رقابت را درست کنیم و 
بگذاریم همه گروه ها بیایند، اینکه نمی شود نهادهای اصلی و قانونی چهاررکنی که باید بگویند این فرد صالح است و یا خیر 
گزارش های درست دادند و یکی را فرستادند سرکوچه ای و معلوم نیست با چه کسی صحبت کرده و چه گفته است، بعد 
گزارشی نوشته است؛ مگر می شود با چنین روشی کشور را اداره کرد؟ اگر با رفتن به در منازل می خواهیم کار را درست کنیم، 
پس این دستگاه ها را تعطیل کنیم. وزارت اطلاعات، نیروی انتظامی و وزارت دادگستری برای چه داریم؟ افراد)برای تحقیق 
درباره نامزدها( در منزل مردم می روند و از چند همسایه سوال می پرسند.. آقایی به من گفت، بنده در این دوره صددرصد 
تائید می شوم، او پرسیدم چگونه؟   گفت »من همه همسایه ها را دیده ام. قبلا هم به یک بهانه ای به آنها کادو داده ام  همه از 
من تعریف می کنند. آیا انتخاباتی که باید قبلا برویم و به همسایه ها کادو بدهیم تا صلاحیت مان تائید شود، انتخابات است؟ 

ضرورت شفاف سازی فرایند نظارت در انتخابات ؛

اصلاح قانون انتخابات و چالش نظارت



نظر سعید حدادیان درباره مدیری، تنابنده ، گلزار وفردوسی پور
سعید حدادیان مداح سرشناس که برای شرکت در بک مصاحبه لایو اینستاگرامی به جام جم رفته 
بود با دفاعش از سوپراستارهای تلویزیون خبرساز شد. سعید حدادیان در بخش هایی از حرف هایش از 
علی فروغی گلایه کرد و گفت: »وقتی به آقای پورمحمدی زنگ می زدم یا آقای فرجی، امکان نداشت 
بعد از ۵دقیقه به من زنگ نزدند. ولی خب آقای فروغی سرشان شلوغ است و جواب نمی دهند. البته 
محاسن زیادی دارند ولی تلفن جواب نمی دهند.«حدادیان در ادامه این گفت وگو از این گفت که عادل 
فردوسی پور و پرویز پرستویی سرمایه تلویزیون هستند و مردم دوست شان دارند. نباید گذاشت آنها حذف 
شوند. حدادیان ادامه داد:»من تنابنده را دوست دارم با هم دوستیم. به خودش هم گفتم بابا پنجعلی 
را حذف نکن. اسیر حرف بقیه نشو. پنجعلی اگر بود یک تشر می رفت، این قدر بحث ها ول نمی شد و 
رقص و آوازی نمی شد.«او سپس از این گفت که به خاطر تجلیل محمدرضا گلزار از جانبازان و شهدای 
حرم به پشت صحنه مسابقه »برنده باش« رفته و تشکر کرده و گفت به خاطر اینکه گلزار همسایه حجه 
الاسلام ابوترابی امام جمعه تهران بوده از قبل هم این بازیگر را می شناخته.حدادیان در بخش دیگری 
از این مصاحبه زنده به برنامه »دورهمی« رسید و گفت به رغم انتقاداتش از »دورهمی« به مهران مدیری 
زنگ زده و از تلاش هایش برای خنداندن مردم تشکر کرده چون دشمنان کشور مدام می خواهند بگویند 

ایرانی ها نمی خندند و این تلاش امثال مدیری ستایش آمیز است.

معاون سپاه قم :ضدعفونی کردن معابر قم کار اعضای حشدالشعبی نبود؟
معاون سپاه علی ابن ابی طالب )ع( قم به گفت:ضدعفونی معابر قم، کار اعضای الحشدالشعبی نبود. 
چند روز پیش خبرگزاری اعلام کرده بود جمعی از جوانان الحشدالشعبی عراق که در شهر قم مشغول به 
تحصیل دروس حوزوی در جامعه المصطفی هستند، در اقدامی جهادی با توزیع مایع ضدعفونی کننده 
و همچنین گندزدایی از سطوح، در برخی از محلات قم به مبارزه با کرونا رفتند. البته قبلا مسئولان بر 
پرهیز از موازی کاری درخصوص مقابله با کرونا و هماهنگی با ستاد ملی تاکید کرده بودند؛ به ویژه که 
مساله کرونا متفاوت از سیل است و وجه تخصصی و بهداشتی ماجرا اهمیت بیشتری دارد. در همین 
رابطه سرهنگ پاسدار مهدی کبیری پور، معاون هماهنگ کننده سپاه علی ابن ابی طالب )ع( قم درباره نهاد 
هماهنگ کننده نیرو های داوطلب الحشدالشعبی برای ضدعفونی معابر قم، به ایرناپلاس می گوید: ابتدا 
باید تأکید کنم این افراد، عضو الحشدالشعبی نیستند، چراکه الحشدالشعبی خاص عراق است. اما این ها 
اعضای »شباب المقاومه« هستند. این گروه هم متشکل از اتباع عراقی و لبنانی ساکن قم است و در اموری 

از این قبیل و مسائل فرهنگی فعالیت و همکاری می کنند. 

روایتی از عملیات انتقام شهادت شهید صیاد شیرازی
سردار حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای سپاه در یادداشتی به مناسبت سالروز شهادت سپهبد شهید 
علی صیاد شیرازی برای نخستین بار جزئیاتی را از عملیات انتقام شهادت این شهید که توسط سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی انجام شد، بیان کرد. نهایتا منافقین کوردل برای انتقام از شکست سنگین در عملیات بزرگ 
مرصاد و انهدام ستون های نظامی شان که با مدیریت و فرماندهی شهید صیاد شیرازی نقش بی بدیلی در 
شکست آنها داشت، او را ترور کردند و به فاصله کوتاهی رزمندگان یگان موشکی سپاه با شلیک صدها فروند 
موشک به سوی پادگان اشرف انتقام رفیق شهید خود را گرفتند و ضربه فراموش نشدنی به منافقین وارد کردند. 
وی افزود .در این عملیات ویژه که با همکاری وزارت اطلاعات اجرا شد، ابتدا با یک ضربه مختصر منافقین را 
برای مراسم تدفین کشته ها به قبرستان مروارید مقر اشرف در نزدیکی بغداد کشاند و بعد از اطمینان از تمرکز 

نیروها با ضربات سنگین موشکی انتقام این شهید عزیز از منافقین کور دل گرفته شد.

مشاور رئیس مجلس: لاریجانی در قرنطینه خانگی است 
حسن زمانی مشاور رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به آخرین وضعیت جسمی علی لاریجانی که 
چندی پیش به بیماری کرونا مبتلا شده بود، گفت: در حال حاضر، حال عمومی آقای لاریجانی خوب 
است و مشکلی نیست.وی افزود: فعلا آقای لاریجانی بنا به توصیه پزشکان در در قرنطینه خانگی است و 
نیازی به بستری در بیمارستان نبوده است.زمانی در پایان خاطرنشان کرد: انشاء الله آقای لاریجانی از پایان 

هفته آینده در جلسات علنی مجلس حضور خواهد داشت.

استاد هواشناسی: وارد دوره ترسالی شده ایم
پروفسور حسین اردکانیان استادهواشناسی گفت:بارندگی های ایران در این سال ها نرمال و بالاتر 
از نرمال بوده است. بهبود وضعیت بارش ها باعث ورود ایران به دوره ترسالی شده است. بارندگی های 
بهاره امسال تا اواسط خردادماه ادامه خواهد یافت. با این حجم بارش ها مخزن سد های کشور وضعیت 
بسیار مناسبی دارند و باید به فکر جمع آوری رواناب ها برای سال های آتی باشیم. بارش ها در روز های آتی 

می تواند به باغات غرب، شمال غرب و شمال شرق کشور آسیب وارد کند.

دو دستور مهم رئیس جمهور به وزیر اقتصاد 
رئیس جمهور به وزیر امور اقتصادی و دارایی دستور داد سریعا طبق مصوبه اخیر دولت، سازوکار عرضه 
سهام بنگاه هایی را که در اختیار دولت، نهاد های عمومی و نیرو های مسلح هستند، در بورس فراهم کند. 
حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور در گفت و گویی با "فرهاد دژپسند" وزیر امور اقتصادی و 
دارایی دستور داد سریعا طبق مصوبه اخیر دولت، سازوکار عرضه سهام بنگاه هایی را که در اختیار دولت، 

نهاد های عمومی و نیرو های مسلح هستند، در بورس فراهم کند.

مطهری از سفیر چین شاکی شد
علی مطهری نماینده ی مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در توئیتر نوشت: گستاحی سفیر چین 
در مورد کرونا باید پاسخ داده شود. قرار نبود مبارزه با آمریکا منجر به وابستگی به چین شود. علی مطهری 
نماینده ی مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در توئیتر نوشت: گستاحی سفیر چین در مورد کرونا باید 
پاسخ داده شود. وزارت خارجه باید سفیر چین را احضار کند. متاسفانه نیاز اقتصادی ما به چین باعث 
شده که درباره ی ظلم عظیم دولت چین به مسلمانان این کشور نیز سکوت کنیم. قرار نبود مبارزه با آمریکا 

منجر به وابستگی به چین شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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ما خاندان، نعمتی هستیم كه خداوند به بندگان عطا كرد ، 
و به واسطه ما اختلاف آنان به ائتلاف گرايید ، و به واسطه 

ما خداوند ، میان دل هايشان الفت انداخت ، و آنان را كه 
دشمن يكديگر بودند ، به برادر تبديل كرد .

شنبه -بیست و سوم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5010

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( گفت: از نخستین لحظه شیوع کرونا در قم سپاه 
امام علی ابن ابیطالب )ع( در مسیر مقابله با این ویروس قرار گرفت و با استفاده از ظرفیت 

بسیج، گروه های جهادی و مردم در مسیر نابودی آن بی وقفه در تلاش است. 
سردارمحمد تقی شاهچراغی در مراسم تکریم و معارفه جانشین فرماندهی سپاه قم 
،ضمن عرض تبریک به مناسبت ولادت حضرت ولی عصر)عج( گفت: سپاه به برکت 
نیروهای مومن، انقلابی و بسیجیان مخلص نیروی محرک نظام جمهوری اسلامی و نماد 

خدمت به مردم است.
وی در ادامه با اشاره به فضای عمومی سپاه گفت :دینداری، توجه به قیامت و اتصال به 
دریای بی کران بسیج، مهمترین وجه تمایز سپاه پاسداران انقلاب از دیگر سازمان ها است.

شاهچراغی رشد، تقویت وعزتمندی نظام اسلامی را در گرو برکات و خدمات سپاه و بسیج 
دانست و افزود: خدمت به مردم همیشه در صحنه جمهوری اسلامی مهمترین عامل رضایت 
خداوند متعال است. وی با اشاره به شیوع ویروس منحوس کرونا گفت: از نخستین لحظه 
شیوع کرونا در قم سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( در مسیر مقابله با این ویروس قرار گرفت و 
با استفاده از ظرفیت بسیج، گروه های جهادی و مردم در مسیر نابودی آن بی وقفه در تلاش 
است. فرمانده سپاه استان قم همچنین در خصوص جهانی شدن کرونا گفت: در روزهایی 
که شیوع این ویروس ابهت و اقتدار قدرت های نطام سلطه و استکبار را در هم شکسته 
است، نظام جمهوری اسلامی در اوج تحریم های اقلام دارویی و بهداشتی، با رشادت های 
مدافعان سلامت و حضور جهادگران انقلابی و داوطلب و همکاری و همدلی مردم فهیم در 

میدان نبرد با این ویروس جانانه و چشمگیر عمل کرده است.
وی در ادامه گفت : اکنون زمانی است که فرصت برای خدمت فراهم شده و عموم مردم در 
پایگاه ها و مساجد در قالب گروه های جهادی حضور پیدا کرده و هرکسی به سهم خود در 

کنار مدافعان سلامت به نبرد با این ویروس منحوس رفته است.
شاهچراغی در ادامه با اشاره به خدمات سرهنگ احمد بیطرفان جانشین سابق سپاه قم از 
وی به عنوان یک نیروی ارزشی،مکتبی،متدین،دقیق و مجاهد یادکرد و افزود: سرهنگ بی 

طرفان بیش از ۳۵ سال خدمات مخلصانه و بی وقفه در کارنامه خویش دارد.
وی همچنین با معرفی سرهنگ محمدرضا موحد به عنوان جانشین فرماندهی جدید سپاه 
امام علی ابن ابیطالب)ع( برای وی توفیق در خدمتگذاری و پیشبرد مسئولیت خویش را از 

خداوند متعال مسئلت نمود.
سرهنگ محمد رضا موحد جانشین سابق لشگر عملیاتی ۱۷ امام علی ابن ابیطالب)ع( در 

حکمی از سوی فرمانده سپاه قم به عنوان جانشین جدید این سپاه منصوب گردید.
سرهنگ احمد بیطرفان جانشین سابق سپاه قم نیز بر اساس مصوبات ستاد کل نیروهای 

مسلح کشور به کسوت بازنشستگی رسید.

با حکم شهردار قم  صورت گرفت

تغییرشهرداران سه منطقه شهری قم
مناطق  شهرداریهای  سرپرستان  ای  جداگانه  احکام  در  قم  شهردار 

شش،هشت وسه رامنصوب کرد.
 براساس این احکام  صادره از سوی دکترسیدمرتضی سقائیان نژاد ،سیدرضا 
حسینی ،محمد رمضانی ، مهردادروحانی وزیری به ترتیب بعنوان سرپرستان 
جدید شهرداری های مناطق شش ،هشت و سه قم مشغول به فعالیت شدند.

قائم مقام شهردار قم :
کار تیمی ضرورتی اجتناب ناپذیر در خدمت به مردم

قائم مقام شهردار قم درمراسم  تودیع و معارفه مدیر منطقه شش قم، با بیان 
اینکه منطقه شش شهر قم جزو مناطق مهم این شهر است، اظهار کرد: اکثر 
اقشار ساکن در این منطقه جزو اقشار محروم هستند و انتظارات زیادی نیز 

برای خدمت وجود دارد.
ابراهیم معتمدی با اذعان به اینکه در سال های اخیر اقدامات قابل توجهی 
در این منطقه انجام شده است، افزود: نگاه شورای اسلامی شهر نیز به این 
منطقه ویژه است و حضور مردم منطقه نیز در بخش های مختلف سیاسی، 

فرهنگی و اجتماعی نظام اسلامی چشمگیر است.
معتمدی با تاکید بر ضرورت تقویت خدمات رسانی به مردم در منطقه ۶ 
گفت: امیدواریم با همت مدیریت جدید و کمک مرکز و نیروهای منطقه شاهد 

تقویت روزافزون خدمات باشیم.
وی کار تیمی را ضرورتی اجتناب ناپذیر در شهرداری عنوان کرد وافزود: کار 
در مجموعه شهرداری خیلی تحکمی پیش نمی رود و باید با روحیه دوستی 

بتوانیم مسیر خدمت بیشتر به مردم را پیش بگیریم.
معتمدی خاطرنشان کرد: باید همه با هم هم قسم شویم تا بتوانیم مشکلی 

از دوش مردم حل شود و به پیشرفت برسیم.
تلاش برای تقویت رویکرد منطقه محوری 

ابراهیم معتمدی همچنین  در جلسه تودیع و معارفه مدیر منطقه هشت 
قم، با اشاره به ویژگی های منطقه هشت شهر قم و پیچیدگی های مدیریتی 
در آن، اظهار کرد: آقای مهندس مستقیمی بارها به دلیل مشکلات شخصی 
خواستار استعفا از مدیریت منطقه داشتند و به همین خاطر تصمیم بر این شد 

که فرصت خدمت در این منطقه به فرد دیگری واگذار شود.
قائم مقام شهردار قم با تاکید بر اینکه مسئولیت در هر جایگاهی فرصتی 
دچار  هشت  منطقه  مدیریت  کرد:  تصریح  است،  مردم  به  خدمت  برای 
پیچیدگی های بسیاری است و مهندس مستقیمی در این زمینه به خوبی طی 

دوره مدیریت عمل کردند.
معتمدی با اذعان به اینکه هر آمدنی رفتنی دارد، افزود: مسئولیت در هر 
رده ای از کارگری گرفته که شهر را نظافت می کند تا مسئولی که مدیریت 
بخشی را بر عهده دارد خادم مردم بوده و فرصت ارزشمندی را به دست آورده 

ست.
معتمدی همچنین در جلسه تودیع و معارفه مدیر شهرداری منطقه سه قم، 
با تاکید بر اینکه در مجموعه منطقه سه در بخش های مختلف پرکار عمل شده 
است، اظهار کرد: در این سال ها بارهای زیادی بر دوش منطقه سه گذاشته 
شد و سختی کار در منطقه به شدت بالا رفت اما خوشبختانه مدیریت منطقه 

توانست به درستی موتور شهرداری را به حرکت درآورده و سرانجام برساند.
قائم مقام شهردار قم با اذعان به اینکه همه ما در جایگاه خدمتگذاری به 
مردم هستیم، خاطرنشان کرد: مسئولیت ها چیزی جز دردسر نیست و باید 
به دید فرصت به مسئولیت نگاه کرد تا بتوانیم بیش از پیش به مردم خدمت 
کنیم و باقیات صالحاتی برای ما باشد. لازم به ذکر است : پیش از این علی 
این  شهرداران  نعمتی  الدین  سیدشمس  و  مستقیمی  حاتمی،ابوالفضل 

مناطق بودند.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

سرانه زیرساخت های فرهنگی قم به 
بیش از ۲۱ مترمربع رسید 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: باید در پایان برنامه 
۱۴۰۰ به ۲۵ مترمربع به ازای هر ۱۰۰۰ نفر در زیرساخت های فرهنگی برسیم 

که در این زمینه به عدد ۲۱.۷ مترمربع دست یافتیم. 
محسن رنجبر با اشاره به لزوم تحقق برنامه ها بر اساس سند چشم انداز 
شهرداری اظهار داشت: در سال ۹۸ برآوردها نشان دهنده این بوده که بر 
اساس شاخص های موجود، ۶۸ درصد از برنامه های برش سالیانه ۱۴۰۰ 
توسط  چشم انداز  این  که  است  تحقق یافته   ۹۸ سال  در  قم  شهرداری 

خروجی هایی که برای مردم ملموس بوده اندازه گیری می شود.
وی سرانه های فرهنگی در شهر قم را موردتوجه قرار داد و افزود: سرانه 
زیرساخت های فرهنگی هنری به ازای هر ۱۰۰۰ نفر یکی از شاخص هاست 
که باید در پایان برنامه ۱۴۰۰ به ۲۵ مترمربع به ازای هر ۱۰۰۰ نفر برسیم که 

در این زمینه در پایان سال ۹۸ به عدد ۲۱.۷ مترمربع دست یافتیم.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: در این 
راستا شهرداری قم برنامه هایی چون گسترش سالن های ورزشی و فرهنگی 
را در دست اقدام دارد که دو پروژه در سال ۹۸ به بهره برداری رسیده است و 
شش پروژه در مناطق مختلف قم و یک پروژه ویژه در منطقه سه در سال ۹۹ 

به بهره برداری می رسد.
رنجبر ادامه داد: توسعه خواهرخواندگی ها یکی از شاخص هاست و کمک 
می کند که فرهنگ اصیل و ریشه دار قم به سایر جهان برود و دیگر فرهنگ های 
مثبت شهرهای دیگر به سمت ما بیاید، هدف گذاری ما ده خواهرخوانده 
خواهرخوانده  شهر  شش  به  حاضر  حال  در  و  است  سال ۱۴۰۰  پایان  تا 

رسیده ایم.
وی با بیان اینکه سهم بازارهای شهرداری در تأمین کالای شهروندان، یکی 
اضافه  می شود،  اندازه گیری  چشم اندازها  در  که  بوده  شاخص ها  از  دیگر 
کرد: در این رابطه به عدد ۶ دهم درصد رسیده ایم که تا پایان شهریورماه ۹۸ 
اندازه گیری شده است و تا پایان سال عدد ۷ دهم است که باید تلاش بیشتری 

کنیم و  این عدد را به یک برسانیم.
 

شهردار منطقه یک قم  خبرداد

تملک ۸۳ پلاک در مسیر پروژه خیابان 
شهیدان برقعی

شهردار منطقه یک قم از تملک ۸۳ پلاک در مسیر پروژه خیابان شهیدان 
برقعی خبر داد.

احمد ترکمن با اشاره به عزم ویژه مدیریت شهری برای تکمیل و بازگشایی 
خیابان شهیدان برقعی، اظهار کرد: شهرداری در سال های اخیر اعتبارات 
ویژه ای برای بازگشایی معابر نیمه تمام اختصاص داده که درمنطقه یک نیز 
این اعتبارات ویژه برای خیابان هایی چون شهید فراشاهی، حکیم و… هزینه 

شده است.
شهردار منطقه یک قم با اذعان به اینکه خیابان شهیدان برقعی حدفاصل 
چهارراه سجادیه تا خیابان شهید آیت الله طالقانی اجرایی شده است، گفت: 
این پروژه سال ها درگیر تملکات بود و به همین خاطر لازم بود مردم همراهی و 
همکاری برای بازگشایی آن داشته باشند. ترکمن با تاکید بر اینکه تعداد ۱۲۷ 
ملک در مسیر پروژه بوده است، تصریح کرد: ۸۳ پلاک معارض مسیر پروژه 
تملک شده و ۴۴ پلاک در مسیر باقی مانده است. وی طول مسیر این پروژه 
را بیش از ۸۵۰ متر عنوان کرد و افزود: اعتبار تملک برای سال جاری حدود 
۱۷۸ میلیارد ریال است که تلاش داریم تملکات را تکمیل کرده و عملیات 
اجرایی را آغاز کنیم. شهردار منطقه یک قم از مردم منطقه خواستار همراهی 

هرچه بیشتر برای تکمیل تملکات پروژه و بازگشایی مسیر شد.

طی سال گذشته؛

بیش از ۳۵۰۰ حریق در قم
 خاموش شد

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم گفت: طی سال گذشته در قم 
۶ هزار و ۳۵۳ عملیات نجات و ایمن سازی و سه هزار و ۵۳۳ اطفای حریق در 

قم انجام شده است.
حمید کریمی با بیان اینکه سازمان آتش نشانی طی سال گذشته ۹ هزار و 
۸۸۶ عملیات در سطح استان انجام داد، افزود: عملیات های انجام گرفته طی 
یکسال گذشته شامل ۶ هزار و ۳۵۳ عملیات نجات و ایمن سازی و سه هزار و 

۵۳۳ عملیات اطفای حریق می شود.
وی بیان کرد: در عملیات های انجام گرفته طی یکسال گذشته ۲ هزار و 
۸۲۹ نفر توسط نیروهای عملیاتی آتش نشانی نجات یافتند و ۸۰۵ نفر نیز 

دچار مصدومیت شدند و ۸۰ نفر نیز متأسفانه فوت کردند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم با بیان اینکه سازمان آتش 
نشانی در ایام نوروز ۳۲۱ عملیات آتش نشانی انجام داده است، افزود: این 
عملیات ها شامل ۱۰۰ مورد اطفای حریق و ۲۲۱ مورد حادثه نجات و ایمن 
سازی می شود. وی بیان کرد: در عملیات های انجام گرفته توسط آتش نشانی 

۵۶ نفر نجات یافته و ۲۰ نفر نیز مصدوم شدند.

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( مطرح کرد

تلاش بی وقفه سپاه قم در مسیر مقابله با کرونا 

مدیر مخابرات استان قم در گفت و گو با ایمان:

بحران کرونا روند دولت الکترونیک را سرعت بخشید

مدیر مخابرات استان قم با بیان اینکه بحران کرونا روند دولت الکترونیک را سرعت بخشیدگفت: امروز به 
مدد امکانات گسترده زیرساختی مخابراتی و مطالبات مردم اقبال خوبی به بهره گیری از این زیر ساخت ها 

شده است و بحران کرونا نشان داد که ما باید گام های سریعتری برداریم.
سید اسد الله دهناد در گفت و گو با ایمان اظهارداشت :طی دو دهه گذشته سرمایه گذاری قابل توجهی 
در زیر ساخت های فناوری اطلاعات  کشور و استان انجام شده و تلاش های زیادی کردیم تا دستگاههای 

اجرایی را برای استفاده از این امکانات برای رفاه مردم در بخش های مختلف مجاب کنیم.
وی افزود :اما نظام اداری و دیوانی سنتی به دلایل متعدد ازجمله عدم تمایل به شفاف سازی ، عادت 
داشتن به نظم سنتی پیشین در کارهای اداری و مسائلی از این دست در برابر تغییرات مقاومت می کردند. 
مدیر مخابرات استان قم با بیان اینکه در گذشته ساعت ها وقت مردم در دستگاههای دولتی ،شهرداری 
ها ،نظام مهندسی و...واقعا تلف می شد بیان داشت :اما امروز به مدد امکانات گسترده زیرساختی 
مخابراتی و مطالبات مردم اقبال خوبی به بهره گیری از این زیر ساخت ها شده است و بحران کرونا نشان 

داد که ما باید گام های سریعتری برداریم.
وی تصریح کرد : لازم می دانم از اقدامات بخش خصوصی، دستگاههای اجرایی  و همچنین  شهرداری 
قم و نظام مهندسی که گام های خوبی برای توسعه خدمات خود  در بستر های مخابراتی برداشته اند تشکر 

کنم و اعلام می کنم کارشناسان متعهد مخابرات امادگی همکاری در این زمینه را دارند.
دهناد تاکید کرد ما در کنار توسعه فنی دنبال افزایش کیفیت خدمات ویژه ازجمله  افزایش پهنای باند و 

ارتقای سرعت اینترنت به دستگاههایی که محل مراجعه بیشتر مردم هستند نیز هستیم.

معاون دادستان قم: 

اصناف متخلف در طرح فاصله گذاری هوشمند 
پلمب می شوند 

معاون دادستان قم با اشاره به همکاری مناسب اصناف استان در طرح فاصله گذاری اجتماعی گفت: 
اصنافی که در فاصله گذاری هوشمند تخلف کنند پلمب می شوند. 

روح الله مسلم خانی با اشاره به آغاز طرح ملی فاصله گذاری هوشمند در کشور و استان قم اظهار داشت: 
مردم و اصناف استان قم در طرح فاصله گذاری اجتماعی مشارکت و همدلی بسیار مناسبی از خود نشان 
داده که جای تشکر دارد. وی با تأکید بر اینکه مسئولان استان نگران پیک دوم شیوع بیماری کرونا هستند، 
تیم بازرسی از اصناف استان با مشارکت دادستانی، نیروی انتظامی، اداره کل صمت و مرکز بهداشت 

تشکیل شده است که به اصناف تذکر و در نهایت برخوردها را انجام می دهند.
معاون دادستان عمومی و انقلاب قم خاطرنشان کرد: در مرحله قبلی طرح، برخی از اصناف پلمب 

شدند که اگر بازهم برخی ها به تذکرات توجه نکنند مجبور به پلمب آن ها خواهیم شد.

دانشگاه علوم پزشکی قم :

بیماران مشکوک سرپایی سی تی اسکن می شوند
دانشگاه علوم پزشکی قم با صدور اطلاعیه ای تاکید کرد: بیماران سرپایی مشکوک به ویروس کرونا با 

تشکیل پرونده و با دستور پزشک اورژانس بیمارتسان کامکار می توانند سی تی اسکن ریه را انجام دهند. 
در این اطلاعیه که روز پنجشنبه نسخه ای از آن در اختیار ایمان قرار گرفته، آمده است: به اطلاع 
همشهریان عزیز می رساند با توجه به راه اندازی سی تی اسکن بیمارستان کامکار، از فروردین ماه سال 
جاری، پذیرش بیماران سرپایی به صورت شبانه روزی در این مرکز انجام می شود. این اطلاعیه افزوده 
است: بیماران سرپایی دستور انجام سی ای اسکن را از پزشک متخصص مورد نظر باید داشته باشند. 
اطلاعیه حاکیست: بیماران سرپایی مشکوک به ویروس کرونا با تشکیل پرونده سرپایی و با دستور 
پزشک اورژانس این مرکز، می توانند سی تی اسکن ریه را انجام دهند. در ادامه این اطلاعیه آمده است: 
بیمارستان با بیمه های تامین اجتماعی، سلامت ایرانیان، نیروهای مسلح، بانک کشاورزی، بانک تجارت، 
بانک سپه، بانک صادرات، بیمه سینا، بیمه شرکت نفت، صدا و سیما و بیماران ترافیکی )تصادفی( طرف 

قرارداد است.

مجمع البیان : ج 10 ص ٨13 نقلًا

طرح:محمدعلی رجبی

وعده های توخالی مسئولان برای كارگران

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تا سال ۱۴۰۴ 
تعداد تخت های بیمارستانی قم به ازای هر هزار نفر ۲ و 
نیم تخت خواهد شد که بالاتر از استانداردهای کشوری 
است. محمدرضا قدیر قبل از ظهر جمعه در حاشیه بازدید 
استاندار قم از روند ساخت بیمارستان امیرالمؤمنین )ع( 
در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: با پیگیری برای 
ساخت فوری این بیمارستان تهدید را به فرصت تبدیل 
بیمارستانی  ناوگان  به  بیمارستانی  تخت  و ۲۳۰  کرده 

استان قم اضافه خواهد شد.
وی ادامه داد: در حالی که اکنون ما یک هزار و ۵۰۰ 
بیمارستان  از  بهره برداری  با  داریم  بیمارستانی  تخت 
امیرالمؤمنین تخت های بیمارستانی قم به یک هزار و 
۸۰۰ تخت اضافه و تا سال ۱۴۰۴ به ازای هر هزار نفر 
۲ و نیم تخت بیمارستانی افزوده می شود و با این وجود 
تعداد تخت های بیمارستانی در قم با بهره برداری از دیگر 

بیمارستان های استان بیشتر از استانداردهای کشوری 
ارتقا خواهند یافت.

۱۹ کودک مبتلا به کرونا و مشکل حادتنفسی در قم
دکترقدیر دربخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: 
تا ساعت ۱۴روز بیست دوم  و  طی ۲۴ ساعت گذشته 
تشخیص  با  قم  درمانی  مراکز  در  نفر  فروردین ماه،۷۴ 

احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند.
وی افزود: ۲۲ نفر از این تعداد در بیمارستان های قم 
بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس 

مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در شبانه روز 
گذشته، ۲۴ نفر از بیماران بستری در بخش ها پس از 
ترخیص  بیمارستان  از  معالج  پزشکان  توسط  بهبودی 
شدند. وی تصریح کرد :حدود ۳۰۰ بیمار در بیمارستان 
های قم به دلیل مشکلات حاد تنفسی و یا مشکوک بودن 

به کووید۱۹ بستری هستند که ۱۹ نفر آنها را کودکان 
تشکیل می دهند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  تاکید 
کرد :با توجه به اینکه کودکان نیز مبتلا به این بیماری 
می شوند که البته بیشتر به شکل ناقل می باشند، از 
همشهریان عزیز تقاضامندیم نسبت به رعایت مسائل 
بهداشتی و قرنطینگی خانگی همچنین برای کودکان، 

نهایت اهتمام را داشته باشند.
بهبود بخش درمان قم با بهره برداری از 

بیمارستان امیرالمؤمنین )ع(
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم هم طی سخنانی 
گفت: از اوایل اسفندماه شروع به پیگیری برای ساخت 
خرید  برای  و  شد  انجام  )ع(  امیرالمؤمنین  بیمارستان 
هم  بیمارستان  تکمیل  برای  تجهیزات  و  تأسیسات 
من  بهداشت  وزیر  سوی  از  و  گرفت  صورت  اقداماتی 

مسئول پیگیری برای افتتاح و تجهیز بیمارستان شدم.
بخش های  دارای  بیمارستان  این  افزود:  ابرازه  علی 
داخلی، جراحی، زنان و زایمان و هم چنین پارکینگ و 
فضای پشتیبانی خوبی است و به سایر بیمارستان های 
قم هم می تواند در بخش درمانی کمک کند و با توجه به 
نزدیک بودن به بیمارستان شهید بهشتی کمک خوبی 
اینکه طبق  به  اشاره  با  بیمارستان خواهد کرد. وی  به 
پروتکل های وزارت بهداشت برای هر مترمربع بیمارستان 
باید ۵ میلیون تومان هزینه شود، گفت این بیمارستان ۲۰ 
هزار متر مربع مساحت دارد یعنی ۱۰۰ میلیارد تومان 
برای ساخت نیاز و ۱۰۰ میلیارد تومان هم برای تجهیز 
بیمارستان نیاز است.قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم 
افزود: ۲۲۰ نفر از سال قبل برای تأمین نیروی انسانی 
بیمارستان امیرالمؤمنین )ع( از سوی دانشگاه استخدام 
شد و ۱۰۰ نفر دیگر هم از طریق یک آزمون استخدامی 

برای تأمین نیروی انسانی در حال پیگیری هستیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: تاسال ۱۴۰۴

تعداد تخت بیمارستانی قم بالاتر از استانداردکشور می شود

استاندار قم با توجه به بارش های شدید باران، برای مقابله با سیلاب احتمالی همه دستگاه 
 ای اجرایی استان را آماده باش کامل داد.  "بهرام سرمست" در این دستور مهم و فوری که پیش 
در اختیارایمان قرار گرفته ، خطاب به همه دستگاه های اجرایی قم تاکید کرد: دستگاههای 
اجرایی عضو ستاد پیشگیری ، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان باید در 
آماده باش کامل باشد. در ادامه آمده است: نهادها و دستگاههای اجرایی استان از بخش های 
تابعه در مقابله با سیلاب های احتمالی آمادگی کامل داشته و پشتیبانی لازم را انجام دهند. 
این ابلاغیه افزوده است: اطلاع رسانی و آگاهی بخشی بهنگام  اطلاعیه های ستاد بحران 
استان از طریق صداوسیما و رسانه های استان مورد توجه قرار گیرد  در ادامه این دستورالعمل 
آمده است: مسیر رودخانه قمرود مسدود و به روستاها و منازل نزدیک به رودخانه های استان 
وضعیت هشدار اعلام شود ضمن اینکه لازم است تا دستگاههای شهری، خدماتی و امدادی 

در راستای رفع آبگرفتی  معابر شهری و روستایی از آمادگی کامل برخوردار باشند.
ادامه بارش شدید باران در روزهای آینده 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم نیز با اشاره به بارش های شدید باران و پیش بینی 
ادامه این بارش ها در روزهای آینده و احتمال وقوع طغیان رودخانه ها و جاری شدن سیل، 

از شهروندان قم خواست تا از هر گونه سفر غیر ضرور به بخش های تابعه و اسکان در مسیر 
رودخانه ها اجتناب کنند.  "محسن اوروجی" تاکید کرد: با توجه به فعال شدن تمام رودخانه 
های فصلی استان به ویژه رودخانه های فصلی بخش های تابعه ناشی از بارش باران در روزهای 
گذشته و پیش بینی استمرار این بارش در روزهای آینده از هم استانی های عزیر درخواست 

داریم که از هر گونه اسکان در مسیر رودخانه ها به شدت اجتناب کنند.
وی ادامه داد: تا کنون هیچ گونه سیلابی در استان ایجاد نشده است ولی شاهد روان آب ها 
و جاری شدن آب های سطحی در تمام رودخانه های فصلی استان هستیم. مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری قم افزود: شهروندان و هم استانی ها از سفرهای غیر ضرور به بخش های 
اجتناب و از تردد در مسیر رودخانه به ویژه قمرود اجتناب کنند. اوروجی ادامه داد: بارش 
های باران در روزهای گذشته تمام رودخانه های استان را فعال کرده است به همین دلیل تمام 
دستگاه های امدادی و خدماتی استان برای مقابله با سیلاب احتمال در آماده باش و مراقبت 
ویژه شرایط هستند. وی اظهار داشت: با توجه به احتمال طغیان قمرود، تمام مسیرهای 
دسترسی به این رودخانه در داخل شهر قم مسدود شده است به همین دلیل از شهروندان 

قمی درخواست داریم تا از مسیرهای جایزین برای تردد استفاده کنند.

استاندارقم باصدور دستوری فوری خواستارشد  

آماده باش همه دستگاه ها برای مقابله با سیلاب

ماسک،  هزار   ٢5٠ حدود  روزانه  گفت:  قم  فرماندار 
مصرف استان است، ولی ظرفیت تولید ماسک در قم به 

این مقدار نیست. 
مرتضی حیدری در جلسه کارگروه تنظیم بازار استان 
قم در سالن جلسات کرامت استانداری با اشاره به تولید 
ماسک در استان قم اظهار کرد: هنوز در تامین ماسک در 
استان مشکل وجود دارد، روزانه حدود ٢5٠ هزار ماسک، 
مصرف قم است، ولی ظرفیت تولید ماسک در استان به 

این مقدار نیست.
امدادی،  نیروهای  نانوایی ها،  داد:  ادامه  وی 
کشتارگاه ها،  بهداشت،  و  درمان  کادر  پمپ بنزین ها، 

کارخانه ها، اتحادیه کارگران ساختمان جزو اقشاری بودند 
که ماسک در اختیار آن ها قرار گرفت.

فرماندار قم افزود: ٣6٠ هزار ماسک در اختیار دانشگاه 
شامل  رقم  این  البته  گرفت،  قرار  قم  پزشکی  علوم 
دانشگاه  این  به  مختلف  مراکز  از  اهدایی  ماسک های 
بخش  در  استان  ماسک  مصرف  بیشترین  نمی شود، 
بهداشت و درمان است و ماسک های اهدایی به دانشگاه 

علوم پزشکی قم تحویل داده شد.
در  ماسک  تولید  ظرفیت  افزایش  به  اشاره  با  حیدری 
دستگاه  یک  اخیر  روزهای  طی  کرد:  اظهار  قم  استان 
جدید تولید ماسک در استان راه اندازی شد که ظرفیت 

تولید آن روزانه ١٠٠ هزار ماسک است و در صورت فعالیت 
کامل این دستگاه بخشی از کمبودها در این زمینه برطرف 

خواهد شد.
اندازه کافی در استان  به  ادامه داد: هنوز ماسک  وی 
و  بهداشت  بخش  نیروهای  نیاز  البته  ندارد،  وجود  قم 
درمان قم به ماسک تامین شده است ولی  باید دانشگاه 
علوم پزشکی قم، سهم استان در این زمینه را از وزارت 
بهداشت مطالبه کند. فرماندار قم خاطرنشان کرد: از روز 
٢٣ فروردین با بازگشایی برخی دیگر از صنوف استان نیاز 
به ماسک در قم افزایش می یابد و باید برای افزایش تولید 

ماسک در استان تلاش کرد.

فرماندار قم اعلام کرد

نیاز روزانه استان قم به ۲۵۰ هزار ماسک 


